




Beograde, Beograde...
Pre vi{e od godinu dana slu{asmo - Po`arevac

bi da ostane svoj, ne bi u  Kragujevac a ni U`ice ne
bi u Kraqevo. Bi i drugih pri~a. 

Vreme sada{we - Lazarevac kopa ugaq a nema di-
stribuciju! Vaqevo da ode kod wih, Bo`e sa~uvaj.
Loznica u [abac, nikad bilo, niti }e biti. Mediji
puni stran~arewa u ime naroda. 

Vreme neprolazno (?) u Srbiji - oni ne}e one, ve}
ho}e ba{ ove. Ovi ne}e one. Onaj zove onoga a ovaj
svoga. Svako bi da ostane svoj, nesvestan da nije ni
svoj, ni op{tinski. Foteqe zaklonile Beograd. Ma,
Beograd treba ukinuti, boqe je nama bez vas, ~uh
nedavno. Sre}om, sedeo sam. A to mi re~e jedan
uglednik. Zato se i zabrinuh. Kad on tako vidi Be-
ograd, ~itaj Direkciju EPS-a, {ta je u glavama ma-
we uglednih. Pa Beograd, Direkciju bi najpre uki-
nuli oni spoqa, koji su hteli da dele i prodaju
EPS. [ta je sa ovima iznutra?

Ovo su neke slike i muke koje odslikavaju svaku
reorganizaciju, pa i ovu na{u. Ima otpora, nervoze,
ali ide se napred. Promene, ne samo u na{oj ku}i,
do`ivqavaju se kao problem. Umesto da to bude
prilika da sutra bude boqe nego danas. Jesmo za
promene, ali ne u na{oj ku}i, a mo`da }e, dok stig-
nu do nas i stati, nadaju se neki. 

A promene niko nije zaustavio, niti }e uspeti
bez obzira na veliki trud. EPS danas i onaj od pre
godinu ne mogu da se porede. Niti }e mo}i da se po-
rede ovaj dana{wi i onaj sutra{wi EPS, u 2008.
kada budemo pri~ali o akcijama, strate{kim part-
nerima, stranom kapitalu...kada budemo gledali
kako se gradi neka elektrana...

I dok jedni biju bitku za svoja op{tinska elek-
troprivredna preduze}a, ~uvaju}i “svoje” `ice i
“svoj” ugaq, ne mare}i za dr`avni interes, drugi
rade neke druge doma}e zadatke. Istina, i oni bri-
nu o svom “lokalnom”, xepnom interesu. Na sva usta
i po svim medijima i u svim prilikama, trude se da
spre~e pove}awe cene elektri~ne energije. Bi}u
fin - obmawuju javnost raznim neta~nim podacima.
One koji neovla{}eno koriste elektri~nu energiju
ne nazivamo lopovima, pa ove koji obmawuju narod
ne}u nazvati la`ovima. 

Uzmu svoj ra~un za struju, i to sumu sa PDV-om i
TV pretplatom, pa podele sa brojem kilovat-sati.
Na|u medij koji ima isti interes kao oni, pa izbace
u javnost kako EPS ima prose~nu cenu od oko 6,8
evro centi. Gra|ani Srbije, tvrde, pla}aju struju
kao Amerikanci. Da bi im “istina” bila ja~a, ame-
ri~ke cente prikazuju kao evro cente. I neki medi-
ji su ih ismejali zbog toga.

Srbija ima jo{ jednog “borca” za interese naroda,
“~uvara inflacije”  koji u posledwe tri godine ne
prestaje sa onom ~uvenom - “struja ne treba da po-
skupi”. Zbog interesa naroda, ~uje se od tih “stru~-
waka” EPS treba da se podeli i privatizuje. Kada
do|u stranci, struja }e biti jo{ jevtinija, obmawu-
ju bez pardona.

Ima li razlike izme|u ovih i onih sa po~etka pri-
~e? Kad je re~ o podeli EPS-a, razlike su u nijansa-
ma. Oni prvi brane}i lokalne busije, ho}e op{tin-
ske EPS-ove. Ovi drugi ga tako|e dele, ali iz drugih
motiva. Oni prvi bi da vlasnik EPS-a u op{tini bu-
de op{tina a ovi drugi da vlasnik EPS-a bude stra-
nac. Za{to? Pa, EPS je, ka`u, monopolista.   

UVODNIK

A veliki kupci struje, iako to mogu, ne}e da na-
puste EPS.  Gotovo 400 najve}ih potro{a~a, koji
u~estvuju u tr`i{tu elektri~ne energije sa 21 od-
sto, ho}e struju samo od EPS-a. Ne}e na tr`i{te.
Pa, nema nigde tako jevtino, sigurno, kvalitetno
kao kod monopoliste.

Hajde i da se ne veruje EPS-u kada ka`e da je in-
teres dr`ave veliki, vredan, profitabilan, ver-
tikalno integrisan EPS, u ~ijem sastavu }e biti i
distribucije, koji }e imati realnu cenu kilovat-
sata...Ali, ako najve}i svetski konsultanti ka`u
da pre privatizacije, EPS mora da ostane verti-
kalno integrisana kompanija, da wen proizvod mo-
ra da ima tr`i{nu cenu, jer }e tako i EPS biti
skupqi....mo`e li im se verovati? Ili prof. dr
Draganu \uri~inu, predsedniku Saveza ekonomi-
sta Srbije, koji pre nekoliko dana ka`e:

- Ja }u biti prvi investitor u akcije EPS-a, ka-
da budu na berzi. Za{to? Pa sa tom investicijom
se ne mo`e izgubiti....Ko prodaje struju nikako ne
mo`e da gubi...mo`e samo da dobije..Podignite ce-
nu struje na evropski nivo pa }ete videti da li se
kapital EPS-a jede ili uve}ava...vide}ete vrlo
brzo da }e EPS biti profitabilan.

Srbija danas, nije Srbija 2003. kada je preko no-
}i poku{ano cepawe EPS-a. Taj Beograd (~itaj Di-
rekcija) i Ministarstvo energetike od 2004.godine
biju bitku da zaustave desetine poku{aja da se na
mala vrata provuku dokumenta koja bi omogu}ila
ono {to je spre~eno pre ~etiri godine. Va`e}i 
Zakon o energetici sve budu}e poku{aje cepawa
EPS-a seli u Skup{tinu Srbije.

Danas, ni u javnosti ni u Parlamentu Srbije,
ne}e pro}i ta pri~a o brzoj prodaji zlog monopo-
liste. Prvi korak ka stvarawu novog EPS-a je -
nova cena. Potom raspisivawe tendera za stra-
te{ka partnerstva i investicije u Srbiji, prela-
zak Drine i ulazak u Republiku Srpsku…pretva-
rawe u akcionarsko dru{tvo, izlazak na ber-
zu....A oni s po~etka teksta }e nestati sa tim pro-
menama. Zato bi i sve da zaustave. A ovi drugi?
]era}emo se jo{. í

Mom~ilo Cebalovi}
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ELEKTROPRIVREDE SRBIJE, 
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LIST IZLAZI POD IMENOM „kWh“

IZDAJE 
JAVNO
PREDUZE]E
ELEKTROPRIVREDA 
SRBIJE

Po~etkom oktobra 2007. godine u `i`i
svetske ekologije i medija bi}e Beograd
kao doma}in [este ministarske konfe-

rencije “@ivotna sredina za Evropu”. Konferencija
}e se odvijati pod simboli~nim naslovom “ Izgradwa
mostova za budu}nost” - isti~e za “kWh” Miroslav
Spasojevi}, pomo}nik direktora Uprave za za{titu
`ivotne sredine Srbije

4

Tr`i{te elektri~ne energije u Srbiji
otvoreno je sa 21 odsto, odnosno svi koji
tro{e vi{e od tri miliona kilovat-~aso-

va godi{we su kvalifikovani kupci i mogu da biraju
od koga }e da kupe elektri~nu energiju. Takvih kupaca
u Srbiji ima 350. U Agenciji za energetiku ka`u - zbog
niske cene nijedan kupac nije napustio EPS. 

10

EPS }e do kraja marta po~eti najavqe-
no nagra|ivawe redovnih plati{a. Na-
grada - po dve kompakt fluorescentne

sijalice za 60.000 doma}instava, ~ime se EPS
prikqu~uje i svetskoj akciji za{tite ugro`ene
`ivotne sredine. Proterivawe klasi~nih sijali-
ca najavquju EU, Australija, Kalifornija...  

14

Januar i februar bili su
ove godine u Srbiji znatno
topliji nego decenijama

ranije. Zahvaquju}i tome potro{wa
elektri~ne energije, ba{ kao i uvoz,
bila je ispod o~ekivane a bilo je i po-
tiskivawa TE, oporavka akumulacija,
deponija....

16

EPS je osposobqen i pripremqen da is-
puni sve obaveze koje ima kao proizvo-
|a~, distributer i trgovac elektri~nom

energijom u pogledu snabdevawa sada{wih i budu-
}ih kupaca - rekao je Radovan Stani}, direktor Di-
rekcije EPS-a za distribuciju elektri~ne energije

6

ISPRAVKA - U tekstu “Topla zima - mala potro{wa”, objavqenom u listu “kWh” na strani 15 u nadnaslovu antrfilea 
objavqeno je Rodoqub Markovi}, direktor PD “Elektrosrbija” d.o.o. umesto Miladin Basari}. Izviwavamo se gospo-
dinu Rodoqubu Markovi}u, gospodinu Miladinu Basari}u  i ~itaocima lista zbog ove gre{ke.
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Prema proce-
nama stru~wa-
ka u EPS-u

vrednost rezervi ugqa na
Kosovu i Metohiji, pre-
tvorena u “tone ekviva-
lentne nafte”, iznosi
oko 500 milijardi dola-
ra. Kosovsko-metohijski
basen ~ini, tako|e, i 76
odsto ukupnih bilansnih
rezervi ugqa u Srbiji 

25

Za zaposlene u
“Jugoistokovoj”
Distribuciji Buja-

novac ne postoje ni Srbi, ni
Albanci, ni Romi, ni Marsov-
ci... ve} jedino uredne ili ne-
uredne plati{e ! A svi pro-
blemi poku{avaju da se preva-
zi|u dru`ewem. I to privatno
- porodi~nim okupqawem 

Specijalne ekipe koje se u ^e{koj bore protiv
neovla{}enog kori{}ewa elektri~ne energije
skoro se ni po ~emu ne razlikuju od interventne

policijske jedinice. Umesto oru`ja “lovci na kradqivce
struje” uz sebe imaju ra~unare, detektore, termoviziju tj.
ure|aje za no}nu vidqivost...  

46

Takovo je
t o l i k o
~ u v e n o

da ga je te{ko do`i-
veti kao selo, ve}
pre kao `ivi muzej.
Jer, u wemu je i ~uve-
ni Takovski grm, ~u-
vena Crkva brvnara,
tu je bio i dvor
Obrenovi}a, pored
dvora bolnica. 

62
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EKOLOGIJA
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LAWSKOM NAPLATOM U ED “JUGOISTOK”, D.O.O. NI[ ZADOVOQNI, ALI ...
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SVET 
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Svi svetski mediji
ve} mesecima zapa-
`en prostor posve-
}uju brizi o o~uva-

wu `ivotne sredine i za-
{titi planete od globalnog
zagrevawa. Povod za to su, ne
samo elementarne nepogode
velikih razmera, poplave i
su{e, nego i sve glasnija
upozorewa stru~waka da je
~ovek najve}i krivac za oto-
pqavawa na planeti, stvara-
we ozonskih rupa i naru{a-
vawe harmonije u eko siste-
mu. Upozorewa su posebno
potencirana u deklaracija-
ma i protokolima usvajanim
u Rio de @aneiru, Montrea-
lu, Najrobiju, Kjotu ali i na
drugim sesijama {irom pla-
nete u vreme odr`avawa eko-
lo{kih konferencija. U
`i`i svetske ekologije i
medija, po~etkom oktobra
2007. godine, bi}e Beograd i
Srbija.

- Beograd je doma}in [e-
ste ministarske konferen-
cije “@ivotna sredina za
Evropu” koja }e se odvijati
pod simboli~nim nazivom
“Izgradwa mostova za budu}-
nost”, ka`e na po~etku raz-
govora za “kWh” Miroslav
Spasojevi}, pomo}nik di-
rektora za evropsku inte-
graciju i me|unarodnu sa-
radwu u Upravi za za{titu
`ivotne sredine,  Mini-
starstva nauke i za{tite
`ivotne sredine Srbije.
Na{ sagovornik je ujedno i
predsedavaju}i radne grupe
i Izvr{nog komiteta za
pripremu Konferencije u
ime Srbije, kao zemqe doma-
}ina. Dakle, pravi ~ovek za
pitawe o ~emu }e se to razgo-
varati u Srbiji.

- Konferencija, koja }e se
u Beogradu odr`ati od 10. do
12. oktobra ove godine , od-
vija se pod pokroviteqstvom
Ekonomske komisije Ujedi-
wenih nacija za Evropu, sa
sedi{tem u @enevi. ^lani-
ce ove organizacije su sve
dr`ave Evrope u koju, po no-
vom konceptu, spadaju i sve
biv{e zemqe Sovjetskog Sa-
veza, kao i Kanada i SAD.
Ukupno 56 zemaqa.To zna~i
i da je geografski pojam
Evrope tako znatno pro{i-
ren i to sa zemqama biv{e
isto~ne Evrope, a zatim iz
centralne Azije i iz
kavkaskog regiona.
Visoki predstavnici
svih ovih zemaqa,
ukqu~uju}i, zna~i, i
Rusiju, kao i Kanadu i
SAD (Ekonomska ko-
misija UN za Evropu
obuhvata i ove dve ze-
mqe) u~estvova}e na
Konferenciji ~iji
}e doma}in biti Sr-
bija i Beograd. O~e-
kuje se da }e Konferencija
okupiti vi{e od  3.000 dele-
gata. Pored zvani~nih dr-
`avnih delegacija, u wenom
radu u~estvova}e i predstav-
nici me|unarodnih nevla-
dinih organizacija, insti-
tucija civilnog dru{tva,
kao i iz poslovnog, finan-
sijskog i razvojnog sektora i
iz privatnih firmi, ka`e
Spasojevi}. 

U radu Konferencije, ka-
ko se prema najavama o~ekuje,
u~estvova}e vi{e od sedam-
deset ministara za{tite
`ivotne sredine, kao  i
obrazovawa i evropski ko-
mesar za za{titu `ivotne
sredine, odnosno i neki dru-

gi komesari koji u okviru
svog mandata imaju vezu sa za-
{titom `ivotne sredine i
obrazovawa. Bi}e to i najve-
}i skup visokih zvani~nika
u Srbiji posle beogradskog
skupa nesvrstanih. Ujedno,
to }e biti i prava prilika
za predstavqawe Beograda i
Srbije, jer svaka takva kon-
ferencija lansira zemqu
doma}ina tih dana u `i`u
svetskih zbivawa - isti~e
Spasojevi}.

- Ministarske konferen-
cije, posle prve organizova-
ne u Dobri{u, vi{e su se fo-

kusirale na unapre|ewe sta-
wa `ivotne sredine u ze-
mqama centralne i isto~ne
Evrope koje su postale ~la-
nice EU. Fokus se sada po-
mera sa tog dela Evrope na
zemqe jugoisto~ne Evrope,
odnosno zapadnog Balkana,
kao i na zemqe isto~ne
Evrope, centralne Azije i
Kavkaskog regiona. Izuzev
Slovenije, to su zemqe biv-
{e Jugoslavije, kao i Alba-
nija i Turska. Odr`avawe
konferencije u Beogradu,
bitno je, podvla~i Spasoje-
vi}, jer je problematika `i-
votne sredine dobar medijum
za preno{ewe i ostalih po-
ruka iz te zemqe. @ivotna

sredina, zapravo, ne egzisti-
ra sama, ve} je weno stawe
proiza{lo iz stepena eko-
nomskih aktivnosti. U ovom
slu~aju veoma je bitna ener-
getika, kao jedan od motora
privrednog razvoja. Sve pri-
~e oko klimatskih promena
i ukazivawa na wihovo
alarmantno stawe, u uskoj su
vezi sa energetikom u smislu
poja~avawa pritiska za uvo-
|ewe novih tehnologija. One
}e, pored toga {to }e biti
energetski efikasnije, sma-
witi i kori{}ewe ~vrstih
i te~nih fosilnih goriva.

Zna~i, name}u ve}e ko-
ri{}ewe gasnih ~isti-
jih tehnologija. 

Prema re~ima Spa-
sojevi}a, ne treba, na-
ravno, pritom, gubiti
iz vida ni obnovqive
izvore energije, za ko-
jima svi vape i za koje
je u svim zemqama u bu-
du}em korpusu energet-
skih izvora predvi|e-
no znatno ve}e u~e{}e.

Na`alost, obnovqivi izvo-
ri, kada se posmatraju svet-
ske statistike, u~estvuju sa
vrlo skromnim procentima.
Ako se izuzmu hidropoten-
cijali, obnovqivi izvori u
proizvodwi energije u~e-
stvuju sa samo dva do tri od-
sto. Veoma je interesantno i
da raste trend vra}awa nu-
klearne energije, koja sada
u~estvuje sa pet do {est od-
sto, a planovi su da se za 10
do 20 godina proizvodwa iz
nuklearnih elektrana udvo-
stru~i. 

Pripreme za beogradsku
konferenciju uveliko se od-
vijaju. Da sada je u @enevi
odr`ano vi{e sastanaka

MIROSLAV SPASOJEVI], POMO]NIK DIREKTORA 
UPRAVE ZA ZA[TITU ÆIVOTNE SREDINE

Ekolo{ki svet 
u Beogradu
� Pod motom “Izgradwa mostova za budu}nost” u Beogradu }e se od 10 -12. oktobra odr-
æati [esta ministarska konferencija koja }e okupiti preko 3.000 u~esnika � Najve-
}i skup visokih zvani~nika u Srbiji u posledwih 20 godina � Beogradska deklaraci-
ja kao zavr{ni dokument konferencije

Sve pri~e oko klimatskih 
promena i ukazivawa na 

wihovo alarmantno stawe, 
u uskoj su vezi sa energetikom 

u smislu poja~avawa pritiska 
za uvo|ewe novih tehnologija

Miroslav 
Spasojevi}
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radne grupe za pripremu, na
kojima su se pripremali i
analizirali dokumenti koji
}e biti doneti na Konfe-
renciji.

Kako isti~e, daqe, Spaso-
jevi}, u toku je izrada Beo-
gradske deklaracije kao po-
liti~kog dokumenta, koja }e
biti usvojena na ovom sami-
tu. Na koncizan i precizan
na~in u woj treba da se utvr-
di {ta se u oblasti za{tite
`ivotne sredine u me|uvre-
menu dogodilo, zatim kako
su i koliko realizovane
obaveze posle prethodne mi-
nistarske konferencije
odr`ane u Kijevu i {ta je
jo{ preostalo da se uradi.
Deklaracija }e, tako|e, utvr-
diti {ta su, sa stanovi{ta
trenutne situacije, priori-
teti koje bi trebalo reali-

zovati u slede}em razdobqu
do 2011. godine, kada }e biti
odr`ana naredna konferen-
cija. 

Samit }e se, kako je pred-
vi|eno, odvijati u vi{e sed-
nica. Prvog dana odr`a}e se
sednica pod nazivom “Pro-
cene ura|enog i implemen-
tacija” gde }e biti podnet
tzv. “Beogradski izve{taj”
Evropske agencije za za{ti-
tu ̀ ivotne sredine i koji }e
dati procenu stawa za{tite
`ivotne sredine u celom re-
gionu Evrope.

- Sednica pod nazivom
“Paralelni procesi” razma-
tra}e dve veoma va`ne teme.
Jedna je “Obrazovawe za odr-
`ivi razvoj” i na woj }e u~e-
stvovati ministri obrazova-
wa zemaqa u~esnica konfe-
rencije - ka`e Spasojevi}. U

drugoj temi razmatra}e se pi-
tawa vezana za biodiverzi-
tet i zami{qena je kao okru-
gli sto ministara `ivotne
sredine i me|unarodnih ne-
vladinih organizacija. Za
Srbiju je vrlo bitna sednica
pod nazivom “Izgradwa ka-
paciteta i partnerstva” koja
}e biti posve}ena progresu i
perspektivama u implemen-
taciji strategije ekologije
za region isto~ne Evrope,
centralne Azije i Kavkaski
region. U pripremi je {est
dokumenata, a jo{ u 2006. go-
dini o wima su postignuti
dogovori sa ministrima eko-
logije iz na{eg regiona.
Ministarstvo nauke i za-
{tite `ivotne sredine Sr-
bije podne}e tri dokumenta
o realizaciji me|unarodnih
konvencija i wihovoj prime-
ni; ulagawima u za{titu `i-
votne sredine (a re~ o izu-
zetno visokim finansij-
skim sredstvima) i o klimi i
o eventualnom formirawu
regionalnog klimatskog
centra. S obzirom na veliko
dosada{we iskustvo Srbije
u oblasti klimatologije,
trudimo se da Beograd bude
ba{ taj centar. 

Kako na{ sagovornik is-
ti~e, jedna od va`nijih sed-
nica, bi}e posve}ena i mo-
bilizaciji finansijskih
sredstava i utvr|ivawu pri-
oriteta u oblasti za{tite
`ivotne sredine. To je dosta
komplikovana tema, jer ula-
gawa u za{titu `ivotne sre-
dine podrazumevaju i sred-
stva koja Srbija nema na ras-
polagawu. Razmotri}e se,
stoga, najpre oblici sarad-
we sa me|unarodnim finan-
sijskim institucijama, pa }e
se tek onda utvrditi priori-
teti.

Beogradska ministarska
konferencija , posle dva i
po dana rada, bi}e zavr{ena
usvajawem dokumenata. Sem
deklaracije, koja }e predsta-
vqati kratak politi~ki do-
kument, delegati }e usvojiti
i Izve{taj predsedavaju}eg.
To je mnogo {iri dokument
koji }e se baviti svim tema-
ma i obavezuju}im zakqu~ci-
ma o wima. U tom zavr{nom
dokumentu posebno }e se uka-
zati na pravce daqeg razvoja
procesa “@ivotna sredina
za Evropu”. �

Kristina Jani}ijevi}

Pored glavnog dela Konferencije, koji }e se odvijati u sed-
nicama, u planu je da se organizuje i vi{e prate}ih doga|aja,
otvorenih za razne me|unarodne organizacije, za dr`avne i
privatne firme, kao i za sve druge koji smatraju da im je mesto
na sesijama o za{titi `ivotne sredine.  U tom smislu o~ekuje
se da i Elektroprivreda Srbije ima zna~ajno u~e{}e na konfe-
renciji i da se, na jednom od prate}ih doga|aja, predstavi sa
dosada{wim dostignu}ima na relaciji energija - za{tita `i-
votne sredine. Tim pre {to je u EPS-u realizovano vi{e proje-
kata na za{titi `ivotne sredine, bez obzira na te{ko}e u fi-
nansirawu. Zna~ajni rezultati postignuti su u za{titi vazdu-
ha i u oblasti poboq{awa energetske efiasnosti. U EPS-u se
sada pokre}e inicijativa na uvo|ewu sistema odsumporavawa,
{to je naredni korak u za{titi vazduha, ali to je i veoma skup
i ni malo jednostavan projekat. 

Ne smemo dozvoliti da probleme iz vazduha prebacimo na tlo.
Odsumporavawe, stoga, mora da bude dobro osmi{qen proje-
kat, u kojem se ta~no zna {ta }emo uraditi sa sumporom iz va-
zduha. Ima ideja i da to bude sirovina za izradu gipsa ili ve-
{ta~kih |ubriva.  Ima, tako|e, ideja da se pepeo sa deponija,
koji i EPS-u ali i Srbiji predstavqa veliki problem, iskori-
sti za izgradwu puteva. U oba ova slu~aja, osnovna ideja je da se
od problema stvori - profit. U EPS-u je dobro krenulo i na pra-
vom je putu da probleme re{i u ekolo{ki prihvatqivom perio-
du. Konferencija je {ansa i da EPS zapo~ne i razgovore o tome i
da identifikuje potencijalne partnere. Tim pre, {to su u~e{}e
na ovom skupu najavile i Svetska banka, Evropska investiciona
banka, Evropska banka za razvoj, Banka Saveta Evrope za razvoj.
Na Konferenciji }e biti prisutan  i ve}i broj izvr{nih agenci-
ja iz sistema Ujediwenih nacija - zna~i, sem promotivne kompo-
nente koja je va`na da bi se javnost upoznala sa pozitivnim re-
zultatima EPS-a u oblasti za{tite `ivotne sredine, mogu se
na}i i novi partneri za ozbiqne poslovne poduhvate.

Pohvale EPS-u

O~uvana 
priroda Srbije 

Obnovqivi izvori 
za ekolo{ki spas
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Stepen razvijeno-
sti elektrodi-
stributivnog si-
stema na tlu Sr-

bije ve} vi{e od decenije
i po zaostaje za potrebama
rastu}e potro{we elek-
tri~ne energije, koju je
zna~ajnim delom uzrokova-
lo i uve}awe broja novih
potro{a~a, kao i promena
strukture potro{we. Zbog
toga su u pojedinim delo-
vima elektrodistributiv-
nog sistema naponske pri-
like neodgovaraju}e pro-
pisanom kvalitetu snabde-
vawa, a trafo-stanice i
elektrovodovi pod optere-
}ewem, koje se otklawa
uglavnom po principu
“eliminisawa uskih grla”.
Ula`e se tamo gde
je preko potrebno.

Radovan Stani},
direktor Direkci-
je EPS-a za distri-
buciju elektri~ne
energije, ka`e za
list “kWh” da je
planove razvoja ED
sistema EPS-a od
devedesetih godi-
na pro{log veka
“krojio” mawak in-
vesticionih sred-
stava, koja se nisu
mogla obezbediti
iz niske cene elek-
tri~ne energije,
{to zna~i da nije bilo do-
voqno novca da se ula`e
onoliko koliko su nalaga-
le potrebe potro{we. Otu-
da se u dono{ewu godi-
{wih investicionih pla-
nova sve vreme primewuju
dva osnovna principa. Pr-

vi je popravqawe napon-
skih prilika gde su one
najte`e, a drugi izgradwa
za potrebe novih kupaca, u
novim stambenim naseqi-
ma ili industrijskim zo-
nama. 

Jasno je da se prioriteti
ustanovqavaju onda kada
nema dovoqno za sve potre-
be, jer je tada to jedini na-
~in da se korak - po korak
ide ka standardima. Zakon

o energetici, me|utim, pa
i nova Metodologija za ob-
ra~un tro{kova novih pri-
kqu~aka na ED sistem, koja
se primewuje od 1. februa-
ra, polaze od druk~ijih,
mnogo povoqnijih uslova.
Zakon nala`e da infra-

strukturu obezbe|uje di-
stribucija, a Metodologi-
ja da se po jasno definisa-
nim cenama obezbe|uje
prikqu~ak svakog novog
kupca. Ni Zakon, niti Me-
todologija ne sadr`e op-
ciju profitabilnosti ce-
ne elektri~ne energije u
Srbiji. To je domen nekih
drugih odlu~ivawa.

Otuda su, s obzirom na
nasle|eni raskorak izme|u

potreba i izgra|e-
nosti ED sistema,
kao i na nedostatak
proizvodnih kapa-
citeta, neizbe`na
pitawa da li EPS
mo`e da odobri pri-
kqu~ak na ED mre`u
svim zainteresova-
nim novim kupcima
i da pri tom ne tra-
`i u~e{}e za iz-
gradwu objekta niti
“pokrivawe” razli-
ke u ceni ukoliko se
neophodna energija
nabavqa iz uvoza. 

Na prvo pitawe
Stani} ka`e da nije stvar
u tome da li EPS mo`e,
nego da EPS mora da pri-
hvati svakog novog kupca i
da mu obezbedi uredno
snabdevawe elektri~nom
energijom. To je potpuno
jasna zakonska obaveza,

tim pre {to je EPS, kao
javno preduze}e, du`an da
realizuje elektroenerget-
ski bilans. Drugo pitawe
je u direktnoj vezi sa utvr-
|ivawem cene struje, koja
je ve} dugo u disparitetu sa
cenama kilovat-sata u
okru`ewu, {to najboqe
oslikava situacija da upr-
kos tome {to veliki broj
tarifnih potro{a~a, koji
ispuwavaju uslove da budu

RADOVAN STANI], DIREKTOR DIREKCIJE EPS-a ZA DISTRIBUCIJU ELEKTRI^NE ENERGIJE

Otvorena vrata za nove
kupce
� Bez obzira na to da li ima
dovoqno distributivnih ka-
paciteta i sopstvene proiz-
vodwe elektri~ne energije,
EPS je duæan da obezbedi ener-
giju za svakog novog kupca 

RAZGOVOR S POVODOM

EPS do sada godi{we dobijao 
izme|u 30.000 i 35.000 novih 
kupaca i uspevao da odgovori

tim potrebama, uprkos tome {to
je to, izra`eno u snazi, zna~ilo
da je svake godine odobravano
novih oko 300 megavata snage 

kod kupaca, a da nije bilo 
izgradwe novih kapaciteta

*

*

Gradwa 
mre`e prema
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kvalifikovani i da, pre-
ma tome, dobijaju energiju
pod povoqnijim uslovima,
ipak ne}e da biraju snab-
deva~a, ve} ostaju “verni”
EPS-u, odnosno dr`e se

statusa tarifnog kupca.
Tako, pove}ana potro{wa
iziskuje sve ve}i uvoz elek-
tri~ne energije i sve ve}i
finansijski gubitak za
EPS, {to je posledica
razlike u ceni energije iz
uvoza i cene koju EPS na-
pla}uje svojim kupcima.

- U vezi sa prihvatawem
novih potro{a~a, treba
imati u vidu da je EPS do
sada godi{we dobijao iz-

me|u 30.000 i 35.000 novih
kupaca i uspevao da odgo-
vori tim potrebama, upr-
kos tome {to je to, izra`e-
no u snazi, zna~ilo da je
svake godine odobravano
novih oko 300 megavata
snage kod kupaca, a da nije
bilo izgradwe novih kapa-
citeta - rekao je Stani} i
istakao da }e EPS i ubudu-
}e izlaziti  u susret svim
novim zahtevima kupaca.
Preciznije, EPS je ospo-
sobqen i pripremqen da
ispuni sve obaveze koje
ima kao proizvo|a~, di-
stributer i trgovac elek-
tri~nom energijom u po-
gledu snabdevawa postoje-
}ih i budu}ih kupaca.

Objasniv{i da je EPS
obavezan da unapred izgra-
|uje distributivnu mre`u
samo u urbanizovanim na-
seqima, koja se grade plan-
ski i gde se odobravaju
tipski prikqu~ci na ED
sistem, on je naveo da ti
uslovi ne va`e za tzv. in-
dividualne prikqu~ke, za
nove objekte gra|ene po
principu grin fild inve-
sticija, odnosno onih kod
kojih se kre}e sa ledine,
jer tu investitori moraju
da u~estvuju i u finansi-
rawu izgradwe infra-
strukture. Za individual-
ne prikqu~ke, kako je re-
kao, cena se formira i na
osnovu toga {ta je u di-
stributivnom sistemu po-
trebno izgraditi da bi se
takav prikqu~ak odobrio.
Na taj na~in obezbe|uju se
neophodna sredstva za iz-
gradwu novih distributiv-
nih kapaciteta, namewe-
nih za potrebe takvih no-
vih kupaca. 

Tako|e, obaveza da se
odobri tipski prikqu~ak
definisana je samo za slu-
~ajeve ako postoje tehni~-
ki uslovi. Zakonodavac,
odnosno Agencija za ener-
getiku o~ito su po{li od
ustaqene norme u razvije-
nim evropskim zemqama da
se nadoknade za infra-
strukturu pla}aju ve} kod
davawa gra|evinske dozvo-
le za ku}u ili kakav po-
slovni objekat. Od razvije-
ne Evrope srpski uslovi
se, me|utim, prili~no raz-
likuju. Kod nas, kao po pra-

vilu, prvo se grade zgrade,
pa tek potom infrastruk-
tura. Preslikavaju}i
evropske direktive na srp-
ske uslove, zakonotvorci
o~ito nisu na{li odgova-
raju}a re{ewa za veliki
broj “divqe” podignutih
naseqa na ledinama, do ko-
jih sada nije mogu}e dove-
sti elektrovodove dok se
takva gradwa ne legalizu-
je, a legalizacija sporo te-
~e. I kada bude zavr{ena,

osta}e otvoreno pitawe ko
treba da izgradi neophod-
nu infrastrukturu.

- Distribucije su u vrlo
nepovoqnom polo`aju. S
jedne strane imaju priti-
sak gra|ana koji tra`e da
im se odobri prikqu~ak na
ED mre`u, s druge, pak,
prikqu~ewe “divqeg” ob-
jekta zakonom je sankcio-
nisano kao krivi~no delo.
Distribucijama su vezane
ruke. Niti mogu da grade
neophodnu infrastrukturu
za “divqa” naseqa, niti da
prikqu~uju “divqe” objek-
te. I kada se legalizacija
pojedinih naseqa odbori,
pitawe je da li su distri-
butivna dru{tva EPS-a u
obavezi da naknadno grade
elektrodistributivne ka-
pacitete za potrebe snab-
devawa tih novih kupaca,
odnosno da im odobravaju
tipske prikqu~ke, budu}i
da za takve prikqu~ke re-
alno ne postoje tehni~ki
uslovi - razla`e Stani}
komplikovanost datih
prilika u prihvatawu no-
vih kupca elektri~ne
energije.

Na na{e pitawe da li to
zna~i da }e gra|ani koji se
obra}aju za prikqu~ak u
neurbanizovanim naseqi-
ma morati da finansiraju

izgradwu distributivne
mre`e i pored toga {to
Zakon o energetici izri-
~ito nala`e da distribu-
cija gradi objekte i mre`u
za plasman elektri~ne
energije do krajwih kupa-
ca, Stani} je podvukao da
je EPS obavezan da po{tu-
je sve zakone, makar i da su
oni u me|usobnoj koliziji,
ili u koliziji sa datim
uslovima. 

- Niko ne mo`e sada od

EPS-a da o~ekuje da }e za-
po~eti izgradwu distribu-
tivnih objekata svuda gde
ima potencijalnih kupaca,
a da pri tom ne zna kada }e
mo}i te kupce legalno da
registruje, odnosno kada
}e iz nadoknade za gra|e-
vinsku dozvolu mo}i da do-
bije deo sredstava name-
wen za elektrodistribu-
tivni sistem. Jo{ mawe se
iko mo`e nadati da }e
EPS da razre{ava ili
spre~ava “divqu” gradwu,
kako se iz zakonskih pod-
teksta mo`e zakqu~iti.
Nije realno ni o~ekivati
da EPS sa ovako skromnom
cenom struje krene u eks-
panzivniju gradwu distri-
butivnih objekta. Ostaje,
dakle, da se i daqe gradi
prema prioritetima, i to
}e verovatno trajati sve
dotle dok se ne uspostavi
pravo unutra{we tr`i{te
elektri~ne energije. Sa
tr`i{nom cenom elek-
tri~ne energije i tr`i-
{nim zakonitostima u
svim oblastima gradwe, pa
i u urbanizmu, ne}e biti
pitawa da li za prikqu~e-
we novog kupca ima ili
nema tehni~kih uslova -
naglasio je Stani}. �

Anka Cvijanovi}

- Novi kupci nisu briga samo distribucija. Budu}i da jedin-
stveni sistem EPS-a obuhvata proizvodwu, distribuciju i trgo-
vinu elektri~nom energijom, logi~no je da }e se u koordinaciji
svih ovih subjekta sagledavati mogu}nosti proizvodwe ili na-
bavke energije iz uvoza, a da je na privrednim dru{tvima za di-
stribuciju da pribave odgovaraju}e saglasnosti izvan EPS-a,
izme|u ostalih i od EMS, kada je re~ o prikqu~ewu na prenosni
sistem, i da defini{u ugovorni odnos sa novim kupcem. Pred
kupcem se, naravno, pojavquju distribucije, ali one ne mogu da
rade nezavisno od ostalih u EPS-u - istakao je Stani}. 

Koordinacija u EPS-u

Radovan Stani}: Svi se 
prikqu~uju, “divqi” ~ekaju 

Izgradwa elektrodistributivnih 
objekata ne zavisi samo od EPS-a:

Jedna od novih trafo-stanica
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FORUMI

UElektroprivre-
di Srbije po~i-
we jedan od najve-
}ih projekata na

planu modernizacije mer-
ne opreme u distributiv-
nom sistemu, koji }e se re-
alizovati  tokom cele
predstoje}e decenije. Od
francuske firme “Sa-
`em”, koja je kao najpovoq-
niji ponu|a~ izabrana na
me|unarodnom tenderu i sa
kojom je EPS potpisao
ugovor o isporuci ukupno
126.500 brojila, stigao je
prvi paket sa 4.000 broji-
la, koja su, nakon {to su
ispitana, ba`darena i
plombirana,  podeqena
privrednim dru{tvima
EPS-a za distribuciju
elektri~ne energije. Iz
ovog paketa, PD “Elektro-
vojvodina” dobila je 1.000
komada brojila. 

Tim povodom, posledweg
dana februara, u “Elektro-
vojvodini” odr`ana je
konferencija za novinare,
na kojoj je direktor Direk-
cije EPS-a za distribuci-
ju elektri~ne energije Ra-
dovan Stani} rekao da }e
ugradwa brojila krenuti
odmah, odnosno ve} sredi-
nom ovog meseca. On je is-
takao da su brojila naba-
vqena iz kredita EBRD i
da vrednost ukupno ugovo-
rene nabavke iznosi oko
5,1 milion evra. Re~ je o
vi{e od 130.000 mernih
ure|aja, u koje se ubraja i
4.200 mernih grupa, koje }e
isporu~iti novosadska
firma “Enel”. 

Na pitawa novinara,
Stani} je rekao da je EPS
iz kredita EBRD kupio
119.000 trofaznih broji-

la po ceni od 38,21 evro
po komadu i 7.500 monofa-
znih brojila po ceni od
30,26 evra po komadu. Ka-
ko je naglasio, zahvaquju-
}i ovako povoqnim cena-
ma, iz odobrenog kredita
preostao je deo sredstava,
kojim }e se nabaviti jo{
mernih ure|aja, a tender
za tu nabavku uskoro }e
biti raspisan. Stani} je
objasnio da su brojila vi-
sokosofisticirana i da
na wih mo`e da se doda
modem za daqinsko o~ita-
vawe potro{we. Ta opci-
ja stavi}e se u funkciju
kada u elektrodistribu-
ciji po~ne umre`avawe
brojila u sistem za da-
qinsko o~itavawe i kon-
trolu potro{we. Prema
wegovim re~ima, u EPS-u
se planira da instalacija
sistema za daqinsko o~i-
tavawe po~ne za dve-tri
godine.

U ime “Elektrovojvodi-
ne”, Jovan Cvijovi}, di-
rektor Direkcije ovog
privrednog dru{tva za tr-

govinu elektri~nom ener-
gijom izjavio je da su ispi-
tivawa i provera ~etrde-
setak od pristiglih broji-
la pokazala da su ona izu-
zetnog kvaliteta i da je sve
u najboqem redu. On je re-
kao da }e “Elektrovojvodi-
na” brojila postaviti po
trafo-regionima (ceo re-
gion, ne pojedina~no), i to
pre svega tamo gde su gubi-
ci kilovat-sati veliki i
gde je bilo problema u o~i-
tavawu potro{we. Prema
wegovim re~ima, ove godi-
ne “Elektrovojvodina” na-
bavi}e ukupno oko 100.000

novih brojila. Pored ovih
koje dobija iz kredita
EBRD, deo }e kupiti sop-
stvenim investicionim
sredstvima, a deo kao re-
dovnu godi{wu nabavku za
potrebe ba`darewa posto-
je}ih ure|aja. 

Navode}i tehni~ke ka-
rakteristike pristiglih
brojila iz “Sa`ema”, Cvi-
jovi} je istakao da su ona
vi{efunkcionalna i vi-
{etarifna, imaju displej
za prikaz podataka, opti~-
ki link, prikqu~ak za ko-
munikacionu magistralu,
ali i modem za javnu tele-

U ELEKTROPRIVREDU SRBIJE STIGLA PRVA BROJILA IZ KREDITA EBRD

Kvalitetni ure|aji 
odmah na mre`i
� Francuski “Saæem” isporu~io 4.000 brojila, od ko-
jih je 1.000 dobila “Elektrovojvodina” � Ukupno ugo-
vorena nabavka oko 130.000 mernih ure|aja u vredno-
sti oko 5,1 milion evra

Na pitawe novinara da li }e, ako neka druga firma dobije
licencu za snabdeva~a elektri~nom energijom, brojila pre}i u
weno vlasni{tvo, Radovan Stani} je odgovorio da distribu-
tivni sistem ostaje kakav jeste i da su svi wegovi segmenti u
vlasni{tvu distribucije. Snabdeva~ mo`e taj sistem, pa i bro-
jila, da koristi pod odre|enim uslovima, ali ne i da preuzme
vlasni{tvo nad wim.  

Vlasni{tvo ostaje

U Srbiju 
pristigao i 

drugi kontigent
sa 9.500 brojila:
sa konferencije

za novinare u
Novom Sadu

Nova 
sofisticirana

brojila
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U PD Termoelektrane
“Nikola Tesla”, najve}em
proizvo|a~u elektri~ne
energije u regionu, nizom
prigodnih i tradicional-
nih manifestacija obele-
`en je 7. mart, Dan Dru-
{tva. Ovogodi{wa pro-
slava bila je u znaku 37 go-
dina od po~etka rada
TENT, pa je tim povodom
na sve~anosti, kojoj su pri-
sustvovali predstavnici

JP EPS, kao i poslovni
saradnici i prijateqi
TENT-a, jo{ jednom ukaza-
no na izuzetne rezultate
ostvarene u proizvodwi
elektri~ne energije u pro-
teklom periodu. Posebno
je istaknuta ~iwenica da
je TENT u 2006. godini
ostvario rekordne rezul-
tate u proizvodwi, a uspe-
{no poslovawe realizova-
no je i u drugim oblastima

kao {to je izvr{avawe
planova na obnovi i revi-
talizaciji postrojewa. 

I ove, kao i prethodnih
godina, radnicima koji su
u TENT-u radili 10, 20
ili 30 godina uru~ene su
nagrade na sve~anosti u
Domu kulture u Obrenovcu,
a uprili~len je i susret sa
penzionisanim radnicima
TENT-a.

K. J. 

fonsku mre`u, fiksnu ili
mobilnu. Pored ostalih
funkcija, ona mogu da re-
gistruju svaki poku{aj
otvarawa ili neke druge
nedozvoqene manipulaci-
je, tako da su svojevrsna
brana kra|i struje.

Mom~ilo Cebalovi}, di-
rektor Sektora EPS-a za
odnose s javno{}u obave-
stio je novinare da je u Sr-
biju iz “Sa`ema” stigao i
novi kontigent od 9.500
brojila, koja su na ispiti-
vawu i koja }e EPS preuze-
ti kada pro|e wihova pro-
vera i verifikacija od
nadle`nog zavoda. Cebalo-
vi} je podsetio da u nared-
nih deset godina u Srbiji
treba da se zameni oko tri
miliona brojila, za {ta je,
prema sada{wim cenama,
neophodno oko 200 milio-
na evra, te da je stoga to je-
dan od najva`nijih poslo-
va ne samo u distributiv-
noj delatnosti, nego i u ce-
lom EPS-u. Na ovaj na~in,
kako je rekao, EPS se pri-
prema za kvalitetnog u~e-
snika na doma}em tr`i{tu
elektri~ne energije, na
kome se ve} uvode pravila
prema evropskim standar-
dima.

Odgovaraju}i na pitawa
novinara, Cebalovi} je ob-
jasnio da, prema Zakonu o
energetici, EPS preuzima
u svoje vlasni{tvo brojila
od kupaca, na osnovu ugovo-
ra sa wima, ali da se to ne
radi pod prisilom, ve} na
osnovu toga {to svaki ku-
pac sagledava prednosti
ovog novog odnosa. [to se
ti~e novih brojila koja se
postavqaju umesto starih,
ona su u vlasni{tvu EPS-
a, a stara, koja se skidaju sa
mre`e, kupac, ako `eli,
mo`e da zadr`i. Re~ je o
tome da su ta brojila stara
i po 25 godina i da je wiho-
va tehnologija odavno pre-
vazi|ena. Procewuje se da
se godi{we na putu od di-
stribucije do kupca “izgu-
bi” oko 400 miliona kilo-
vat-sati, vrednosti oko 16
miliona evra, i da taj gu-
bitak najve}im delom na-
staje zbog lo{eg merewa
starih brojila. �

A. Cvijanovi}

Rudari Prvog “A” (naj-
starijeg jalovinskog si-
stema na povr{inskom
kopu Poqe “D”) ostvari-
li su, ve} na po~etku go-
dine, jo{ jedan rekord.
Oni su, naime, minulog
januara, otkopali i odlo-
`ili milion kubika ja-
lovine (vi{e od 30 hiqa-
da kubika po danu) {to je
rezultat koji }e biti
upisan zlatnim slovima u
istoriju rudarewa na
ovim prostorima. Tim
povodom zaposleni sa

ovog sistema organizova-
li su, u Domu kulture u Ze-
okama, skromnu sve~anost
na koju su pozvali i maj-
store iz kopovskih radi-
onica i rukovodstvo ko-
pa. Prisutne je, tom pri-
likom, pozdravio Milan
Mi{kovi}, {ef sistema.

Govore}i o ovom izu-
zetnom proizvodnom  re-
zultatu, koji je najboqi u
minulih 17 godina, Mi-
{kovi} je, najpre, nagla-
sio da je to “zajedni~ko
delo” svih zaposlenih na

ovom sistemu i potom je
zahvalio rukovodstvu ko-
pa i majstorima iz kopov-
skih radionica, bez ~ijeg
rada i ogromne pomo}i,
kako re~e, ovakvih rezul-
tata ne bi ni bilo. - Uz
to, rekao je on, ne bih vo-
leo da se “na neki budu}i
rekord” ~eka dugo. Rudari
vole rekorde i verujem da
}e ih uskoro biti. Na
ovom, ili nekom drugom
sistemu...  �

M. Tadi}

SA POQA “D”

Prvi rekord u 2007.

Otkopan “prvi milion” - glodar
Prvog “A” jalovinskog sistema 

OBELEÆEN DAN TENT-A, 7. MART

Rezultati za ponos
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Vlada Republike
Srbije 29. decem-
bra pro{le godi-
ne dala je sagla-

snost na sedam tarifnih
sistema, od kojih se tri
odnose na elektropri-
vrednu delatnost. Time je
okon~an posao vezan za
regulaciju cena, kako je
to predvi|eno Zakonom o
energetici. S tim u vezi u
Agenciji za energetiku
Republike Srbije 16. fe-
bruara je odr`ana mala
“{kola” za novinare koji

javnosti treba da obja-
{wavaju sve novine koje
donosi novo vreme. Pred-
stavnicima javnih glasi-
la novine vezane za  tari-
fe i utvr|ivawe cena
energenata  kao i na~ine
kako se sada sve to izra~u-
nava, obja{wavali su ~el-
ni qudi Agencije.

Na  po~etku ove prezen-
tacije, dr Gordan Tani},

vi{i stru~ni saradnik u
Agenciji za energetiku
Republike Srbije, je na-
pomenuo da se, pored ta-
rifnih kupaca sada uvo-
di i kategorija kvalifi-
kovanih kupaca, a pored
regulisanih ima}emo i
slobodne cene za odre|e-
ne kategorije kupaca.
Umesto jednog,  sada po-
stoji vi{e tarifnih si-
stema, a mewa se i struk-
tura postoje}eg tarifnog
sistema za krajwe kupce.
Tarifni kupci, nemaju

mogu}nost izbora snabde-
va~a elektri~nom ener-
gijom, dok kvalifikova-
ni mogu da biraju od koga
}e da kupe tu robu. Od
2008. godine tako }e svi
kupci, osim doma}insta-
va, biti kvalifikovani a
od 2015. godine i doma-
}instva }e mo}i da biraju
od koga }e da kupe elek-
tri~nu energiju. Te oba-

veze proisti~u iz Ugovo-
ra o osnivawu energetske
zajednice EU, koji je Sr-
bija prihvatila u Skup-
{tini.

Kada je re~ o elektri~-
noj energiji, kako je na-
pomenuo dr Tani}, u Sr-
biji je tr`i{te otvoreno
sa 21 odsto, odnosno svi,
koji tro{e vi{e od tri
miliona kilovat-~asova

godi{we su kvalifiko-
vani kupci i mogu da bi-
raju od koga }e da kupe
elektri~nu energiju. U
Srbiji trenutno ima 350
takvih kupaca, ali do sada
niko od wih nije tra`io
da bude kvalifikovani
kupac. 

Razlog je jasan: veoma
povoqna cena elektri~ne
energije u odnosu na okru-

U AGENCIJI ZA ENERGETIKU ODRÆANA 
MALA “[KOLA” ZA NOVINARE

Strujni 
cenovnici 
na vagawu
� Kada je re~ o elektri~noj energiji u Sr-
biji je træi{te otvoreno sa 21 odsto, od-
nosno svi, koji tro{e vi{e od tri milio-
na kilovat-~asova godi{we su kvalifi-
kovani kupci i wih 350 ve} sada moæe da
bira od koga }e da kupi elektri~nu ener-
giju � Zbog niske cene kilovat sata, svi
kvalifikovani kupci ostaju kod EPS-a

AKTUELNE TEME

Kada je re~ o za{titi siroma{nih potro{a~a elektri~ne
energije Tani} je izneo mi{qewe Agencije da je pravilo da se
siroma{ni kupci ne {tite kroz tarifni sistem, jer bi to vodi-
lo diskriminaciji ostalih kupaca. Ovaj problem,  trebalo bi
da re{ava dr`ava selektivno, kroz socijalne programe. Zele-
na tarifa, koju imamo u strujnom tarifnom sistemu, re~eno je
ovom prilikom, nije socijalna tarifa.

Dr`ava treba da {titi siroma{ne
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`ewe zadr`ala ih je kod
EPS-a, iako mogu da tu
robu kupuju od koga ho}e.
A,  EPS ima zakonsku oba-
vezu da ih snabdeva, ne sme
i ne mo`e da ih “otera” od
sebe, iako u vreme nesta-
{ica energije, robu koju
im prodaje uvozi po znat-
no vi{im cenama od onih
po kojima im tu robu pro-
daje.  

Kod gasa je situacija ne-
{to druga~ija: tr`i{te je
otvoreno sa 47 odsto, a
status kvalifikovanog
kupca mogu da steknu svi
koji tro{e iznad 50
miliona kubnih
metara gasa godi-
{we. Ima sedam ta-
kvih kupaca, od ko-
jih je jedan i dobio
status kvalifiko-
vanog kupca. 

Slobodne cene se,
napomenuo je Ta-
ni}, formiraju na
tr`i{tu, a reguli-
sane cene se prime-
wuju na monopolske
delatnosti i regu-
li{u ih AERS i
Vlada Srbije. To
se, dakle, odnosi na
cenu energije za tarifne
kupce, kao i na pristup i
kori{}ewe energetskih
mre`a. 

Kqu~ni uslov za re-
formu sistema cena je raz-

dvajawe delatnosti u sek-
torima elektri~ne ener-
gije i prirodnog gasa na:
proizvodwu, trgovinu na
veliko, prenos (odnosno

transport kod gasa i naf-
te), distribuciju i trgo-
vinu na malo. Prenos i
distribucija predstavqa-
ju, po Tani}evim re~ima,
prirodne monopole i te

delatnosti moraju da budu
regulisane. Ostale mogu
da budu izlo`ene tr`i-
{noj konkurenciji. 

Cena za tarifnog kupca
}e se formirati sabira-
wem cena u svim ovim seg-
mentima. Kod elektri~ne
energije postoja}e tri ta-
rifna sistema: za prenos,
za distribuciju i za ener-
giju za tarifne kupce.

U sprovo|ewu ovog po-
sla  AERS je do sada utvr-
dio metodologiju za
formirawe cena i doneo
navedene tarifne siste-
me za elektroprivredu,
kao i za ostale energetske
delatnosti. Na te tarif-
ne sisteme Vlada Srbije
je dala saglasnost i tre-
nutno se  izra~unavaju i
predla`u cene. Agencija
}e, potom, dati mi{qewe
na predlo`ene cene i ako
su ra~unice energetskih
subjekata korektne, ako je
metodologija primewena
kako treba, Agencija daje
mi{qewe da je sve obav-
qeno u skladu sa va`e}im
propisima. Potom ener-
getski subjekti svoje od-
luke dostavqaju Vladi Sr-
bije koja donosi kona~nu
odluku. 

Sam proces odre|ivawa
cena odvija}e se u dve fa-
ze. Prva je odre|ivawe po-
trebnih prihoda energet-
skih subjekata. Na sajtu
AERS-a postoji pravil-
nik o informisawu i

energetski subjekti
Agenciji treba da
dostave podatke, ko-
ji se tra`e. Druga
faza je alokacija
prihoda na tarif-
ne elemente, stavo-
ve, kategorije i
grupe potro{a~a.
To se radi na osno-
vu tarifnog siste-
ma i Agencija kon-
troli{e da li su
energetska preduze-
}a dobro primeni-
la tarifni sistem.
Tako se u regulisa-
nim delatnostima

dolazi do kategorije:
“Maksimalno odobren
prihod” (MOP) koji se
mo`e ostvariti kroz cenu
proizvoda i usluga. To je,
kako je rekao Tani}, su-

Gordan Tani} je naveo da je tokom 2006. godine Agencija usvo-
jila osam medotologija za odre|ivawe tarifnih elemenata i
donela sedam tarifnih sistema, na koje je Vlada Srbije dala
saglasnost. Time je realizovana jedna od temeqnih pretpo-
stavki za uspostavqawe tr`i{ta energije. On napomiwe da je
razlika izme|u cena i tarifa u tome {to je cena vrednost pro-
izvoda na tr`i{tu dobijena delovawem zakona ponude i potra-
`we, a tarifa je administrativno (regulatorno) utvr|ena
vrednost proizvoda i usluga zbog odsustva ili nesavr{enosti
tr`i{ta  (monopol). Primenom tarifa (tarifnih stavova) na
utro{ene koli~ine se indirektno dobijaju cene za svakog kup-
ca, koje se po pravilu me|usobno razlikuju zbog razli~itog obi-
ma i strukture  potro{we.  

[ta je tarifa a {ta cena?

O~ekuju se izvesne preraspodele 
izme|u kategorija kupaca, a  

doma}instvima }e pripasti 
mawi udeo nego do sada. Zna~i 
za doma}instva }e va`iti 

ne{to ni`e cene elektri~ne 
energije, dok }e ostale 

kategorije potro{we imati 
ne{to vi{e cene

Dr Gordan 
Tani}: Niko od 

350 kupaca EPS-a
jo{ nije zatra`io 

da postane 
kvalifikovani 

kupac

Regulacijom cena
izbegavaju se 
prelivawa 
tro{kova iz jedne 
u drugu delatnost
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{tina svih metodologija.
MOP je, dakle, po defi-
niciji, maksimalan iznos
prihoda energetskog su-
bjekta, kojim se u regula-
tornom periodu nadokna-
|uju svi opravdani tro-
{kovi, koji nastaju oba-
vqawem regulisane ener-
getske delatnosti i odgo-
varaju}i povra}aj na regu-
lisana sredstva. Na sli-
kama 1 i 2.  navedeno je iz
~ega se sastoji MOP. Tu je
najve}a novina  uvo|ewe
pojma tro{kova kapitala,
u skladu sa me|unarodnom
praksom. To je prose~no
ponderisana cena kapita-
la PPCK, koja pojedno-
stavqeno re~eno, podrazu-
meva u~e{}e sopstvenog
kapitala i pozajmqenog
kapitala u finansirawu
regulisanih sredstava. Tu
se u izra~unavawu koriste
i dodatni elementi, ali
kao bitno je istaknuto da
Agencija za energetiku
Republike Srbije kao tr-
o{ak priznaje do 60 odsto
u~e{}a pozajmqenog i do
40 odsto u~e{}a sopstve-
nog kapitala.

Tani} je potom ovo do-
veo u vezu sa tarifnim si-
stemom, koji, kako je de-
finisao, predstavqa skup
pravila i kriterijuma na
osnovu kojih se maksimal-
no odobreni prihod regu-
lisane delatnosti raspo-
re|uje na tarifne elemen-
te, odnosno pojedine kate-
gorije i grupe kupaca.
Wime se utvr|uju elemen-
ti za obra~un i na~in ob-
ra~una isporu~ene ener-
gije tarifnim kupcima.
Tarifni sistem je, kako

je navedeno ovom prili-
kom, sistem simulacije
tr`i{ta i su~eqavawa
ponude i tra`we. Tu se
polazi od analize tra`we
i ona se potom su~eqava sa
ponudom. Odnosno su~e-
qava se potro{wa sa pro-
izvodwom.

Kao osnovni princip
tarifirawa navedeno je
alocirawe tro{kova na
razli~ite kategorije i
grupe kupaca u zavisnosti
od toga kako na~in potro-
{we uti~e na tro{kove u
sistemu. Ciq je da se od-
redi kako i kada }e tro-
{kovi biti nadokna|eni
od svake kategorije i gru-
pe kupaca. A tarifni ele-

menti su nosioci tro{ko-
va, kao {to su energija,
kapacitet (snaga) i uslu-
ge. Tu spadaju i merqive
fizi~ke veli~ine u koji-
ma je mogu}e izraziti
vrednost nekog proizvo-
da, a obra~unskim veli~i-
nama tarifnog sistema
izra`avaju se u~inci re-
gulisanih energetskih su-
bjekata i obra~unavaju ce-
ne tih u~inaka. Kod elek-
tri~ne energije tarifni
elementi su snaga, aktiv-
na energija, reaktivna
energija i merno mesto.

Tani} je potom naveo da
tarifni stav predstavqa
vrednosni izraz tarif-
nih elemenata, koji zavi-

se od na~ina merewa,
uslova preuzimawa, koli-
~ine i namene potro{we
energije. Na osnovu ta-
rifnih stavova se obra~u-
nava preuzeta energija,
odnosno izvr{ena usluga
u obavqawu energetskih
delatnosti za pojedinog
kupca, kategorije ili gru-
pe potro{we za obra~un-
ski period. Ovde je apo-
strofirano da tarifni
stav nije cena ve} se wi-
hovom primenom na odgo-
varaju}e koli~ine tarif-
nih elemenata, utvr|uju
cene za pojedinog kupca,
odre|ene kategorije i
grupe potro{we, kao i
prose~na prodajna cena
trgovca na malo.

Novi tarifni stavovi
za elektri~nu energiju su
prekomerno preuzeta sna-
ga i reaktivna energija,
aktivna energija - svetle-
}e reklame i na~in obra-
~una snage kod {iroke po-
tro{we- grupa kupaca do-
ma}instvo. Kvalifikova-
ni kupac bi trebalo da
zna (u ra~unu) koliko je
platio za mre`u i video
ko mu nudi povoqniju ce-
nu elektri~ne energije,
dok za doma}instva ovaj
element za sada nema zna-
~aja, ali za kasnije }e se
videti. Na kraju svog iz-
lagawa dr Gordan Tani}
je objasnio i {ta se dobi-
ja novom regulacijom ce-
na. A to je: uspostavqawe
uslova za razvoj tr`i{ta,
izbegavawe prelivawa
tro{kova iz jedne u drugu
delatnost, uskla|ivawe sa
evropskim direktivama i
me|unarodnim principi-
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Izra~unavawe MOP Segmenti tro{kova u MOP
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Visoke dnevne tempera-
ture vazduha, mali konzum,
dobra hidrologija  uticali
su na to da se plan remonta
termoelektrana iz Ener-
getskog bilansa, koji je u
me|uvremenu aktuelizovan
ponovo pomeri unapred za
oko mesec dana.  Zato se
o~ekuje da }e remonti u
termoelektranama biti i
zavr{eni mesec dana rani-
je, odnosno ve} oko 1. okto-
bra.

Ovo je za list “kWh” izja-
vio Zoran Bo`ovi}, pomo}-
nik direktora Direkcije
za proizvodwu energije
EPS-a.

Najva`nija novina u
ovom pogledu je pomerawe
remonta TENT B-2 ( snaga
na pragu prenosa 580 mega-
vata). Prema re~ima in`e-
wera  Bo`ovi}a, na sedni-
ci Proizvodnog kolegijuma
EPS-a doneta je odluka da
se po~etak remonta ovog
bloka pomeri sa sredine
maja na 1. mart. On je, dakle,
u toku i traja}e 15 dana. Po-
tom, sredinom marta, sledi
po~etak produ`enog remon-
ta TENT B-2 (iste snage),
koji }e trajati narednih 60
dana. 

Sledi, od 1. aprila po~e-
tak velikog remonta i reha-
bilitacije  bloka A-4 u TE
“Nikola Tesla” u Obrenov-
cu, koji }e trajati 245 dana.

Trenutno su po Bo`ovi-
}evim re~ima u toku i re-
monti bloka A-3 (58 mega-
vata) u TE Kolubara i A-1
(90 megavata) u TE Kosto-
lac. Oni su prakti~no na-
stavak remonta iz prethod-
ne godine.

Kada je re~ o hidroelek-
tranama, trenutno su u toku
remonti u HE “\erdap 2” i
to na agregatima A-6, A-9 i
A-10 (snage po 27 megava-
ta). Obavqen je remont pe-
tog agregata (snage 176 me-
tagava) u  HE “\erdap 1”.
Plan remonta u hidroelek-
tranama, za sada je nepro-
mewen. �

D. Ob. 

PO^ELA REMONTNA SEZONA U ELEKTROPRIVREDI SRBIJE

Vremenske prilike
pomeraju rokove
� Najve}a novina je pomerawe po~etka remonta bloka B-2 u TE
“Nikola Tesla” (snage 580 megavata) sa sredine maja na po~etak
marta ove godine

ma, transparentan rad
energetskih preduze}a i
za{tita kupaca od zloupo-
trebe monopolskog polo-
`aja.

U daqem razgovoru s no-
vinarima Qubo Ma}i},
predsednik Saveta Agen-
cije za energetiku Repu-
blike Srbije, napomenuo
je da }e prvi regulatorni
period kod nas trajati go-
dinu, a ne pet godina, kao
{to je uobi~ajeno. Ni
druge zemqe nisu uradile
sve {to je potrebno na
ovom segmentu. U Gr~koj,
na primer, jo{ ne postoji
tarifni sistem za di-
stribuciju elektri~ne
energije. Za godinu dana,
po Ma}i}evim re~ima, i
Agencija i dr`ava }e ste-
}i vi{e iskustva u ovom
poslu, pa }e tek od 2008.
godine mo}i da se produ-
`i regulatorni period
na vi{e od godinu dana,
{to }e svakako pomo}i
energetskim subjektima
da planiraju svoje delat-
nosti na du`i vremenski
period. Najvi{e proble-
ma }e, kako je rekao, biti
u distribuciji gasa koja je
najmawe odmakla u re-
formama i primeni no-
vih propisa. On je, tako-
|e, napomenuo da se, kada
je re~ o elektri~noj ener-
giji, o~ekuju izvesne pre-
raspodele izme|u katego-
rija potro{we i da }e do-
ma}instvima pripasti
mawi udeo nego do sada,
{to bi trebalo da zna~i
da }e za doma}instva da
va`e ne{to ni`e cene
elektri~ne energije, u po-
re|ewu sa sada{wim od-
nosom, a ne{to vi{e za
ostale kategorije potro-
{we. Sada{wa cena elek-
tri~ne enetrgije kod nas,
rekao je Ma}i}, najni`a
je  u odnosu na sve zemqe u
okru`ewu.

Gordan Tani} je ovom
prilikom rekao da u svetu
postoje i podsticajne me-
tode regulacije, ali da
jo{ nismo u mogu}nosti
da ih primenimo, jer one
iziskuju razvijeno ener-
getsko tr`i{te i jake tr-
`i{ne institucije. �

D. Obradovi}

Najve}i poslovi na
Bloku A4 TENT-a.

U toku remonti i 
na HE “\erdap 2”
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Elektroprivreda Sr-
bije }e do kraja mar-
ta po~eti najavqeno
nagra|ivawe redov-

nih plati{a. Nagrada - po
dve kompakt fluorescentne
svetiqke za 60.000 doma}in-
stava. Ukupno 120.000 {te-
dqivih svetiqki EPS }e
pokloniti dobitnicima od
kojih se o~ekuje da stare “ra-
sipni~ke” sijalice bace i da
postave nove. Smawivawem
potro{we elektri~ne ener-
gije pre svega }e umawiti
svoj ra~un, a posredno }e do-
prineti {tedwi ugqa i za-
{titi `ivotne sredine.  

Za{to to radi EPS, kada
je wegov interes da proda
{to vi{e elektri~ne ener-
gije i da ra~uni gra|ana bu-
du {to ve}i?

- Prvo, Srbija nema do-
voqno elektri~ne energije
i svi u Srbiji moramo da se
posvetimo energetskoj efi-
kasnosti. Ako nemamo tu
energiju iz na{ih elektra-
na, onda moramo da je uvozi-
mo. U uslovima depresirane
doma}e cene i sve vi{e cene
na tr`i{tu, jasno je da uvoz
mora da se svede na
minimum. A zamena
sijalica je jedan od
na~ina da se smawi
potro{wa, time i
uvoz. 

Drugo, ceo svet je
zabrinut ugro`eno-
{}u `ivotne sredi-
ne, a re{avawe tih
problema je me|u
prioritetima EPS-
a. Tako da konkret-
nim potezima i mi
doprinosimo eduka-
ciji kupaca elektri~ne
energije koji moraju biti
deo sistema koji brine o sre-
dini u kojoj `ivimo, obja-
{wava Mom~ilo Cebalo-
vi}, direktor Sektora EPS-
a za odnose s javno{}u. 

Istovremeno, nagra|ujemo
60.000 doma}instava koja po-
{tuju ~iwenicu da im EPS
redovno isporu~uje robu i da
im izrazimo zahvalnost {to
oni tu robu redovno pla}aju.
Kupca posmatramo kao part-
nera a ne kao suprotstavqe-
nu stranu, pa ovo nije prvo
nagradjivawe kupaca...Neke
distribucije ih vode u pozo-
ri{ta, druge dele neke druge
poklone. Ali, ovo je prvi put
da poklawamo svetiqke, is-
ti~e Cebalovi}, nagla{ava-
ju}i da  bez kupaca - partnera
ni potro{wa ne mo`e da se
smawi. 

Brojke su uvek najja~i argu-
ment. Pa, evo nekih. [te-
dqive svetiqke tro{e pet
puta mawe energije a daju is-
tu svetlost. Traju deset puta
du`e od klasi~nih. Ako obe
sijalice rade po {est sati
dnevno, mese~ni utro{ak
one {tedqive je za 14,4 ki-
lovat - sata mawi nego kla-
si~ne. Svetiqke koje pokla-
wa EPS, onih 120.000 koma-
da, smawi}e mese~nu potro-
{wu elektri~ne energije u
Srbiji za 1,7 miliona kilo-

vat-sati. “Igra” velikih
brojki, jer u Srbiji ima vi-
{e od tri miliona doma}in-
stava, pokazuje gotovo neve-
rovatne u{tede samo zame-
nom sijalica. Zamenom jedne
sijalice u jednom doma}in-

stvu potro{wa elektri~ne
energije u Srbiji smawila
bi se za godinu dana za ~ak
pola milijarde kilovat -sa-
ti. Toliko je Srbija uvezla
pro{le godine. Uz prose~nu
tr`i{nu cenu od oko {est
centi za kilovat-~as, zame-
nom jedne sijalice u jednom
doma}instvu, Srbija (~itaj
EPS)  bi dala 30 miliona
evra mawe za uvoz struje. A za
dve, tri sijalice...Procewu-
je se da je u Srbiji u toku zi-
me ~ak 300 megavata u ele-
ktranama anga`ovano da bi
se obezbedila energija za si-
jalice. 

I dok u Srbiji EPS daje
konkretan doprinos pove}a-
wu energetske efikasnosti,
gotovo ceo svet suo~en sa ra-
stom potro{we energije i
ugro`avawem `ivotne sre-
dine, sprema zakone kojima
}e se zabraniti upotreba
klasi~nih sijalica. Vlade
najve}ih zemaqa sveta se ba-
ve sijalicama.           

Odbor za energiju Evrop-
skog parlamenta i predstav-
nici nacionalnih parlame-
nata zemaqa ~lanica EU

raspravqali su ne-
davno o kori{}ewu
energetskih izvora
Evropske unije.
[tedwa energije je
imperativ, zakqu~i-
li su. Svaki izgubqe-
ni dan je velika {te-
ta. Zapadni mediji
imaju hit temu - svaki
pojedinac mo`e zna-
~ajno da doprinese
{tedwi energije u
svakodnevnom `ivo-
tu, obja{wavaju i

edukuju. Kako stambene zgra-
de trenutno tro{e oko 40 od-
sto energije u EU a privatne
ku}e ~ak dve tre}ine, zakqu-
~eno je - kori{}ewem {te-
dqivih sijalica gra|ani mo-
gu zna~ajno da smawe potro-

{wu “evropske” energije.
Kako se procewuje da osta-
vqawe elektri~nih ure|aja,
poput televizora i videa na
funkciji “stand by”, odnosno
na ~ekawu, tro{i ~ak 10 od-
sto ukupne koli~ine energi-
je koju iskoriste evropska
doma}instva, i to mora da se
smawi. Zbog toga su po~et-
kom januara ove godine na
snagu su stupile nove odred-
be evropskog energetskog za-
konodavstva koje se odnose
na iskori{}enost energije
u stambenim zgradama. Kako
se bavimo sijalicama, ne}e-
mo pisati o standardima u
gra|evinarstvu koje su oni
odredili.

Sigmar Gabriel, nema~ki
ministar za{tite okoline,
od evropskog poverenika za
okolinu Stavrosa Dimasa
zatra`io je ovih dana da se
pokrene procedura za zakon-
sku obavezu zamene klasi~-
nih sijalica onim svetiqka-
ma koje imaju energetsku
efikasnost u skladu s evrop-
skim standardima. U pismu
Gabriela upu}enom Evrop-
skoj komisiji isti~e se kako
Evropa vi{e ne mo`e dopu-

SVE VI[E ZEMAQA NAJAVQUJE ZABRANU KORI[]EWA KLASI^NIH SIJALICA 

Za spas Zemqe - sijalice
� EPS u martu poklawa 120.000 {tedqivih svetiqki � Zamenom jedne sijalice u
svakom doma}instvu Srbija bi u{tedela pola milijarde kilovat - sati, koji na tr-
æi{tu vrede oko 30 miliona evra � Evropa sprema “udar” na klasi~ne sijalice, a
Australija i Kalifornija zakonsku zabranu

Me|unarodna agencija za 
energiju (NEA) procewuje da se

za osvetqewe tro{i do 20 odsto
ukupno proizvedene elektri~ne

energije, {to je, znatno vi{e 
od ukupnih kapaciteta svih 

nuklearnih elektrana

*

*
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{tati upotrebu proizvoda,
~iji je stepen efikasnosti
samo pet odsto, poput tradi-
cionalnih sijalica. 

Glavni argument za pokre-
tawe te inicijative prona-
|en je u studijama koje poka-
zuju da bi Evropa godi{we
mogla smawiti emisiju
ugqen dioksida za 25 milio-
na tona, ako doma}instva i
uslu`ne delatnosti umesto
obi~nih uvedu samo {tedqi-
ve sijalice. A sami gra|ani
Evropske unije i te kako su
svesni da bi trebalo da  {te-
de energiju. Istra`ivawe
“Eurobarometra” sprovede-
no u oktobru i novembru pro-
{le godine u 25 zemaqa ~la-
nica, kao i u zemqama - kan-
didatima, pokazalo je da ~ak
43 odsto ispitanika ̀ eli da
dobije vi{e informacija o
na~inima {tedwe, kako bi
smawili svoje ra~une. A ~ak
47 odsto gra|ana, uz to, sma-
tra kako bi odluke o ener-
getskim izvorima trebalo
donositi na evropskom ni-
vou, dok 37 odsto tvrdi da je
to nacionalno, a samo osam
odsto to svodi na lokalno

pitawe. No, inicijativa za
kori{tewe {tedqivih sija-
lica, tek je jedna u moru
sli~nih koje su svetlo dana
ugledale nakon {to su obja-
vqene studije s alarmantnim
prognozama o promeni kli-
me slede}ih godina.

Australija, suo~ena sa
efektima “staklene ba{te”,
bi}e prva zemqa u svetu koja
}e zakonom zabraniti tradi-
cionalne sijalice. Oni }e
do 2010. godine sve klasi~ne

sijalice zameniti {tedqi-
vim. Malkolm Turbul, au-
stralijski ministar energe-
tike, {okirao je svet naja-
vom te zabrane. Po wima,
klasi~ne sijalice kod kojih
se svetlost proizvodi `are-
wem tanane `ice od volfra-
ma, moraju da odu u istoriju.
Ciq je smawewe emisije ga-
sova koje za posledicu ima
globalno zagrevawe. Klasi~-
ne sijalice, koje su upotrebi

ve} 125 godina, bi}e postepe-
no povu~ene sa tr`i{ta u na-
redn e tri godine i zameni}e
se efikasnijim kompaktnim
fluorescentnim “svetiqka-
ma” do kraja 2009. godine. Za-
brana volframskih sijalica
pomo}i }e da se nivo austra-
lijske emisije gasova, koji
izazivaju globalno zagreva-
we, do 2012. godine smawi za
800.000 tona. A doma}instva
}e upotrebom novih , ekono-
mi~nijih sijalica u{tedeti

~ak 66 odsto tro{kova za
osvetqewe domova. Mada je
Australija zvani~no prva
najavila ovu revolucionarnu
promenu, istine radi treba
napomenuti da Kuba ve} dve
godine sprovodi sli~an pro-
gram. 

Me|unarodna agencija za
energiju (NEA) procewuje
da se na svetskom tr`i{tu za
osvetqewe tro{i do 20 od-
sto ukupno proizvedene

elektri~ne energije, {to je,
na primer, znatno vi{e od
ukupnih kapaciteta svih nu-
klearnih elektrana. Da bi
se proizvelo toliko elek-
tri~ne energije u atmosferu
se godi{we izbaci 1,9 mili-
jardi tona ugqen dioksida
koji stvara efekat “staklene
ba{te” i planetu ~ini sve
toplijom. Zamena Edisono-
vih sijalica novim mogla bi
taj efekat da ubla`i za oko
deset odsto.

Stigla je i vest iz Kali-
fornije. I tamo bi uskoro
moglo da do|e do zabrane
upotrebe klasi~nih sijali-
ca. Kako isti~e Lojd Levin,
~lan Kongresa dr`ave Kali-
fornije, takve sijalice tro-
{e 95 odsto energije na za-
grevawe, a svega pet odsto na
emitovawe svetlosti. On
predla`e da se klasi~ne za-
mene kompaktnim fluore-
scentnim sijalicama. Od po-
jave na tr`i{tu osamdese-
tih godina, fluorescentne
sijalice se usavr{avaju, a
cena im opada. Za razliku od
fluo- cevi, sijalicama nisu
potrebni prigu{nica i
starter i mogu da se uvrnu u
obi~no sijali~no grlo. Go-
di{wa u{teda po doma}in-
stvu mogla bi da bude izme|u
40 i 50 dolara. [tedqive
sijalice znatno bi smawile
optere}ewe elektri~ne mre-
`e, a samim tim i osloba|a-
we {tetnih gasova iz termo-
elektrana.

Dileme nema - do{ao je
kraj klasi~nim sijalicama.
Ko }e i kada tako ne{to pro-
pisati u Srbiji, vide}emo.

Mo`da }e neka obaveza iz
Brisela potpomo}i dono{e-
we sli~nih zabrana i u Sr-
biji. Brojke govore da je za-
mena tih sijalica u interesu
svakoga od nas, celog qud-
skog roda. Samo da se ne  de-
si da ono {to baca Evropa
stigne u Srbiju po “povoq-
nim cenama”. Ne}e nas vaqda
zadesiti “polovne sijalice”
kao polovni automobili. �

R. E.

Australija-prva
zemqa u svetu
koja }e zakonom
zabraniti 
tradicionalne
sijalice

Zabrana
upotrebe

klasi~nih 
sijalica 

najavquje se i 
u SAD, u ~emu

predwa~i
Kalifornija
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Januar i februar bi-
li su ove godine u
Srbiji znatno to-
pliji nego deceni-

jama ranije. Zahvaquju}i
tome, u{te|eno je na svim
vrstama energenata, pa i
elektri~ne energije, koja
se i daqe isuvi{e mnogo
koristi za zagrevawe pro-
storija. Sa u{te|enim ki-
lovat-satima zadovoqni su
kupci, koji ipak ne}e mo-
rati da izdvoje onoliko
novca za ra~une koliko su
o~ekivali, a dobro je pro-
{la i Elektroprivreda,
koja nije morala da uveze
sve planirane koli~ine
elektri~ne energije, niti
da sve vreme proizvodni
sistem dr`i u napregnu-
tom radu. [tavi{e, u elek-
troenergetskom sistemu
prevazi|ene su i lo{e po-
sledice dugotrajne su{e,
radi kojih su se krajem de-
cembra pro{le godine sa
zebwom ~ekali meseci koji
dolaze. 

Miladin Basari}, di-
rektor Sektora za energet-
sko planirawe i upravqa-
we u Direkciji EPS-a za
trgovinu elektri~nom
energijom, ka`e za na{
list da je, zahvaquju}i po-
tro{wi mawoj od bilansi-
rane, koja je u prva dva me-
seca ove godine bila 744
miliona kilovat-sati ma-
wa od planirane, kao i po-
voqnijim hidrolo{kim
prilikama, utro{eno ma-
we ugqa nego {to je pred-
vi|eno i uvezeno (kupqe-
no) 230 miliona kWh mawe
nego {to je bilansom bilo
utvr|eno. U januaru je, da
podsetimo, bruto konzum
(bez potro{we na Kosme-
tu) bio 11,2 odsto mawi od
planiranog, a u februaru
on je iznosio 2,892 mili-
jarde kilovat-sati, {to je
371 milion kWh ili 11,4

odsto mawe od bilansa, od-
nosno 9,2 odsto mawe nego
u istom mesecu pro{le go-
dine. Pri tome, za razliku,
recimo, od decembra, kada
je dnevna potro{wa u Re-
publici Srbiji  stizala i
do 138 miliona kWh, pro-
se~an dnevni bruto konzum
u februaru iznosio je oko
120 miliona kWh. 

Na{ sagovornik navodi
da su proto~ne HE, posle
gotovo ~etiri meseca pod-
bacivawa zbog su{e, u fe-
bruaru proizvele oko 50

miliona kWh vi{e od bi-
lansiranog. To je omogu}i-
lo da se u termosektoru
predahne, tako da je deo ka-
paciteta dr`an u hladnoj
rezervi, a pored toga, ve}
8. februara zaustavqene su
“Panonske TE-TO”. Posle
rekordnih ostvarewa u de-
cembru, pa i u januaru, TE
na ugaq prvi put su ove zi-
me u februaru komotnije
radile i proizvele mawe
od bilansom utvr|enih ko-
li~ina. Wihova ukupna
proizvodwa pro{log mese-

ca (bez TE na Kosmetu) iz-
nosila je 1,899 milijardu
kWh, {to je 181 milion
kWh ili 8,7 odsto mawe od
bilansiranog, a 13,9 odsto
mawe nego u februaru pro-
{le godine. Basari} ka`e
da je mawa proizvodwa od
bilansirane bila i u aku-
mulacionim HE, i to 46
odsto u odnosu na bilans i
57 odsto u odnosu na isti
mesec pro{le godine.

Februarska potro{wa
mawa od bilansirane i
racionalizovawe proiz-
vodwe u termo i hidro
elektranama potpuno su
otklonili strepwu, koja
ina~e prati svaku zimsku
sezonu - da li }e se mart
do~ekati sa dovoqno re-
zervi ugqa na deponijama
i energetskog sadr`aja u
akumulacija. Basari} is-
ti~e da su ovoga puta elek-
troenergetske prilike
vrlo povoqne i da se ve}
na po~etku meseca mo`e
ra~unati da se ni u martu
ne}e uvoziti sve bilansom
predvi|ene koli~ine
elektri~ne energije. Pla-

AKTUELNA ELEKTROENERGETSKA SITUACIJA U SRBIJI

Topla zima {tedi struju
� Zahvaquju}i vremenskim prilikama, u januaru i februaru potro{wa elektri~ne
energije u Republici Srbiji bila 744 miliona kilovat-sati mawa od bilansirane
� Kupqeno 230 miliona kWh mawe nego {to je planirano  

Kako je toplo vreme uticalo na rad EPS-ovih proizvodnih
kapaciteta jasno se mo`e videti iz podataka Direkcije EPS-a
za trgovinu elektri~nom energijom. U januaru i februaru, na
primer, ukupna proizvodwa elektri~ne energije iz raspolo`i-
vih EPS-ovih proizvodnih kapaciteta (sa HE Gazivode) izno-
sila je 6,93 milijardi kWh, {to je 6,3 odsto mawe od bilansi-
ranog i 7,2 odsto mawe nego u prva dva meseca pro{le godine.
Samo u februaru proizvedeno je 3,215 milijardi kWh, a to je
8,1 odsto mawe od bilansa i 10 odsto mawe od ostvarewa u is-
tom mesecu pro{le godine. Za mart se procewuje da }e hidro-
sektor imati ve}u proizvodwu zbog ve}e proizvodwe akumula-
cionih HE, a termoelektrane mawu proizvodwu od bilansira-
ne, jer ve} ovih dana po~iwe  remont u TENT B,  a krajem mese-
ca revitalizacija  bloka A 4 u TENT A.

Mawa ukupna proizvodwa

Posle ~etiri 
meseca proto~ne

HE ponovo 
iznad bilansa: 

HE “Bajina Ba{ta” 
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nirano je, naime, da se
preuzmu samo one koli~i-
ne koje se prema ugovorima
moraju preuzeti, a to je 131
milion kWh mawe od bi-
lansiranog.

- Mart je do~ekan sa 1,87
miliona tona ugqa na depo-
nijama TE, {to je oko 400
hiqada tona vi{e nego {to
je bilansom utvr|eno. Tako-
|e, ukupan energetski sadr-
`aj u jezerima akumulacio-
nih HE iznosio je 752 mi-
liona kWh, a to je 316 mi-
liona kWh vi{e od bilan-
siranog. Jo{ preciznije,
na deponijama TE bilo je 85
odsto, a u jezerima 59 odsto
maksimalnog sadr`aja. Pri
tome, u februaru smo, reci-
mo, imali minimalno pum-
pawe u jezera, jer smo vodi-
li ra~una o optimizaciji
celine rada sistema - na-
gla{ava Basari}.

Prema wegovim re~ima,
ni do kraja marta ne treba
o~ekivati smawewe re-
zervi ugqa na deponijama.
Proceweno je da }e se sa
predvi|enom proizvodwom
ugqa u ovom mesecu, na de-
ponijama TE odr`ati pri-
bli`no isti nivo sadr`a-
ja. [to se ti~e  energet-
skog sadr`aja u akumulaci-
jama, jezera }e  biti dovoq-
no ispra`wena da se pri-
hvate bilansne prole}ne
vode. Ukoliko dotoci budu
prose~ni, odnosno kako je
bilansom predvi|eno, kra-
jem marta popuwenost aku-
mulacionih jezera trebalo
bi da iznosi 48 odsto mak-
simalnog sadr`aja. 

- Ovakvo stawe u proiz-
vodnom sistemu EPS-a u
ovom trenutku, za koje se
mora re}i da je povoqno,
omogu}uje da se ranije nego
ina~e zapo~nu remonti u
termo elektranama, ~ime
}e se posti}i zna~ajan efe-
kat na pripremqenost ka-
paciteta za letwu sezonu.
Ne treba zaboraviti da }e-
mo i ovoga leta, kao i ne-
koliko prethodnih, ponovo
biti suo~eni sa velikom
potro{wom elektri~ne
energije, kakva nije bila u
vreme kada su EPS-ovi
proizvodni kapaciteti
gra|eni - isti~e Basari}.�

A. Cvijanovi}

U Privrednom dru{tvu
“Drinsko - Limske HE”
d.o.o. Bajina Ba{ta, u ko-
jem je objediwen rad devet
hidroelektrana u sedam
op{tina (Bajina Ba{ta,
Zvornik, ^a~ak, Priboj,
Prijepoqe, Sjenica i No-
va Varo{) po~ela je pri-
mena novog pravilnika o
organizaciji i sistemati-
zaciji poslova. Glavni ak-
centi pravilnika su na
obezbe|ewu tehni~ko-teh-
nolo{kog i ekonomskog
jedinstva elektroenerget-
skog sistema u dru{tvu,
kao i na efikasnijem i ra-
cionalnijem obavqawu
delatnosti i poslova.
Konkretno, novi doku-
ment je zasnovan na na~e-
lima: funkcionalne po-
dele rada; obezbe|ewa je-
dinstvenog i koordinira-
nog obavqawa elektro-
privredne delatnosti i
poslova, a kojima se obez-
be|uje racionalno i efi-
kasno poslovawe; grupisa-
we istovrsnih ili srod-
nih i me|usobno poveza-
nih poslova u odgovaraju}e
organizacione celine;
subordinacija u organizo-
vawu procesa rada i oba-
vqawa poslova u izvr{e-
wu planova i programa ra-
da i razvoja; efikasnog
rukovo|ewa procesom ra-
da; samostalnosti u odlu-
~ivawu i neposredne od-
govornosti za organizova-
we i izvr{avawe poslova
u okviru utvr|enog delo-
kruga rada; optimalnog
kori{}ewa stru~nih i
radnih sposobnosti zapo-
slenih; primeni i unapre-
|ewu  bezbednosti i zdra-
vqa zaposlenih; primeni
i unapre|ewu za{tite `i-
votne i radne sredine...

Pored direktora dru-
{tva u poslovodnom timu
su i zamenik i ~etiri po-
mo}nika, koji organizuju
poslove u organizacionim
celinama - ograncima. A

to su HE “Bajina Ba{ta
“Limske HE”, HE “Zvor-
nik” i HE “Elektromora-
va” - ^a~ak. Na ~elu ogra-
naka su direktori, izuzev
HE “Bajina Ba{ta”, kojom
rukovodi direktor PD.
U`e organizacione celi-
ne u ograncima su slu`be,
odeqewa i grupe. Kao novo
u okviru organizacionih
celina “Korporativni po-
slovi” na nivou PD form-
irane su, tako, slu`be za
qudske resurse, zatim za
sistem kvaliteta, za{titu

i bezbednost, informaci-
one tehnologije, pravne i
op{te poslove, zatim u
“Ekonomsko-finansij-
skim poslovima” za finan-
sijske, ra~unovodstvene i
za komercijalne poslove.
U wima, osim toga, osnova-
ne su i slu`be za proizvod-
wu, ma{insko odr`avawe,
elektroodr`avawe i za
gra|evinsko odr`avawe,
kao i odeqewa za revita-
lizaciju, odnosno za prav-
ne i op{te poslove i za
ekonomsko-finansijske i
komercijalne poslove. 

U organizaciji ovog
dru{tva, u toku restruktu-
risawa najvi{e je u~iwe-
no sa uvo|ewem istih ili

sli~nih organizacionih
celina u svim ograncima.
Za novu sistematizaciju
zna~ajno je i to da je ura|e-
na u skladu sa preporukama
EPS-a, izuzimaju}i pri-
tom samo pojedine speci-
fi~ne zahteve  proizvod-
nih procesa u ograncima,
kao i sistem rukovo|ewa i
koordinacije na nivou
PD i ogranaka. Poslovi
koji se obavqaju u organi-
zacionim celinama i u
drugim organizacionim
oblicima sistematizova-

ni su po radnim mestima
prema vrsti i stepenu slo-
`enosti i to po pravilu,
po~ev od najslo`enijih do
najjednostavnijih. A broj
zaposlenih za svako radno
mesto odre|en je uz novu
racionalizaciju potreb-
nih izvr{ilaca i to ima-
ju}i u vidu i preporuku
EPS-a da }e se za neke po-
slove kao izvo|a~i anga-
`ovati firme na slobod-
nom tr`i{tu. U PD
“Drinsko - Limske HE” sa
novom organizacionom
{emom sistematizovano
je, tako, samo 539 izvr{i-
laca.  �

Milan \oki}

U PD “DRINSKO-LIMSKE HE” PO^ELA PRIMENA PRAVILNIKA 

O ORGANIZACIJI I SISTEMATIZACIJI

Akcenat na 
grupisawu poslova 

Sa novom organizacionom 
{emom ispo{tovane i 

preporuke EPS-a: “Limske HE” 
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Pretvarawe javnih
preduze}a u akcio-
narska dru{tva,
trebalo bi da po~-

ne tokom ove godine i to je
prvi korak ka privatiza-
ciji  tih preduze}a. Ovo je
sredinom februara izja-
vio Bogdan Petrovi}, sa-
vetnik ministra privrede
Predraga Bubala i ista-
kao da Ministarstvo pri-
vrede priprema projekat
korporativizacije javnih
(dr`avnih) preduze}a. Re~
je, kako je objasnio Petro-
vi}, o iskazivawu
kapitala tih predu-
ze}a kroz akcije, a
to je slo`en i dugo-
trajan proces.

- To nije jednostav-
no - isti~e Petrovi}
- jer je potrebno da
se defini{e {ta }e
biti dr`avna imo-
vina, a {ta imovina
tog preduze}a, odno-
sno akcionarskog
dru{tva. To zna~i da
je potrebno da se defini-
{e, na primer, da li }e dr-
`ava ostati vlasnik brane

kod neke hidroelektrane,
a Elektroprivreda Srbije
biti samo upravqa~ nad
tom branom. I pretvarawe
“Srbija{uma” u akcionar-
sko dru{tvo tako|e je veo-
ma delikatan posao, jer bi
trebalo da se defini{e
da li }e se {ume prodava-
ti, ili ustupati na kori-
{}ewe. 

Bogdan Petrovi} je za
list “kWh” izjavio da su
javna preduze}a anahroni-
zam i ona kao takva ne po-
stoje u modernim ekonomi-

jama. Tamo su sva dr`avna
preduze}a u formi akcio-
narskih dru{tava i wima

ne mo`e partijski da se
upravqa. On je daqe naveo
da je su{tina ideje koja se
sada razra|uje da se ukine

taj anahronizam i
da se stvore predu-
slovi za korpora-
tivizaciju, odno-
sno pretvarawe
javnog preduze}a u
akcionarsko dru-
{tvo. 

- Sada sledi raz-
grani~ewe imovi-
ne, zadr`a}e se
ne{to {to mora
da bude dr`avno i
to mora da bude

identifikovano. To }e,
biti dato na upravqawe
akcionarskom dru{tvu,

ali  ostaje vlasni{tvo dr-
`ave. Dakle, mora}e da se
defini{e {ta }e da bude
dr`avna imovina, koja }e
biti data na upravqawe, a
{ta }e da bude imovina
tog preduze}a. Na primer,
kod NIS-a, korporativi-
zacijom, naftovod i gaso-
vod }e svakako ostati u dr-
`avnoj svojini, a od osta-
lih segmenata }e se videti
{ta }e biti vlasni{tvo
akcionarskog dru{tva -
ka`e Petrovi}.

On je tako|e naveo da }e
javna preduze}a u kojima je
jasno ko je vlasnik imovi-
ne, lak{e izraziti kapi-
tal u akcijama i br`e }e se
privatizovati. Korpora-
tivizacija }e se najlak{e
sprovesti u komunalnim
preduze}ima, koja imaju
pre svega, ma{ine, ili
aviokompaniji “Jat ervejz”
koja ima uglavnom letili-
ce - ka`e Petrovi}.

Drugo je pitawe, ka`e
na{ sagovornik, da li }e
dr`ava da ima ve}inski
paket akcija u takvom
preduze}u ili ne i to je
stvar politi~ke odluke.
To treba razlikovati od
onoga {to je ovde navede-
no da ostaje dr`avna imo-
vina.

I broker “Belgrejd in-
dipendent  brokera”,

PRETVARAWE JAVNIH PREDUZE]A U AKCIONARSKA DRU[TVA 

Prvi korak ka 
privatizaciji
� Ministarstvo privrede priprema projekat korpo-
rativizacije javnih (dræavnih) preduze}a odnosno
o iskazivawu kapitala tih firmi kroz akcije

Mora}e da se defini{e {ta }e
da bude dr`avna imovina, koja

}e biti data na upravqawe
preduze}u a {ta }e da bude 

imovina tog preduze}a, odnosno
akcionarskog dru{tva

*

*

Odredi}e se
ono {to mora
da ostane u
dr`avnoj 
svojini: 
HE “\erdap” 

Slo`eno 
razgrani~ewe

imovine: 
Povr{inski 

kopovi 
“Kolubara” 
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“Se}awa i tragovi Sini{e
]iri}a”, doajena srpske elek-
troenergetike je uzbudqivo i
pou~no {tivo, ~ije je izdava-
we pomogla Elektroprivreda
Srbije. U razgovoru sa nekada-
{wim novinarom EPS-a Slo-
bodanom Vasi}em, ]iri} od-
slikava razvojni put i “zlatno
doba” elektroprivrede kroz
~etiri decenije isti~u}i ve-
liki broj qudi i stru~waka
koji su u~estvovali u tom pr-
vom u nizu podviga - po~etku
gradwe onoga {to danas ima-
mo. Treba li boqe ilustracije
od podataka da je posle Drugog
svetskog rata Srbija raspola-
gala sa 147 megavata instali-
sane snage u malim, izolova-
nim hidro i termocentralama,
da bi do 1990. godine stigli do
gotovo 9 000 megavata i siste-
ma povezanog u evropske in-
terkonekcije? Dakle, za 45 go-
dina - 9000 megavata! Kako te
podvige porediti sa periodom
od 1991. do 2007. godine kada u
Srbiji nije izgra|en nijedan
novi megavat?

U vi{e kwiga i publikacija
opisan je taj razvojni put, sa
preciznim podacima o insta-
lisanim snagama, proizvodwi,
naponu i du`ini dalekovoda i
trafostanica. Ova kwiga je
izuzetak, prva koja se bavi am-
bijentom u kome se radilo i
stvaralo i qudima koji su
struku, karijere, pa i `ivot
posvetili elektroprivredi.
Nisam brojao, ali mi se ~ini
da je Sini{a pomenuo bar 500
qudi, sa kojima je po du`nosti
dolazio u kontakt. I to ne sa-
mo iz elektroenergetike, ve}
iz sveta politike, sporta, no-
vinarstva... Jednostavno, znao
je gde se sve i sa kim pri~a ka-
da se o ne~emu donose krupne
odluke. Velika vrednost kwi-

ge je upravo ta qudskost, nego-
vawe moralnih i porodi~nih
na~ela i pridr`avawe kroz
ceo `ivot onih vrednosti koje
se ponesu iz ku}e. 

Ne mawe zna~ajna dimenzija
nalazi se u po{tovawu znawa i
struke, kad je neophodno i tvr-
doglavo suprotstavqawe ne-
znalicama, pogotovo ako su iz
vlasti. Za ilustraciju moral-
nih principa koji su krasili
~elne qude elektroprivrede
mo`e poslu`iti odbijawe Si-
ni{e ]iri}a da bilo {ta ka`e
ili izjavi protiv EPS-a i kada
je bilo o~ito da propada. Ti
qudi su svoje mi{qewe uvek
iznosili u ku}i kojoj pripada-
ju, u EPS-u. Nisu preko medija
delili lekcije kao {to danas
~ine samozvani eksperti ~ija
noga nikada nije kro~ila ni na
kop ni u elektranu a znaju sve o
EPS-u. U takvom ambijentu
elektroprivreda je dovodila
pod svoje okriqe najboqe mla-
de kadrove a onda ih gajila,
{kolovala i spremala da po-
stanu direktori, kao {to su to
oni koji su ih i doveli u EPS.
Danas, ne samo u EPS-u, ima ne-
kada{wih mladi}a koji su pri-
pravni~ke korake na~inili
upravo kod legendi elektro-
privrede.  

Osnovni moto rada u elek-
troprivredi Sini{a ]iri} je
sa`eo u jednu re~enicu - da se
sve ma{ine vrte. Kako tada,
tako i danas. Za elektropri-
vredu je uvek najboqe kad sve
radi, kad se maksimalno pro-
izvodi, kad ima robe koja se
prodaje. Iako su tada kori-
{}eni druga~iji termini,  nije
~udno {to je ba{ elektropri-
vreda Srbije tog doba bila za-
~etnik ideja o deregulaciji,
uvo|ewu tr`i{ta i ekonom-
skoj podlozi snaga sistema. Na

neki na~in logi~an nastavak
tog shvatawa bila je “borba” za
ekonomsko vrednovawe elek-
tri~ne energije, “borba” u kojoj
je Sini{a proveo gotovo ~itav
radni vek. I oti{ao u penziju
sa delimi~nim uspehom. Ipak,
u wegovo vreme elektropri-
vreda se izborila za pore|e-
we nivoa doma}ih cena sa ce-
nama u pet evropskih zemaqa,
famozni paritet u kome je sti-
gla do 85 posto, a u jednom
kratkotrajnom periodu i do
punih sto posto paritetne ce-
ne. I to one u Zapadnoj Evropi. 

I u wegovo vreme, politika
je mnogo toga krojila, pa ~ita-
lac mo`e ne{to saznati i o
nekim nerazja{wenim “afera-
ma” koje su decenijama potre-
sale dru{tvo. Po~ev od ideja
o prevo|ewu voda Pive iz Cr-
nomorskog u Jadranski sliv,
preko neuspeha u gradwi Buk
Bijele, ina~e najatraktivnije
lokacije hidroelektrane na
Drini, pa sve do ugovora o za-
jedni~koj gradwi sa elektro-
privredom Hrvatske, ugovora
o isporuci Sloveniji, Make-
doniji ili Italiji.

Oboga}ena mnogim `ivotnim
anegdotama, koje se doti~u i
pirotskog kulinarstva i wego-
ve velike qubavi prema “Cr-
venoj Zvezdi” , kwiga je svedo-
~anstvo jednog podviga i qudi
koji su ga izveli. Podse}a na
~uvenu Mihizovu “Autobiogra-
fiju o drugima”. A zar nije bio
podvig ukinuti mrak i stalne
restrikcije elektri~ne ener-
gije, koje je ~esto analizirala
i policija, i izgraditi najve}u
srpsku firmu, koja postaje iz-
voznik na primer jednoj Itali-
ji. A posle tog podviga usledi-
li su drugi - uni{tavawe EPS-
a i opet restrikcije. Se}awa
na vreme izgradwe elektroe-
nergetske nezavisnosti ze-
mqe, treba da bude pouka svi-
ma onima koji danas razmi-
{qaju {ta treba da se u~ini
sa EPS-om i da li EPS treba
privatizovati ili mu omogu-
}iti da radi, da gradi prodaju-
}i svoju robu, kako Srbija opet
ne bi stigla tamo odakle je
pre pola veka pobegla zahva-
quju}i doajneima elektropri-
vrede. í

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 

Nek' se sve vrti!
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Uro{ Spasenovi} je ne-
davno izjavio agenciji
“Beta” da privatizaciji
javnih preduze}a mora da
prethodi pretvarawe u ak-
cionarsko dru{tvo i upis
u Centralni registar. Sam
upis mo`e da se okon~a za
dve nedeqe. 

Direktor konsultantske
ku}e “Trejder”, Zoran
Drobwak, istoj agenciji je
rekao da je, do sada, kod
privatizacije velikih
preduze}a, praksa bila da
se najpre ide na tender,
gde se prodaje 70 odsto ka-
pitala preduze}a, a tek me-
sec dana, posle prodaje na
tenderu, obavqa se podela
do 15 odsto besplatnih ak-
cija, a preostalih 15 odsto
akcija ide u privatizacio-
ni registar. Tek tada se,
kako je naveo, sti~u uslovi
za trgovawe akcijama.  

Sli~nu podelu  akcija
velikih javnih preduze}a
u Srbiji: EPS-a, NIS-a,
“Telekoma” i jo{ nekih,
predlo`ili su nedavno i
wihovi sindikati na ~e-
lu sa svojim konsultantom
Brankom Pavlovi}em. Po
tom predlogu 15 odsto ka-
pitala javnih preduze}a,
trebalo bi da se podeli
zaposlenima a 15 odsto bi
sledovalo svim ostalim
punoletnim gra|anima
Srbije. Od preostalih 70
odsto akcija videlo bi se
koliko bi ostalo u dr-
`avnom vlasni{tvu, a ko-
liko bi se prodalo stra-
te{kom partneru. Pred-
log o deobi 15 odsto ak-
cija punoletnim gra|ani-
ma, ministar privrede
Predrag Bubalo, nedavno
je doveo u pitawe, navode-
}i da se tu radi o manipu-
laciji, ali je potvrdio da
}e se velika javna predu-
ze}a privatizovati kroz
formu akcionarskih dru-
{tava. Krajem januara
2007. godine on je izjavio
da izra`ava uverewe da
}e ubrzo posle formira-
wa novog parlamenta bi-
ti postignut politi~ko-
socijalni konsenzus, ka-
ko bi se {to pre pristu-
pilo privatizaciji jav-
nih preduze}a.  �

D. Obradovi}
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Projekat telekomu-
nikacionog si-
stema EPS-a, vi-
{egodi{wi je

razvojni projekat Elek-
troprivrede Srbije, koji
se finansira iz sredsta-
va Evropske investicio-
ne banke (EIB) i Evrop-
ske banke za obnovu i raz-
voj (EBRD), kao i iz sred-
stava EPS-a. Tokom ove
godine realizova}e se
wegova tre}a faza, a di-
namika realizacije, od-
vija se onako ka-
ko je predvi|eno
ugovorom sa EIB i
EBRD i sredstva
}e, tako|e, biti
tro{ena namen-
ski i po planu.
Nosilac projekta
je EPS, Direkci-
ja za strategiju i
investicije -
Projekat za tele-
k o m u n i k a c i j e ,
koji je organizo-
vao i vodio sve
ove poslove od sa-
mog po~etka.

Ovaj posao za-
po~et je, kako je za list
“kWh” naveo Miroslav
Beleslin iz Direkcije za
strategiju i investicije -
Projekat za telekomuni-
kacije, kada je elektro-
privreda bila jedinstve-
na i bio je dimenzioni-
san tako da se podmire
potrebe celokupne elek-
troprivredne delatnosti
za prenosom informaci-
ja. Ovaj projekat predvi|a
izgradwu prenosnog si-
stema, zasnovanog na op-
ti~kim vlaknima, nabav-
ku i ugradwu terminalne
i telekomunikacione
opreme, ure|aje  za tele-

fonsku mre`u, kao i
opremu za napajawe i kli-
matizaciju.

Deo projekta, koji se
odnosi na mre`u preno-
sa, realizuje se pomo}u
opti~kog (OPGW) kabla
i podeqen je u  tri faze.
Prva je realizovana
2005. godine, druga 2006.
a tre}a bi trebalo da se
okon~a ove godine. Wi-
ma je prethodila, ka`e
Beleslin, takozvana nul-
ta faza, u vreme pripre-

ma EPS-a za povezivawe
sa UCTE, kada je iz sop-
stvenih sredstava finan-
sirana veza sa Ma|ar-
skom i Hrvatskom i to je
realizovano 2003. godi-
ne, kao neophodan uslov
za prikqu~ewe na evrop-
ski elektroenergetski
sistem.  U prvoj fazi
OPGW kabl je postavqen
u pravcu prema Bugarskoj
i Rumuniji. Druga faza
je okon~ana 2006. godine
i odnosila se na povezi-
vawe sa Bosnom i Crnom
Gorom, kao i na zatvara-
we popre~nih petqi od
Bajine Ba{te, prema Ni-

{u i od Ni{a prema Bo-
ru. U ovoj godini predvi-
|ena je realizacija  preo-
stalih 400 kilovoltnih
pravaca, nekih 220 kilo-
voltnih dalekovoda, a
najve}i deo posla obuhva-
ti}e  110 kilovoltne da-
lekovode. Realizacija se
odnosi na pravce od Kra-
qeva, preko Novog  Paza-
ra i Sjenice do Limskih
hidroelektrana. Poveza-
}e se HE “\erdap 2” i HE
“\erdap 1”  sa Zaje~arom,

kao i Obrenovac, sa
|erdapskim pravcem.
Radi}e se i na delu
220 i 110 kilovoltne
mre`e u Vojvodini,
od Sremske Mitro-
vice do Novog Sada,
prema Somboru, kao
i od Zrewanina pre-
ma Kikindi. Zavr-
{etkom druge faze
2006. godini, posta-
vqeno je ukupno 2.100
kilometara OPGW

kabla, a u 2007. je
planirano jo{ 700
kilometara. Tako }e
ovi kablovi biti po-

stavqeni na 19 dalekovo-
da 400 kV, 23 DV 220 kV i
22 DV 110 kV. Sve ve}e
elektrane od Bajine Ba-
{te do “\erdapa” su po-
vezane OPGW kablovima,
a u slede}oj fazi bi}e
povezane i “Limske hi-
droelektrane”.

- Pored poslova na po-
stavqawu OPGW kabla,
na ve}ini 400 kilovolt-
nih dalekovoda, drugo ze-
mqovodno u`e zameweno
je AWG kablom. Time je,
zna~i, u sklopu delatno-
sti vezanih za telekomu-
nikacije, pove}ana si-
gurnost rada dalekovoda,

u ukupnoj du`ini od oko
500 kilometara. U svim
fazama rada,  na posta-
vqawu OPGW kabla, is-
ti~e Beleslin, ostvarena
je uspe{na saradwa sa
stru~wacima EMS-a i
wihovo u~e{}e u pojedi-
nim aktivnostima.

Kod realizacije mre`e
OPGW poslovi su pode-
qeni na nabavku opreme
i izvo|ewe radova. Opre-
ma je visoke tehnologije,
ne pravi se kod nas i  na-
bavqa se u inostranstvu.
Sve radove, kako navodi
na{ sagovornik, u sarad-

TELEKOMUNIKACIONI SISTEM EPS-a U ZAVR[NOJ FAZI

^etiri kilometra 
“optike” na dan
� Nosilac projekta je EPS, Direkcija za strategiju i investi-
cije � Projekat za telekomunikacije, koji je organizovao i vo-
dio sve ove poslove od samog po~etka � Doma}e firme na ovim
poslovima ispekle zanat

U Drugoj fazi u 2006. godini, 
postavqeno je ukupno 2.100 

kilometara OPGW kabla, a u 
2007. je planirano jo{ 700 

kilometara. Sve ve}e elektrane 
od Bajine Ba{te do “\erdapa” 
su povezane OPGW kablovima, 
a u slede}oj fazi bi}e povezane 

i “Limske hidroelektrane”

U ovoj godini zavr{i}e se ovi
poslovi i na preostalim 
400 kV pravcima
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wi s EPS-om izveli su
doma}i izvo|a~i, uz stal-
no sopstveno tehnolo{ko
unapre|ewe.    

Najve}i deo radova oba-
vili su “Energomonta`a”
- Beograd i “Energo me-
naxment krup” Beograd
(deo Energoprojekta).
Mawi deo radova izveli
su Minel-Beograd i “Ju-
`na Ba~ka”- Novi Sad.
Prva dva izvo|a~a su do-
stigli vrlo visoke stan-
darde za izvo|ewe radova,
tako da su u drugoj fazi, u
proseku, postavqali i vi-
{e od ~etiri kilometra

opti~kog kabla dnevno. U
Bugarskoj se, na primer,
postavqa najvi{e kilo-
metar i po do
dva dnevno. Vre-
me iskqu~ewa
dalekovoda po-
trebno za oba-
vqawe ovog po-
sla, svedeno je
na minimum, a
ostvaruju se i
u{tede na gubi-
cima energije.
Ukqu~ivawe do-
ma}ih preduze}a
u ovaj posao, wihovo osa-
vremewavawe i tehnolo-

{ki napredak, u EPS-u se
smatra dodatnim efek-
tom i uspehom ovog pro-

jekta. Jer, ta preduze}a su
sada osposobqena da ove
poslove obavqaju i van
na{e zemqe. 

Paralelno s ovim po-
slovima, nabavqeni su i
ure|aji za napajawe i
klima sistemi za ve}inu
objekata gde se planira
sme{taj telekomunikaci-
one opreme. Tu su obuhva-
}eni sistemski ve}i
objekti: trafo-stanice i
razvodna postrojewa hi-
droelektrana i termoe-
lektrana.

- U toku je evaluacija
tendera 48/06 kojim tre-
ba da se nabave telekomu-
nikacioni ure|aji,  si-
stemi za upravqawe mre-
`om i sistemi za sinhro-
nizaciju - isti~e Danilo
Lalovi} iz  Projekta za
telekomunikacije, pri
Direkciji za strategiju
i investicije EPS-a. -
Taj projekat je, tako|e,
podeqen u tri faze, koje
}e se odvijati u 2007. i
2008. godini. Do kraja

2008. planira se imple-
mentacija kompletnog
sistema.  Izgradwa tele-

komunikacione
mre`e obuhvata i
60 sistemskih
objekata EPS-a i
EMS-a i u prvoj
fazi opremi}e se
vi{e od polovi-
ne tih objekata.
To bi trebalo da
bude zavr{eno do
kraja ove godine.
Izgradwom ove
mre`e obezbedi-

}e se sve potrebe za komu-
nicirawem u okviru teh-
ni~kog i poslovnog si-
stema EPS-a. Ovaj si-
stem je koncipiran tako
da obezbedi visoku pou-
zdanost i raspolo`ivost
u radu; za to su baza op-
ti~ki kablovi i prstena-
sta struktura mre`e.
Plan je uskla|en sa pla-
novima razvoja, kako na-
{eg elektroenergetskog
sistema, tako i sa plano-
vima razvoja susednih
elektroprivreda, odno-
sno wihovih mre`a, kao
i za tr`i{te energije.
Sistem treba da bude
univerzalan, sa mogu}no-
{}u podr`avawa razli-
~itih servirsa, a wegov
kapacitet }e mo}i da za-
dovoqi sada{we i budu-
}e razvojne potrebe
EPS-a. Na navedenom
tenderu u~estvuju sve po-
znatije svetske kompani-
je u ovoj oblasti. �

D. Obradovi}

Novi telekomunikacioni sistem 
treba da bude univerzalan, sa 

mogu}no{}u podr`avawa razli~itih
servirsa, a wegov kapacitet }e mo}i 

da zadovoqi sada{we i budu}e 
razvojne potrebe EPS-a

Radovi na ulasku
u TS “Beograd 8” 

“Optika” prelazi
Dunav kod Drmna 
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Stru~na analiza,
koju je sa~inio
Sr|an Jovanovi},
{ef slu`be eks-

ploatacije u Elektrodi-
stribuciji Trstenik, poka-
zala je da su ulagawa u
ugradwu kondenzatorskih
baterija u TS 10/0,4 kV na
ovom konzumnom podru~ju
dala dobre tehni~ke i fi-
nansijske rezultate. S ob-
zirom na to da se ta inve-
sticija isplatila za samo
{est meseci, on je naglasio
da je neophodno nastaviti
sa ugradwom ovih baterija. 

Da bi se lak{e locirali
izvori i pratio protok re-
aktivne energije, smatra
in`ewer Jovanovi}, po-
trebno je nabaviti indi-
rektne merne grupe za sve
izvode do 10 kV i trafo-po-
qa 10 kV u TS 35/10 “Stopa-
wa”, “Velika Drenova” i
“Medve|a”, a u TS 35/10 “Tr-
stenik 1” i razvodno po-
strojewe 10 (20) “Trstenik
2” kao i za “Prvu petoletku”
ugraditi merne grupe za
trafo-poqa. Sva ova mere-
wa trebalo bi povezati sa
PDC Trstenik, preko PC
softvera (odnosno SCA-
DA), kako bi se petnaesto-
minutno pratio protok re-
aktivne energije. U drugoj
fazi neophodno je, pak,
ugraditi indirektne merne
grupe za sve “gradske izvo-
de” 10 kV u razvodnom po-
strojewu “Trstenik 2”.

U razgovoru sa Jovanovi-
}em saznali smo najva`nije
detaqe projekta sa iskaza-
nim tehni~kim i materi-
jalnim u{tedama ostvare-
nim u ovom poduhvatu. Tako
smo, pored ostalog, ~uli da
se sa kompenzacijom reak-
tivne energije startovalo
marta 2002. godine, kada su
se, u saradwi sa Institutom

“Nikola Tesla” iz Beogra-
da, aktivirale (ru~no ukqu-
~ile) kondenzatorske bate-
rije u krugu IHP “Prva pe-
toletka” u Trsteniku, koje
mahom nisu radile zbog ne-
ispravne automatike. Na
ovaj na~in “Prva petolet-
ka” je popravila faktor ko-
sinus Fi sa oko 0,9 na oko
0,95. 

- U 2005. godini startova-
lo se sa ugradwom konden-
zatorskih baterija i tada je
ED Trstenik dobila 122
ormana sa ovim baterijama,
~ija je ukupna instalisana
snaga bila 4,925 MVAr. A
naknadno zbog pojave rezo-
nancije, iskqu~en je orman

sa kondenzatorskim bate-
rijama u TS “Medve|a 9”.
Po tada{wim ocenama, bez
ulo`enog rada, ova inve-
sticija je vredela oko tri
miliona dinara - nagla{a-
va Jovanovi}.

Na{ sagovornik je poseb-
no naveo parametre koji eg-
zaktno pokazuju kakve su
u{tede ostvarene u periodu
od septembra 2005. i u 2006.
godini i to upore|uju}i
iste mesece za taj period.
Pod pretpostavkom da se
faktor pribli`no ne me-
wa u odnosu na isti mesec
prethodne godine, {to po-

kazuju raniji periodi bez
kondenzatorskih baterija,
ED Trstenik je mawe naba-
vila 41.969 MVArh, odno-
sno u{tedela devet milio-
na dinara. To zna~i da je
mawe platila nabavqenu
energiju za oko 2,83 odsto.
Treba ista}i da je to sa uti-
cajem kompenzacije reak-
tivne energije “Prve peto-
letke” (bez uzimawa u obzir
wene reaktivne energije),
ED Trstenik mawe nabavi-
la 36.164 MVArh, tj. u{te-
dela 7,772 miliona dinara.
Koliko je na nazna~eno
umawewe uticala prekom-
penzacija “Prve petolet-
ke”, ne mo`e se odrediti.

Faktor kosinus Fi je po-
pravqen na T1 110/10 kV sa
oko 0,9 na oko 0,99, a na T 2
110/35 kV sa oko 0,88 na oko
0,95. U{tede su, osim toga,
bile u smawewu gubitaka
energije u DV 10 i 35 kV,
koji nisu prora~unati jer
PD “Elektrosrbija” nije
stigla da kupi ceo softver-
ski paket DMS-a, pa ih je
trenutno bilo nemogu}e ko-
ristiti za prora~un u elek-
troenergetskom sistemu ED
“Trstenik”.

Prema re~ima Jovanovi-
}a, zna~ajno je i da je pri-
likom ugradwe kondenza-

torskih baterija u TS
10/0,4 kV u 2005. godini,
zbog ograni~enog vremena,
te`i{te kompenzacije re-
aktivne energije stavqeno
na gradsko i prigradsko
podru~je. A to je dovelo do
toga da se veliki procenat
kompenzacije reaktivne
energije seoskog podru~ja
obavqa na sabirnicama 10
kV u R.P. “Trstenik 2”, a
{to ilustruju i podaci na
izvodima 10 kV u TS 35/10
kV “Stopawa”, “V. Dreno-
va” i “Medve|a”, zatim u
TS “Trstenik 1”, kao i na
R.P. 10 (20) kV “Trstenik”.
Posmatraju}i TS “Stopa-
wa” 35/10 kV, gde je do de-
cembra 2006. godine od 67
TS 10/0,4 kV pokriveno 16,
konstatovano je smawewe
reaktivne energije za oko
2,41 MVArh (odnosno 21,5
odsto). U istom periodu u
TS “V. Drenova”, gde je od
57 pokriveno 24, smawewe
iznosi oko 3,87 MVArh

(41,8 odsto), a u TS “Me-
dve|a” 35/10 kV, gde je od 34
pokriveno 12, registrova-
no je smawewe reaktivne
energije za oko 2,58
MVArh (47 procenata).

Ako se pak posmatraju ra-
~uni za nabavku energije
od EMS-a, zapa`a se izu-
zetno mala potro{wa re-
aktivne energije na T1
110/10 kV, {to upu}uje na
sumwu da se u odre|enim
vremenskim periodima u
toku dana vr{i prekom-
penzacija nazna~enog
transformatora koji ne
koristi ED Trstenik, pa je
neophodno preduzeti izme-
{tawe kondenzatorskih
baterija na podru~ju koje
se napaja sa T 2 110/35 kV -
ka`e na{ sagovornik. �

Radoslav Gavrilovi}

SMAWEWE REAKTIVNE ENERGIJE U DISTRIBUTIVNIM DRU[TVIMA

“Kompenzacija” u{tedela
devet miliona dinara
� Ugradwa kondenzatorskih baterija u Elektrodistribuciji Trstenik isplatila se
za {est meseci � Ovim zahvatom u{tedelo se devet miliona dinara
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Posledwih meseci su veo-
ma u~estala pitawa stranih
i doma}ih subjekata upu}e-
na JP EPS u vezi kori{}e-
wa obnovqivih izvora
energije, bilo kroz samo-
stalnu ili zajedni~ku iz-
gradwu sa EPS-om. Iako
odluku o ve}em investira-
wu u ove objekte jo{ nije
doneo, EPS se opredelio
da, u odgovaraju}oj meri, an-
ga`uje svoje resurse na is-
kori{}ewu hidropotenci-
jala malih vodotokova, jer,
proceweno je, EPS  ima in-
teres da gradi male hidroe-
lektrane na lokacijama ko-
je  ve} poseduje, ili u wiho-
voj neposrednoj blizini.
Konkretno, sada se obavqa-
ju pripreme za gradwu ~eti-
ri male hidroelektrane.
Ovo je u razgovoru za list
“kWh”, naglasio  Milan
]u{i}, vode}i in`ewer u
Direkciji za strategiju i
investicije. 

-Sada je najaktuelnija
priprema za gradwu hidroe-
lektrane “Bawica”, na Ni-
{avi, koja }e se nalaziti
izme|u dve postoje}e hidro-
elektrane: “Sveta Petka”
(iz 1908, snage 750 kW) i
“Si}evo” (iz 1931, snage 1,7
MW). Investitor, PD “Ju-
goistok” iz Ni{a, o~ekuje
da ove godine obavi potreb-
ne pripreme vezane za izra-
du investiciono tehni~ke
dokumentacije. Snaga male
hidroelektrane “Bawica”
trebalo bi da iznosi oko
2,5 megavata, a wena izgrad-
wa ko{tala bi izme|u 4,5 i

pet miliona evra- ka`e in-
`ewer ]u{i}.

Pored navedene, za ovu go-
dinu, po wegovim re~ima,
planira se izrada investi-
ciono-tehni~ke dokumenta-
cije za jo{ tri male hidroe-
lektrane.  MHE “Zavoj” bi se
nalazila na temeqnom ispu-
stu akumulacije Zavoj i  ko-
ristila bi vode koje se iz
ove akumulacije ispu{taju
kao garantovani proticaj.
MHE “Mala Vrla 1” reali-
zova}e se  kroz revitaliza-
ciju “Vlasinskih HE”, a u
sklopu modernizacije siste-
ma hla|ewa HE Vrla 1, gra-
di}e se i MHE “Jezero” koja
je locirana na izlasku iz
Bo`i~kog tunela i koristi
vode koje se prepumpavaju iz
akumulacije Lisina u akumu-
laciju Vlasina.

Ostali obnovqivi izvori
su, ka`e na{ sagovornik, u
drugom prioritetu i osim
studijske aktivnosti nisu
predvi|eni za realizaciju u
bliskoj budu}nosti. On na-
gla{ava da se JP EPS ne ba-
vi projektovawem, konsal-
tingom ili pru`awem bilo
kakvih usluga u ovoj oblasti.  

U EPS, ina~e, sti`e ve-
liki broj pitawa vezanih za
administrativnu procedu-
ru pribavqawa dozvola i
saglasnosti, pa je Dejan
Vuksanovi}, tako|e vode}i
in`ewer u Direkciji za
strategiju i investicije
EPS-a dao kratak pregled
puta koji treba da pre|e in-
vestitor do pu{tawa u rad
ovakvih hidroelektrana.

On je i detaqno predo~io:
1. Prostorno-planski i

urbanisti~ki osnov za iz-
gradwu (u skladu sa Zakonom
o planirawu i izgradwi);
Ako u prostorno-planskom
osnovu ne postoji obaveza iz-
rade Urbanisti~kog plana
za podru~je izgradwe objekta,
pribavqa se Akt o urbani-
sti~kim uslovima ili u su-
protnom, ako on postoji, Iz-
vod iz urbanisti~kog plana.

2. Prethodni uslovi i mi-
{qewa; Neophodno je priba-
viti mi{qewe od Mini-
starstva nadle`nog za ga-
zdovawe vodama i elektroe-
nergetska saglasnost od nad-
le`ne elektrodistribucije.

3. Energetska dozvola (u
skladu sa Zakonom o energe-
tici); Izdaje je Ministar-
stvo nadle`no za energetiku
(za objekte snage ispod 1
MW nije potrebna).

4. Licenca za obavqawe
energetske delatnosti (u
skladu sa Zakonom o energe-
tici); Izdaje je Agencija za
energetiku Republike Srbi-
je (nije potrebna za proiz-
vodwu elektri~ne energije
iskqu~ivo za svoje potrebe i
u objektima snage mawe od 1
MW).

5. Studija o proceni uti-
caja na `ivotnu sredinu (u
skladu sa Zakonom o proceni
uticaja na `ivotnu sredi-
nu); Ako se objekat realizuje
u za{ti}enom prirodnom i
kulturnom dobru i u drugim
podru~jima posebne namene
podnosi se Zahtev za mi{qe-
we o potrebi procene utica-

ja Zavodu za za{titu prirode
Srbije, a potom i Ministar-
stvu nadle`nom za za{titu
`ivotne sredine.

6. Potreban nivo tehni~ke
dokumentacije (u skladu sa
Zakonom o planirawu i iz-
gradwi, a u zavisnosti od to-
ga koji nadle`ni organ iz-
daje Odobrewe za izgradwu);
Idejni i Glavni projekat su
obavezni bez obzira na vrstu
objekta.

7. Prethodna vodoprivred-
na saglasnost; Izdaje se od
strane Ministarstva nadle-
`nog za gazdovawe vodama.

8. Odobrewe za izgradwu
(u skladu sa Zakonom o pla-
nirawu i izgradwi); Izdaje
se od strane institucije koja
je izdala akte iz ta~ke 1.

9. Glavni projekat; Radi se
na osnovu pribavqenih sa-
glasnosti svih davalaca us-
lova definisanih u odobre-
wu za izgradwu, a nakon izra-
de investitor je du`an da
obavi i tehni~ku kontrolu.

10. Prijava po~etka izvo-
|ewa radova;

11. Gra|ewe objekta;
12. Projekat izvedenog

stawa i tehni~ki pregled
objekta;

13. Vodoprivredna dozvo-
la, integralna ekolo{ka do-
zvole i druge zakonom pro-
pisane saglasnosti;

14. Upotrebna dozvola
15. Ugovor o kupoprodaji

elektri~ne energije (sa nad-
le`nom elektrodistribuci-
jom). �

D. Obradovi}

EPS I OBNOVQIVI IZVORI ENERGIJE

Gradi}e se ~etiri male HE
� PD “Jugoistok” iz Ni{a  po~etkom slede}e godine trebalo bi da zapo~ne izgradwu
MHE “Bawica” na Ni{avi snage oko 2,5 megavata

Male hidroelektrane
sve atraktivnije: 
HE “Vu~je” Detaq iz HE “Si}evo”
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Posle privrednih
du{tava EPS-a za
d i s t r i b u c i j u
elektri~ne ener-

gije, koja su prva u Elek-
troprivredi usvojila no-
ve kolektivne ugovore kod
poslodavca i time, u skla-
du sa Zakonom o radu, Sta-
tutom JP EPS i svojim
osniva~kim aktima regu-
lisala prava i obaveze za-
poslenih po osnovu rada,
Kolektivni ugovor pot-
pisan je pro{log meseca i
u RB “Kolubara”. Zahvaqu-
ju}i ovom posledwem, na
vidiku je, kako se ocewuje
u Glavnom odboru Sindi-
kata EPS-a, i prevazila-
`ewe nesaglasja u vezi sa
otpremninama i koefi-
cijentima za radna mesta,
koje se ispoqilo u prego-
varawu o kolektivnom
ugovoru za JP EPS. Posle
“probijawa leda” u “Kolu-
bari”, ka`u u Sindikatu
EPS-a, u povoqnu pozici-
ju je do{ao sindikalni
pregovara~ki tim na ni-
vou celog javnog preduze-
}a, jer je on tako|e insi-
stirao na odre|enoj visi-
ni otpremnina i uno{e-
wu koeficijenata za rad-
na mesta. 

Vera Tomovi}, ~lan pre-
govara~kog tima Sindi-
kata radnika Direkcije

Javnog preduze}a EPS-a,
ka`e da je ovaj sindikat
sada dobio dodatni pod-
sticaj da se bori da na ni-
vou JP EPS, kao jedin-
stvenog, mati~nog predu-
ze}a, zaposleni dobiju,
ako ne ve}i, onda barem
onaj nivo za{tite koju
imaju zaposleni u zavi-
snim privrednim dru-
{tvima EPS-a. Prema
wenim re~ima, s obzirom
na ovakav tok stvari, re-
alno je o~ekivati da }e
pregovara~ki timovi
Sindikata, resornih mi-
nistarstava i poslovod-
stva brzo posti}i dogo-
vor, kako bi novi kolek-
tivni ugovor mogao da se
potpi{e. S obzirom, me-
|utim, na aktuelnu situa-
ciju, potpisivawe ovog
novog op{teg akta vero-
vatno }e sa~ekati formi-
rawe nove Vlade Srbije,
koja }e, u ime vlasnika,
preuzeti obaveze koje joj
po zakonu pripadaju. 

Tomovi}eva navodi da je
u dosada{wem pregovara-
wu postignuta saglasnost
oko najve}eg broja re{e-
wa i da su pod znakom pi-
tawa jo{ samo tri, od ko-
jih su dva od posebnog zna-

~aja za Sindikat, odnosno
sve zaposlene u JP EPS.
Prvo se odnosi na visinu

otpremnina u slu~aju pro-
gla{ewa tehnolo{kog vi-
{ka radnika, drugo na
obavezu da sastavni deo
kolektivnog ugovora budu
koeficijenti za sva rad-
na mesta u direkcijama, a
tre}e na uslove rada Sin-
dikata, s tim {to oko tih
uslova sporewa vi{e go-
tovo i nema. Uslovi za rad
Sindikata definisa}e
se, najverovatnije, spora-
zumom.

[to se otpremnina ti-
~e, one su ona ta~ka na ko-
joj su stavovi i mi{qewa

najvi{e suprotstavqeni,
jer Sindikat tra`i mak-
simum (odre|en polo`a-
jem EPS-a i re{ewima
koja su ve} data nekim
drugim javnim preduze}i-
ma), dok predstavnici
ministarstava polaze od
buxetskih mogu}nosti Re-
publike Srbije. Doskora
je to bila “mrtva trka”,
ali, kako isti~e Tomovi-
}eva, situacija se prome-
nila naboqe kada je “Ko-
lubara” u svoj kolektivni
ugovor prenela stav iz
biv{eg Posebnog kolek-

KOLEKTIVNO PREGOVARAWE ZA JP EPS U[LO U ZAVR[NU FAZU

Mere se otpremnine i
koeficijenti
� Budu}i da je pregovarawe tripartitno, potpisi-
vawe novog kolektivnog ugovora kod poslodavca
najverovatnije }e ~ekati novu vladu

^etiri reprezentativna sinidikata u oblasti energetike
sa~inili su predlog granskog kolektivnog ugovora za energeti-
ku u Republici Srbiji, koji }e uskoro uputiti Republi~koj vla-
di i Uniji poslodavaca, daju}i na taj na~in inicijalni podsti-
caj za po~etak kolektivnog tripartitnog pregovarawa na nivou
grane. Pored ovog, sindikati }e istovremeno dostaviti i pred-
log kolektivnog ugovora za bezbednost zdravqa na poslu, ~ijim
}e se re{ewima nastojati da se unapredi za{tita zdravqa za-
poslenih u svim delatnostima energetike. Kako ka`e Vera To-
movi}, nedavno su razre{ene dileme oko reprezentativnosti
sindikata koji nude granske kolektivne ugovore, tako da su
predlaga~i sindikati EPS-a i NIS-a, Granski sindikat hemi-
je, energetike i rudarstva UGS “Nezavisnost” i Samostalni
sindikat radnika energetike i petrohemije.

Granski za energetiku
- Ako se postigne dogovor o visini otpremnine u slu~aju teh-

nolo{kog vi{ka, {to ina~e obavezno mora da sadr`i novi ko-
lektivni ugovor, onda }emo lak{e do}i do re{ewa oko koefi-
cijenata, odnosno elemenata za obra~un zarada. Zakonom je re-
gulisano da ovi elementi treba da budu sastavni deo kolektiv-
nog ugovora kod poslodavca, ali nije odre|eno kako }e se to de-
finisati, da li elementi za grupe poslova sa rasponima od -
do, ili koeficijenti za svako radno mesto. Dakle, u ovom tre-
nutku najva`nije je da se postigne dogovor o otpremninama - ka-
`e Qubi{a Ili}, ~lan pregovara~kog tima poslovodstva EPS-a 

Otpremnine, pre svega

U toku 
prevazila`ewe

neslagawa u vezi
sa otpremninama

i sa 
koeficijentima:

iz RB “Kolubara” 



tivnog ugovora EPS-a,
kojim je izri~ito defi-
nisano da niko ne mo`e
da se proglasi tehnolo-
{kim vi{kom dok se ne
potpi{e aneks Kolektiv-
nog ugovora. Dakle, ako se
u novom kolektivnom ugo-
voru JP EPS ne utvrdi
visina otpremnine u slu-
~aju tehnolo{kog vi{ka,
{to jeste zakonska obave-
za, ostaje mogu}nost da se
to pitawe re{i aneksom
koji bi se naknadno usvo-
jio.

Sli~na je situacija i sa
koeficijentima za utvr-
|ivawe visine zarade. U
dosada{wem kolektivnom
ugovoru to nije bilo re-
{eno na zadovoqavaju}i
na~in. U stvari, koefi-
cijenti uop{te nisu bili
utvr|eni op{tim aktom.
Zakonom o radu, me|utim,
predvi|ena je takva obave-
za. Otuda, prema re~ima
Tomovi}eve, koeficijent
za radno mesto ne mo`e
jednostrano da se odre|u-
je, ve} u pregovoru sa sin-
dikatom, tako da je sindi-
kalni pregovara~ki tim
nastojao da se koefici-
jenti za svako radno mesto
u direkcijama JP EPS
uvrste u budu}i kolektiv-
ni ugovor. U Sindikatu
EPS-a, prema tome, o~eku-
ju da }e budu}i kolektivni
ugovor kod poslodavca za
JP EPS (ili posebni do-
datak, odnosno aneks) obu-
hvatiti i koeficijente za
svako radno mesto. Narav-
no, izuzimaju se menaxer-
ska radna mesta, za koja se
zarade odre|uju na drugi
na~in.

Tomovi}eva isti~e da
pojedina~ni ugovor o radu
mora da sadr`i nov~ani
iznos osnovne zarade i da
se koeficijent mora po-
klapati sa koeficijen-
tom predvi|enim op{tim
aktom. Ako ne bi bilo ta-
ko, do{lo bi do naru{a-
vawa principa iz ~lana
104 Zakona o radu, prema
kome, se zaposlenima ga-
rantuje jednaka zarada za
isti rad ili rad iste
vrednosti, koji ostvaruju
kod poslodavca. �

A. Cvijanovi}
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Na srpskoj javnoj
sceni malo {ta
mo`e da za~udi,
jo{ mawe da izne-

nadi, pogotovo ako je re~ o
Kosovu i Metohiji, gde
maltene svako sebi daje za
pravo da “procewuje” {ta
jeste i {ta nije isplativo.
Tako su i razmatrawa Ah-
tisarijevog plana prote-
klog meseca, pored niza
argumentovanih razlagawa
wegove neutemeqenosti u
me|unarodnoj regulativi,
pratila i neka sporadi~-
na, ali ne i bezazlena, tu-
ma~ewa pojedinaca da na
Kosovu i Metohiji nema
zna~ajnijeg bogatstva na
koje bi se polakomile ve-
like zemqe, kao {to je
SAD, na primer. Takva mi-
{qewa ne javqaju se prvi
put. Izno{ena su ona po~e-
sto tokom proteklih sedam
i po godina i gotovo uvek

od onih koji su se samopro-
klamovali za apostole de-
mokratije na balkanskim,
naro~ito srpskim prosto-
rima. Tvrdili su, recimo,
da ni ameri~ka baza Bond-
stil kod Uro{evca nema
ba{ nikakve veze sa eko-
nomskim interesima SAD,
mada se, istini za voqu,
nisu usu|ivali da ovu mi-
litarizovanu zonu na ko-
sovskoj visoravni stave u
direktni demokratski
kontekst.

I mawe upu}enima je ja-
sno da demokratija ne is-
kqu~uje ekonomiju i bogat-
stvo. Naprotiv, svi weni
principi zasnovani su ko-
liko na po{tovawu prava
~oveka, toliko i na po{to-
vawu imovine, li~ne i dr-
`avne. Otuda, {to bogati-
ja zemqa, to precizniji in-
strumenti za za{titu imo-
vine. Jedino se, izgleda, u

glavama nekih srpskih kva-
ziintelektualaca javqaju
ideje da Srbija na  Kosovu
i Metohiji i nema {ta da
izgubi, kao da se ni{ta po-
sle Kosovskog boja nije na
tom tlu ni stvaralo i kao
da je sve iz nemawi}kog do-
ba davno potro{eno. Eko-
nomski siroma{no Kosovo
i Metohiju vaqda je lak{e
pokloniti.

Drugi, koji su, sre}om, u
ve}ini, insistiraju na ko-
smetskom prirodnom i ma-
terijalnom bogatstvu, po-
red onog kulturnog i isto-
rijskog. Oni odmeravaju
{ta od resursa i kapacite-
ta na Kosmetu ima, koliko
je li~ne imovine kosmet-
skih Srba uzurpirano, za
{ta se sve moraju isposta-
viti ra~uni. Na`alost, i
ta zbrajawa ponekad vi{e
li~e na adute u nekoj po-
godbi, nego na razloge za-

ELEKTROENERGETSKI POTENCIJALI NA KOSOVU I METOHIJI

Vrednost i imovina
koju Srbija brani
� Pregovori o statusu Pokrajine ponovo su na povr{inu izba-
cili pitawa o bogatstvu, uzurpiranoj imovini i nepravdi
prema qudima � Kosovsko-metohijski basen ~ini 76 odsto
ukupnih bilansnih rezervi ugqa u Srbiji

MART 2007 kWh BROJ 398
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Termoelektrane u 
Obili}u najzna~ajniji 

proizvodni kapaciteti



26

MART 2007 kWh BROJ 398

{to se ne mo`e pristati
na nezavisno Kosovo i Me-
tohiju. Posebno tragi~no
zvu~i kada oni koji su do-
bili mandat da doma}oj
javnosti tuma~e {ta Srbi-
ja na Kosmetu brani, nisu u
stawu, pred TV kamerama
ili mikrofonima, da na-
vedu ni osnovne ~iwenice
o ekonomskim resursima.
A kada se ima u vidu {ta
samo od elektroenerget-
skih potencijala na Ko-
smetu postoji, onda recimo
poku{aj jedne va`ne in-
stitucije u Beogradu da sa-
bere srpsku imovinu u ju-
`noj pokrajini, pri ~emu
je sve svela na vrednost od
oko 11,6 milijardi dolara,
deluje, najbla`e re~eno,
kao neupu}enost. Tu je uvr-
{}ena imovina svih gra|a-
na Srba i preduze}a, kao i
iznos koji je Srbija svoje-
vremeno uplatila u Fond
za nedovoqno razvijene i
otplatu spoqnog duga, ali
ne i rudno bogatstvo Koso-
va i Metohije. A moglo je.
Zbir bi onda sasvim druk-
~ije izgledao. Evo i za{to.

Najpre, na Kosovu i Me-
tohiji ima 12,7 milijardi
tona bilansiranih rezervi
ugqa i jo{ oko dve milijar-
de tona u nedovoqno istra-
`enim Metohijskom i Dre-
ni~kom basenu. Prema pro-
cenama stru~wka u EPS-u,
vrednost ovih rezervi
ugqa, pretvorena u “tone
ekvivalentne nafte”, izno-
si oko 500 milijardi dola-
ra. Tako|e, Kosovsko-meto-
hijski basen ~ini 76 odsto
ukupnih bilansnih rezervi
ugqa u Srbiji i na wemu se
najve}im delom zasniva
strategija razvoja srpske
energetike. Dosada{wom
eksploatacijom iskori-
{}eno je mawe od dva odsto
ovih rezervi lignita, koje
su ina~e po rasprostrawe-
nosti, odnosu jalovine i
ugqenog sloja, kao i mogu}-
nostima efikasne povr-
{inske eksploatacije me|u
najzna~ajnijim u jugoisto~-
noj Evropi. Rudarski siste-
mi na dva postoje}a povr-
{inska kopa, “Bela}evac” i
“Dobro Selo”, godi{we su
proizvodili, odnosno ot-
kopavali, prera|ivali i
dopremali do elektrana

oko 10 miliona tona ugqa i
“izbacivali” i do 20 mili-
ona kubnih metara otkriv-
ke.

Me|u najzna~ajnije poiz-
vodne kapacitete ipak spa-
daju dve termoelektrane u
Obili}u, ~ija je ukupna
instalisana snaga oko
1.500 megavata. Wihova
najve}a godi{wa proiz-
vodwa prema{ivala je
{est milijardi kilovat-
sati. Pred dolazak UN-
MIK-a one su proizvodile
vi{e od ~etiri milijarde
kWh godi{we. Godinama
potom, pod upravom me|u-
narodne misije, one ne
uspevaju da stignu ni blizu
te proizvodwe, iako je u
wihovu revitalizaciju
ulo`eno nekoliko stoti-

na miliona evra. Kada je o
termoelektranama re~, on-
da se mora pomenuti i to da
je za potrebe proizvodwe u
wima izgra|eno na deseti-
ne prate}ih objekata, po-
~ev od vodozahvata, do ot-
preme pepela, kao i neko-
liko fabrika ~ija se teh-
nologija zasniva na kori-
{}ewu ugqa, kao {to su
Toplana i Gasifikacija.    

O prenosnom elektrosi-
stemu dovoqno je re}i da je
jo{ u onoj “velikoj” Jugo-
slaviji spadao me|u najra-
zvijenije i da je omogu}a-
vao ne samo kvalitetan
prenos proizvedene elek-
tri~ne energije na Kosme-
tu, nego i sve transfere
koji su u to vreme bili i te
kako ra{ireni. Distribu-

tivna mre`a, pak, razvija-
la se takvim tempom da je
posledwu deceniju pro-
{loga veka bezmalo svaki
zaseok do~ekao sa elek-
tri~nom energijom.

Ovom zbiru mora se doda-
ti i to {to je Elektropri-
vreda Srbije u proteklih
sedam i po godina finan-
sirala odr`avawe elek-
trodistributivnog siste-
ma u srpskim sredinama na
Kosmetu, izdvojiv{i za te
namene ukupno oko osam
miliona evra. U istom
kontekstu, ali sa sasvim
drugog nivoa, koji ipak vi-
{e spada u qudska prava i
prava po osnovu rada, mogu
se ra~unati i nadoknade
koje EPS sve vreme daje
radnicima sa Kosmeta, ko-
ji su proterani iz EPS-
ovih preduze}a, a {to na
godi{wem nivou dosti`e
i oko 22 miliona evra.

Ve}ina od tih protera-
nih 8.000 radnika moralo
je da napusti ne samo radna
mesta, nego i svoje domove.
Za imovinu koja im je uzur-
pirana, za ulo`eni rad i
stradawa kojima su svi bi-
li izlo`eni brojku je te-
{ko iskazati. Tim je te`e
ako se ona zbraja da bi se
procenila  vrednost “`r-
tve koja se prinosi”, a ne
“svetiwe koja se brani”. �

Anka Cvijanovi}

Na poziv privremenih insitucija samouprave na Kosovu i
Metohiji da se jave zainteresovane kompanije za izgradwu
termoelektrane “Kosovo C”, revitalizaciju TE “Kosovo A” i
otvarawe novog rudnika “Sibovac” javilo se deset kompanija,
odnosno konzorcijuma. U u`i izbor u{le su ~etiri, me|u kojima
~e{ko-ameri~ki konzorcijum  ČEZ/AES, nema~ki RWE, zatim ne-
ma~ko-ameri~ki konzorcijum EnBW/WGI i italijansko-gr~ko-
ameri~ki Enel/Sencap. Kako je saop{teno iz Pri{tine, o~ekuje
se da }e se ove godine izabrati investitor. Pre toga, zaintere-
sovanima treba da se dostavi neophodna dokumentacija, u ~iju
je pripremu i za istra`ivawa na terenu u pro{lom veku EPS
ulo`io oko pet miliona evra. Investitor se sada bira bez u~e-
{}a EPS-a. Ako se pogledaju potrebe Kosmeta, jasno je da u tom
delu Srbije ne treba toliko elektri~ne energije i da }e stran-
ci koji budu gradili “Kosovo C” mo}i da izvoze bar 12-13 mili-
jardi kilovat - sati godi{we, {to je tr`i{na vrednost od 700
do 800 miliona evra. 

TE “Kosovo C” radi}e za izvoz

Na Kosovu i Metohiji 
do sada iskori{}eno 

tek mawe od dva odsto
rezervi lignita
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Kratkoro~nim planom
i programom razvoja Au-
totransporta, d.o.o. Ko-
stolac, bilo je predvi|e-
no da ovo preduze}e dve
godine posle izdvajawa
iz sastava tada{weg JP
PK “Kostolac” stane na
svoje noge. Realizacija
predvi|enih mera nadma-
{ila je, me|utim, o~eki-
vawa i najve}ih optimi-
sta. U dvogodi{wem pe-
riodu - u 2005. i na osnovu
procena za 2006. godinu -
poslovawe je pozitivno, a
kao najva`nije obnovqen
je vozni park, tako da su
stvoreni svi potrebni
uslovi za rad, kao i za
osvajawe tr`i{ta i za
pru`awe usluga, pored
EPS-a, i drugim preduze-
}ima.

- U samostalnost se kre-
nulo sa oko 150 zaposle-
nih, zatim sa zastarelim
osnovnim sredstvima, ko-
jima nisu mogli da se

ostvare neki boqi rezul-
tati, kao i sa nesigurnim
izgledima za posao sa tre-
}im licima. Ali, i sa
obe}awima da }e osniva-
~i pomo}i sredstvima i
opremom, ka`e Perica
Mojovi}, direktor Auto-

transporta, d.o.o, {to je i
ostvareno. - Doneli smo
dvogodi{wi plan i pro-
gram razvoja i nabavke
osnovnih sredstava. Vre-
me je pokazalo da je to bi-
la dobra odluka, iako je u
po~etku izgledalo da je
plan preambiciozan. U
prvoj godini investirano
je 160 miliona dinara u
kupovinu osnovnih sred-
stava i opreme za rad.
Shvatili smo da je prio-
ritet da stvorimo uslove
i da obezbedimo poslove.
Nabavili smo, stoga, nova
savremena vozila: kamio-
ne-sandu~are i {lepere
za prevoz rastresitog ma-
terijala, zatim dizalicu,
terenska vozila, buldo-
`er, autobus, putni~ka vo-
zila. Obnovom  voznog
parka ukazala se potreba
i za novim zapo{qava-
wem, tako da je u preduze}u
sada oko 260 radnika - na-
gla{ava Mojovi}.

Uporedo sa nabavkom
osnovnih sredstava, stva-
rani su i uslovi za norm-
alno funkcionisawe i
drugih delatnosti osim
prevoza. Izgra|ena je no-
va zgrada za tehni~ki
pregled, u okviru koje

funkcioni{e jedna od
najsavremenijih labora-
torija za atestirawe i
servisirawe tahografa.
U ovoj godini o~ekuje se
da }e se dobiti i serti-
fikat za atestirawe
“prepravqenih” vozila.
Rekonstruisani su, tako-
|e, i upravna zgrada, ma-
gacin kao i radionice za
servisirawe-popravku

vozila Autotransporta i
tre}ih lica.

Sre|ivawem kruga, iz-
gradwom parkinga,  posta-
vqawem nove perionice i
izgradwom skladi{ta za
energente i sekundarne
sirovine, Autotransport

}e dobiti fizionomiju
ozbiqne firme osposo-
bqene da bude pouzdan
partner ne samo osniva-
~ima, nego i da se na tr-
`i{tu izbori za sopstve-
no “mesto pod suncem”.
Nastojawa da firma bude
moderno i funkcionalno
organizovana potkrepqe-
na su saradwom sa Ma-
{inskim fakultetom, gde
je ura|ena savremena orga-
nizacija koja u potpuno-
sti odgovara delatnosti
preduze}a.

- Uprkos tome {to uspe-
{no opstajemo, realno je
da Autotransport jo{ ni-
je spreman da se sasvim
osamostali na tr`i{tu,
zbog ~ega je i daqe po-
trebna pomo} osniva~a.
Zaokru`ivawem savreme-
nog poslovnog sistema i
izgradwom jo{ nekoliko
objekata, sti~u se, tako|e,
i uslovi za privatizaciju.
Ovakav Autotransport
ve} na zdravim temeqima,
ima sve izglede da sutra,
kada se privatizuje, po-
stane ozbiqan poslovni
partner i to spreman da
izdr`i tr`i{ne uslove i
da se izbori za poslove
koji }e omogu}iti potre-
ban profit, isti~e Mojo-
vi}. �

K. Jani}ijevi}

AUTOTRANSPORT-KOSTOLAC: DVE GODINE NAKON IZDVAJAWA

Obnovqen vozni park
� Protekle dve godine zavr{ene sa pozitivnim finansijskim rezultatima poslova-
wa � U samostalnost se krenulo sa 150, a sada ima 260 zaposlenih

“Primena logisti~kih sistema u oblasti vozila i rudarske
mehanizacije” naziv je projekta Ministarstva za nauku i za{ti-
tu `ivotne sredine, u okviru kojeg je za Autotransport ura|en
projekat “Razvoj procesno-poslovnog modela i informacionog
sistema Autotransporta, Kostolac”. Projekat su uradili
stru~waci Ma{inskog fakulteta sa Katedre za motorna vozi-
la -  Gradimir Jovanovi}, Sne`ana Panteli} i Predrag Popo-
vi}. Nedavno je zavr{ena prva faza realizacije projekta po-
slovnog modela i wegovog povezivawa sa informacionim si-
stemom, pod ~ime se podrazumeva celovito vo|ewe i pra}ewe
organizacije rada - od logisti~ke podr{ke, transporta, potro-
{we goriva, finansijsko-ra~unovodstvenih poslova do kadro-
va. Ovaj projekat predstavqen je i na 16. Me|unarodnom MIRCE
simpozijumu u Eksiteru u Engleskoj i to u okviru oblasti logi-
stike i efektivnosti poslovnih i tehni~kih sistema.

Moderan pristup poslovawu
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Perica 
Mojovi}

Deo novog voznog 
parka i upravna zgrada 
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EKOLOGIJA

Problematika za-
{tite `ivotne
sredine u preduze-
}ima za distribu-

ciju elektri~ne energije
iza{la je u prvi plan po-
sle agresije NATO snaga
na na{u zemqu i postroje-
wa ovih preduze}a, 1999.
godine. Sagledane su, po-
sle toga, pogubne posledi-

ce bombardovawa i uni-
{tavawa postrojewa ovih
preduze}a na `ivotnu sre-
dinu. Godine iza toga
i{le su u prilog re{ava-
wu ovih problema, kako
usled pokrenutih aktiv-
nosti Srbije u procesu
pristupawa EU, tako i iz-
radom i usagla{avawem
na{eg sa zakonodavstvom
EU kada je re~ o za{titi
`ivotne sredine.

- Elektroprivreda Sr-
bije je uporedo sa ovim ak-
tivnostima na nivou dr-
`ave, pristupila realiza-
ciji studije koja je sagle-
dala sve aspekte i segmen-
te za{tite `ivotne sre-
dine u distributivnim
preduze}ima u EU. Reali-
zovana  je studija “Proble-
matika za{tite `ivotne
sredine u preduze}ima za
prenos i distribuciju

elektri~ne energije” (ta-
da su EPS i EMS bili
jedno preduze}e). U Studi-
ji je konstatovano da je,
uprkos tome {to se ova
preduze}a organizovano
ne bave za{titom ̀ ivotne
sredine, stawe u toj obla-
sti tolerantno, ka`e Bo-
`idar Jani}ijevi}, vode-
}i in`ewer za upravqawe

otpadom u Sektoru za za-
{titu `ivotne sredine
Direkcije za strategiju i
investicije EPS-a. Glav-
ni problemi za{tite `i-
votne sredine su neusagla-
{enost sa zakonskim zah-
tevima iz ove oblasti, po-
gotovu za upravqawe opa-
snim materijama i otpa-
dom. Ovde posebno treba
imati u vidu da se preko
90 odsto problema vezanih
za za{titu ̀ ivotne sredi-
ne odnosi na upravqawe
otpadnim materijama iz
postrojewa. Nadaqe, isti-
~e Jani}ijevi}, u preduze-
}ima se ose}a nedostatak
funkcionalnog sistema
za{tite `ivotne sredine
(organizacija Z@S je
pridru`ena kvalitetu, za-
{titi na radu, medicin-
skoj za{titi, za{titi od
po`ara, da nisam kojim

slu~ajem zaboravio jo{
neku za{titu sa kojima
ima zajedni~ko samo da
pojam po~iwe re~ju za{ti-
ta, pri ~emu i u toj orga-
nizaciji ne zauzima mesto
koje joj pripada, a da ne
govorimo o wenoj ulozi u
razvijenim zemqama EU) i
neadekvatnih kapaciteta
za sprovo|ewe ovih poslo-
va, pri ~emu se zaboravqa
da ova dr`ava ima zajed-
ni~ko ministarstvo sa na-
ukom.

Najve}u pretwu po `i-
votnu sredinu predstavqa
postoje}a praksa upravqa-
wa opasnim materijama, u
okviru koje za mnogobroj-
ne objekte nije procewena
opasnost od rizika od “he-
mijskog udesa”, a u skladu
sa zakonom.

- U minulom periodu na-
stojali smo da na{e ak-

tivnosti usmerimo, pre
svega na uspostavqawe
funkcionalne organiza-
cije za{tite `ivotne sre-
dine u preduze}ima, uz
imenovawe odgovornih
lica za ovu oblast. To je
bio prvi korak i od 2003.
godine u firmama EPS-a
ima radnika koji su di-
rektno zadu`eni za za-
{titu `ivotne sredine
kroz zadu`enost upravqa-
wa otpadom. Imaju}i u vi-
du postoje}e stawe i ~iwe-
nicu da uticaj na `ivotnu
sredinu ovih preduze}a
nije intenzivan kao kod
termoelektrana i povr-
{inskih kopova, proce-
weno je da se wena za{ti-
ta mo`e znatno br`e da se
dovede na nivo uporednih
pokazateqa u EU, za {ta su
potrebne male investici-
je i ve}e anga`ovawe za-

ZA[TITE ÆIVOTNE SREDINE U DISTRIBUTIVNIM DRU[TVIMA

Otpad najve}i problem
� Elektrodistributivna dru{tva ne spadaju u intenzivne zaga|iva~e � Negativan
uticaj izraæen samo u akcidentnim situacijama

Najzna~ajniji i najopasniji otpad iz ure|aja u distributiv-
nim dru{tvima su transformatorska uqa, a naro~ito PCB
uqe. U saradwi sa Ministarstvom za nauku i za{titu `ivotne
sredine zapo~et je projekat eliminacije PCB uqa iz tran-
sformatora i kondenzatora u postrojewima EPS-a. Finansira-
we ovog projekta obezbedi}e se iz sredstava nacionalnog inve-
sticionog plana, ka`e Mihajlo Gavri}, direktor Sektora za za-
{titu `ivotne sredine u EPS-u.

Eliminacija otpadnih uqa
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Elektromagnetna
poqa u TS 
bitnije ne 
ugro`avaju 
zdravqe qudi u
tim podru~jima
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poslenih a naro~ito fak-
tora odlu~ivawa u PD, na-
vodi Jani}ijevi}.

Uprkos tome {to se di-
stributivna mre`a pro-
stire na velikom prostoru
i obuhvata celokupnu te-
ritoriju dr`ave, ova pred-
uze}a ne spadaju u inten-
zivne zaga|iva~e. Wihov
rad, me|utim, mo`e imati
uticaja na zemqi{te i vo-
de, posebno u akcidentnim
situacijama (kada se dogo-
di da se izliju velike ko-
li~ine uqa ili se pak ono
zapali). Wihov uticaj,
pak, na biqni i `ivotiw-
ski svet gotovo i da ne po-
stoji, jer su, posebno u za-
{titi ptica, preduzete
odgovaraju}e za{titne me-
re. U za{titi ptica najda-
qe je oti{la “Elektrovoj-
vodina”.

- U javnosti se dosta go-
vorilo i o uticaju elek-
tri~nog i magnetnog poqa
na `ivotnu sredinu. Is-
pitivawa su pokazala da je
uticaj ovog faktora na
`ivotnu sredinu iz tran-
sformatorskih postroje-
wa relativno ograni~e-
nog dometa i da u znatnijoj
meri ne naru{ava zdravqe
na {irem prostoru, ka`e
na{ sagovornik  Elektro-
energetska oprema u tra-
fo-stanicama ~iji su ure-
|aji puweni SF 6 gasom
(gas sa efektom staklene
ba{te) ne predstavqa zna-
~ajniji izvor zaga|ewa
(osim u slu~aju akciden-
ta), jer je koli~ina ovog
gasa relativno mala i we-
gov je uticaj na `ivotnu
sredinu zanemarqiv. U
ostvarivawe za{tite `i-
votne sredine u distribu-
tivnim dru{tvima, upra-
vqawe otpadom i rukova-
we opasnim materijama
predstavqaju najzna~ajni-
ji segment. Otpad u ovim
objektima, naime, ~ine is-
tro{eno uqe, provodnici,
izolatori, rashodovana
oprema i weni delovi,
plastika, papir, drvo, ba-
terije i drugi sli~ni ma-
terijali. Veliki deo ovog
otpada se reciklira i ti-
me se smawuje zaga|ivawe
okoline. �

K. Jani}ijevi}

Kako se u Srbiji, do-
skoro nije posve}ivala
dovoqna pa`wa za{titi
`ivotne sredine, ni PD
“Elektrodistribucija
Beograd” u tome nije bi-
la izuzetak. S obzirom
na to, zna~i, da je ova
oblast u povoju, u toku je
priprema strategije za
re{avawe ekolo{kih
problema - navodi Ivan-
ka Stojiqkovi}, vode}i
specijalista u Centru za
kvalitet i zadu`ena  za
poslove za{tite `ivot-
ne sredine u EDB-u.
Stru~nost za ovu oblast,
pored ostalog, potvr|uje
joj i sertifikat za pro-
veriva~e `ivotne sredi-
ne prema standardu ISO
14 001, presti`ne asoci-
jacije “Nigel Bauer” iz
Londona. Re~ je o me|u-
narodnoj licenci pri-
znatoj u celom svetu. 

Ivanka Stojiqkovi}
je, ina~e, i predstavnik
beogradske distribucije
u timu koji  radi na pro-
jektu “Razvoj sistema za
upravqawe za{titom `i-
votne sredine u EPS-u”.
Projekt se izvodi u sa-

radwi sa stru~wacima
“Elektrowatt - Ekono” -
Finska, a finansiran je
iz donacije EAR. 

U EDB-u se, nezavisno
od toga, radi i na pro-
jektu  “Problematika za-
{tite `ivotne sredine

u PD  Elektrodistribu-
cija Beograd”. Vo|a ove
studije, koju priprema
Elektrotehni~ki Fa-
kultet u Beogradu je
prof. dr Nikola Rajako-
vi}. Studija, ~iji je ko-
ordinator ispred EDB-a
Ivanka Stojiqkovi},
zapo~eta je letos i sada
je u zavr{noj fazi. Ova
aktivnost od strate-
{kog je zna~aja za EDB
jer treba da uka`e na to
kako se mo`e formira-
ti kompletna za{tita
`ivotne sredine. Pola-
ze}i od aktuelnih evrop-
skih i svetskih de{ava-
wa, studija }e ukazati i
na primerene na~ine
(uskla|ene sa me|una-
rodnim standardima i
propisima) re{avawa
kompleksnih pitawa,
poput za{tite zemqi-
{ta, flore i faune, od-
lagawa otpada, do za-
{tite od buke i elektro-
magnetnog zra~ewa. �

T. Zoranovi}

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE U PD EDB

Izrada strategije  

Sertifikat 
presti`ne 
asocijacije 
“Nigel Bauer” 
iz Londona

U studiji ~ija je
izrada u

zavr{noj fazi, 
u prvom planu

re{ava}e se
za{tita

zemqi{ta, 
flore i faune
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Strana iskustva u
oblasti za{tite
`ivotne sredi-
ne, prilago|ena

na{im uslovima, mogu bi-
ti dragocena zbog nasto-
jawa da se realizuju isti
ciqevi. Uostalom, ne bi
ni trebalo da se stalno
u~imo na sopstvenim gre-
{kama. U krajwoj liniji,
iz takvih iskustava mogu
da se izvuku pouke i da se
lak{e uradi “fundament
za na{u gra|evinu” - re-
kao je Mihajlo Gavri},
direktor Sektora za za-
{titu `ivotne sredine
EPS-a na  prezentaciji
Vi{eg internacional-
nog treninga za program
EIA i SEA, [vedska, koju
je organizovao ovaj sek-
tor. U [vedskoj su, nai-
me, boravili stru~waci
EPS-a Vukica Popadi}-
Wuwi} i Neboj{a Todo-
rovi}, zaposleni u PD RB
“Kolubara”. Prezentaci-
ji, koju je pripremila i
nadahnuto vodila Vukica
Popadi}-Wuwi}, pored
poslenika EPS-a iz
oblasti za{tite `ivotne
sredine, prisustvovali su
i predstavnici Mini-
starstva za za{titu `i-
votne sredine, Privred-
ne komore Srbije i ko-
lektiva ~ija je delatnost
od zna~aja za za{titu `i-
votne sredine.

Program obuke finan-
siran je od strane [ved-
ske Me|unarodne agenci-
je za razvoj - SIDA - u orga-
nizaciji sa firmama
“Ramboll natura” i REC, a
poha|alo ga je 28 u~esnika
iz zemaqa jugoisto~ne
Evrope. Ciq trening
programa bio je da se pro-
{ire znawa iz oblasti

procene uticaja na `i-
votnu sredinu i imple-
mentacija znawa. U~esni-
ci treninga posetili su i
vi{e lokacija kao prave
reprezente za{tite `i-
votne sredine u toj ze-
mqi.

- Politika za{tite `i-
votne sredine u [vedskoj
je prioritet i zato je ova
zemqa i svetski lider u
tome. Sve je ure|eno po
odgovaraju}im propisi-
ma, koji se i po{tuju. Za

svaki objekat koji se gra-
di vi{e je zainteresova-
nih strana (vlada, lokal-
na zajednica, ekolozi,
ekonomisti…) s tim {to
je ciq zajedni~ki, a to je
daqi razvoj, istakla je
Vukica Popadi} i navela
primere koji se u drugim
tako|e, razvijenim ze-
mqama, ne mogu sresti.

[vedska je, zbog priti-
ska javnosti, zatvorila
nuklearnu elektranu
“Barseback”. Re~ je o jednoj

od najve}ih nuklearki na
svetu sa ~etiri reaktora.
Prvi je pu{ten u rad
1975. a posledwi 1983. go-
dine. Instalisana snaga
je 3.550 MW i ova nukle-
arka proizvodila je 20
odsto elektri~ne energi-
je u [vedskoj. U woj bilo
je zaposleno 1.500 radni-
ka. Program ISO 14001
uveden je 2001. godine a
proizvodwa se odvijala
po najve}im ekolo{kim
standardima, ukqu~uju}i
i gasove staklene ba{te.
Posledica toga bila je i
potpuna obustava rada ove
nuklearke {to je izvede-
no 31. maja 2005. godine.
Nuklearka je u ispravnom
stawu i svakog trenutka
mo`e biti ukqu~ena u po-
gon. Za bezbednost, is-
pravnost i ~isto}u, koja
je besprekorna, brine,
ina~e, 150 zaposlenih.

Taj primer najboqe po-
kazuje koliko je zna~ajan
i jak uticaj javnosti kada
je re~ o za{titi `ivotne
sredine u [vedskoj. Pot-
puno otvorena iz ugla za-
{tite `ivotne sredine,
je i “Volvo”, fabrika au-
tomobila svetske klase.
Dnevno se u wegovim po-
gonima proizvodi 800 au-
tomobila, zaposleno je
22.000 radnika, a jo{
20.000 radi delove i kom-
ponente za fabriku. U
programima edukacije,
kroz razli~ite projekte i
vidove animacija, poseb-
na pa`wa posve}ena je ra-
du sa decom uzrasta od 2-5
i od 10-16 godina. Na taj
na~in, [ve|ani se od ma-
lih nogu usmeravaju ka
konceptu za{tite `ivot-
ne sredine. U fabrici se
akcenat stavqa na upotre-

STRU^WACI EPS-a NA OBUCI U [VEDSKOJ 

“Volvo” vozi po 
eko normama
� Na Vi{em internacionalnom programu obuke EIA
i SEA u~estvovalo 28 stru~waka iz zemaqa jugoi-
sto~ne Evrope

Prirodna `ivotna sredina je imperativ, zato se kod svake
izgradwe vr{i prethodno anketirawe svih zainteresovanih
strana. Izgradwom objekata ne smeju se naru{iti vizuelni
efekti niti izgled i lepota okoline, a o uni{tavawu kultur-
ne ba{tine nema ni govora.

Koliko se vodi ra~una o svakom stablu ([vedska je ina~e po-
znata po {umama i brojnim parkovima u gradskim sredinama)
mo`da najboqe ilustruje slede}i primer: Na trasi autoputa u
izgradwi ispre~ilo se 60 stabala, starosti 10 - 15 godina i
jedna ku}a. Ekolozi i drugi zainteresovani danima su prote-
stovali i tra`ili da se drve}e sa~uva. Multimedijalnim akci-
jama, simboli~nim vezivawem drve}a za tlo, gra|ani su dokazi-
vali da drve}e mora da ostane tu gde je. Pritisak javnosti je
bio toliko jak pa je gradwa autoputa zastavqena. Promewen je
projekat i na tom mestu izgra|en je tunel. Drve}e je sa~uvano.

Drvo zaustavilo autoput
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Mre`a ekolo{ki ugro-
`enih gradova je nastala
pre godinu dana na inici-
jativu Stalne konferen-
cije gradova i op{tina
Srbije. Sa~iwavaju je Pan-
~evo, Bor, [abac, Novi
Sad, Lazarevac i Obreno-
vac. Ideja je da se najja~i
industrijski centri u
zemqi i istovremeno
centri sa posebnim
problemima u za{titi
`ivotne sredine orga-
nizuju radi lak{e ko-
munikacije sa nadle-
`nim ministarstvima
u Vladi Republike Sr-
bije pri re{avawu
ekolo{kih problema -
ka`e Neboj{a ]eran,
predsedavaju}i Mre`e
i predsednik Op{tine
Obrenovac U toku pro{le
godine Mre`a je zatra`i-
la od Vlade Srbije poja-
{wewe ~lana Zakona o za-
{titi `ivotne sredine u
kojem stoji da pojedine
sredine mogu dobiti sta-
tus posebno ugro`ene. 

- Potrebno je doneti, na-
gla{ava ]eran, podzakon-
ski akt gde bi bila detaq-
nije razra|ena metodolo-
gija kako se dobija status
posebno ugro`ene sredi-
ne. Mre`a je, osim ovoga,
zatra`ila i tuma~ewe zna-
~ewa zakonske sintagme

“istorijsko zaga|ewe”, jer
je ekolo{ka pro{lost bit-
na skoro kao i spre~avawe
budu}eg zaga|ewa. Pitawa
na koja treba u vezi sa tim
odgovoriti jesu definisa-
we obima prethodnog zaga-
|ewa i na~ina wegovog
utvr|ivawa, regulisawe

naknada za prethodna zaga-
|ewa i re{avawe ovog pro-
blema u slu~aju promene
vlasnika zaga|iva~a (oba-
vqene privatizacije).

Posle nedavnog ekolo-
{kog akcidenta u Pan~evu
Mre`a ekolo{ki ugro`e-
nih gradova je brzo reago-

vala i kroz aktivnost
Stalne Konferencije
gradova i op{tina Sr-
bije podr`ala nastoja-
wa lokalne samouprave
da gra|anima Pan~eva
obezbedi zdravu `i-
votnu sredinu. Prote-
kle godine Mre`a je
odr`ala {est sastana-
ka u raznim gradovima
i uspostavila dobru
saradwu sa Ministar-

stvom nauke i za{tite `i-
votne sredine, Ministar-
stvom rudarstva i energe-
tike, “Elektroprivredom
Srbije”, NIS-om i drugim
institucijama i preduze-
}ima. �

R.  Radosavqevi}

MREÆA EKOLO[KI UGROÆENIH GRADOVA SRBIJE

Pan~evo kao opomena
� Zatraæeno poja{wewe odredbi Zakona o za{titi æivotne
sredine koje govore o “istorijskom zaga|ewu” 

bu razli~itih vrsta gori-
va za pogon automobila,
me|u kojima je i biogas. 

U [vedskoj se sve vi{e
okre}u i obnovqivim (al-
ternativnim) izvorima
energije, me|u kojima
energija vetra zauzima
zna~ajno mesto. Odnos
prema otpadu, me|utim,
posebna je pri~a, od kojeg
se samo deset odsto odla-
`e. Najve}i deo -50 odsto
otpada se reciklira a
ostatak sagoreva u spali-
onicama za dobijawe
energije. Za{tita `ivot-
ne sredine u spalionica-
ma i oko wih je na izuzet-
no visokom nivou.

Takvi primeri u pore-
|ewu sa na{om praksom,
kako su i istakli u~esni-
ci i gosti na prezentaci-
ji, samo pokazuje koliko
se u Srbiji pla}a danak
zaostajawu u osnovnom ci-
qu - da se `ivi u ~istoj
sredini. O~igledno je da,
stoga, treba jo{ mnogo da
se uradi. Kao prvo, po-
trebno je da se u ve}oj me-
ri obezbedi po{tovawe
zakona iz oblasti za{ti-
te `ivotne sredine. Sle-
de}i korak je implemen-
tacija standarda ISO
14001. Za re{avawe nasle-
|enih i teku}ih ekolo-
{kih problema neophod-
ni su, uz to, stru~ni ka-
drovi i velika materijal-
na sredstva. Ali, pre sve-
ga toga potrebno je prome-
niti svest o ̀ ivotnoj sre-
dini i to tako da u svesti
svakog pojedinca mora bi-
ti prisutno to {ta i ka-
kvu “ekolo{ku balast”
ostavqamo pokolewu u na-
sledstvo. �

Kristina Jani}ijevi}

Novi Sad me|u ekolo{ki 
najugro`enijim gradovima

Posle nedavnog ekolo{kog 
akcidenta u Pan~evu, Mre`a 
ekolo{ki ugro`enih gradova 

je podr`ala nastojawa da 
gra|anima obezbedi zdravu 

`ivotnu sredinu 

U proizvodwi
“Volvoa” akcenat se
stavqa na upotrebu 

razli~itih vrsta goriva
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NA LICU MESTA

PRVI SLU^AJ

U jednoj ruci je dr`ao
nekakav ra~un, u drugoj tri
nov~anice od po sto evra.
Od sabajle se vrzmao  po
prostorijama Poslovne je-
dinice Bujanovac, Ogra-
nak ED Vrawe, Privred-
nog dru{tva “Jugoistok?!
^as je bio u hodniku, ~as
na parkingu, u kancelari-
jama, kud god se okrene{
eto wega sa ra~unom u jed-
noj i trista evra u drugoj
ruci. Zatekao sam ga ~ak i
me|u monterima koji su
upravo kretali na teren.
Stoji i }uti. Niko na wega
ne obra}a pa`wu. Kad je
uspeo da se probije do in-
`ewera Predraga Miti}a,
{efa poslovne jedinice,
doznao sam kakve su ga muke
sustigle.

- Ako mo`e, direktor,
svaki mesec }e pla}am po
trista evra - zamucao je
skru{eno. - Samo da puste
struju…

Tako se saznaje da Rama-
dan \, `iteq Velikog Tr-
novca, nema posao, ali ima
`enu, troje male dece, maj-
ku i oca. Jo{ i da je jedno
dete bolesno (grip, dodu-
{e, ali obara s nogu), a da
brat, koji `ivi i radi u
Nema~koj, ne poma`e.
Otac, priznaje stidqivo,

ima neki posao: radi u
{koli za deset hiqada.
Nema se ni za goli `i-
vot…

Iskrzana jakna od skaja,
izgu`vane kaqave panta-
lone, prst mu viri iz polu-
raspadnute cipele. Jo{ je
i neobrijan, zapu{ten…
Srce mi se steglo, ali }u-
tim: gost sam, nije na meni
da se me{am i lobiram za
ovu ili onu stranu.

Pe|a je prihvatio ra~un
i bacio na wega letimi-
~an pogled, a onda zgranu-
to pogledao nesre}nog Ra-
madana.

- Pa, crni ~ove~e, du`an
si gotovo dvesta ~etrdeset
hiqada, a tro{i{ uporno
hiqadu petsto kilovata!
@ao mi je, al’ ne mo`e ta-
ko: uplati bar polovinu du-
ga, pa }emo te prikqu~iti.

- Nemam, `ivota mi - za-
vapio je Ramadan. - Mo`da
}e na|em jo{ trista… evo,
}e bude ukupno iqada, a
preko tog ska… 

Kad je pokuweno iza{ao
iz kancelarije, pitao sam
Pe|u da li bi Ramadan mo-
gao da sklopi ugovor o vra-
}awu duga u mese~nim rata-
ma?

- Ve} je sklopio takav ugo-
vor, uplatio prvu ratu i -
prestao da pla}a. To ne mo-
`e u nedogled. Samo, vide-

}e{: plati}e on ve} za ne-
koliko dana, ali pre toga
mora da poku{a i ovako…

Posle, u Velikom Trnov-
cu, jedan elektromonter,
Albanac, pokazao mi je Ra-
madanovu ku}u. Onu novu,
sagra|enu kraj stare i tro-
{ne potleu{e.

- I me|u Albancima ima
begova i sirotiwe - rekao
mi je. - Kao i kod Srba, is-
to. Mo`da kod nas i vi-
{e… Niko ne zna kakva je
to muka.

DRUGI SLU^AJ

U krug Poslovne jedi-
nice Bujanovac u{ao je
tamnozeleni “audi 8”,
ganc nov, sa vrawskim re-
gistarskim tablicama.
Parking mu je bio prete-
san.

Iz automobila je iza-
{ao mladi} odeven kao ja-
pi. Takav mu je i nastup:
direktan, poslovan, gleda
sagovornika pravo u o~i,
a sve kao da `uri. Jer, zna
se, vreme je novac!

- Uplatio sam kako mi je
re~eno - govori pru`aju}i
ra~un. - Sad bih da odjavim
struju. @ivim u [vajcar-
skoj, ne isplati se…

Ra~un, zaista, uredno
pla}en, ali kad se boqe
zaviri, zapeta na ukupnoj
sumi pomerena za jedno de-
cimalno mesto.  Dvadeset
pet, umesto dvesta pedeset
hiqada. U dinarima, na
sre}u.

- Pa, prijatequ, ne znam
ko vam je to i {ta rekao,
ali du`ni ste deset puta
vi{e. A ako ve} `ivite u
[vajcarskoj, mogli ste da
iskqu~ite sve velike po-
tro{a~e po ku}i pre nego
{to ste po{li. Evo, pro-
se~na mese~na potro{wa
je…

- Pa, ne `ivim ovde, a i

re~eno mi je… - bio je
uporan japi.

Iz grupe montera koji
su slu{ali ovaj razgovor,
istupio je visok momak u
plavom kombinezonu, cr-
ne kovrxave kose i qutito
mu se obratio na alban-
skom. Japi se zbunio, po-
ku{ao bezuspe{no ne{to
da mu objasni, pa pokuwe-
no u{ao u onaj automobil
koji bi svakom izazvao za-
vist. I odjezdio.

- Kad iskqu~imo struju
Srbima, ka`u nam da bi
trebalo da iskqu~ujemo i
Albancima - besno je go-
vorio Dali Bajram. - Kada
je iskqu~ujemo Albanci-
ma, prebacuju nam da smo
bole}ivi prema Srbima.
Odemo li u romsko nase-
qe, kukaju: “Samo nama
Ciganima iskqu~ujete…”
Ma, kako da im objasnimo
da za nas ne postoje ni Sr-
bi, ni Albanci, ni Romi,
ni Marsovci… ve} jedino
uredne ili neuredne pla-
ti{e! Dobro je {to svi
razumemo psovke na srp-
skom, albanskom ili rom-
skom, svejedno…

- A {to ga ne upita da l’
tako pla}a struju i u
[vajcarskoj? - izmotavao
se neko.

BUJANOVA^KE DISTRIBUTIVNE SLIKE I PRILIKE

Svi slave Svetog Iliju
� Za wih ne postoje ni Srbi, ni Albanci, ni Romi, niti Marsovci, ve} jedino ured-
ne ili neuredne plati{e � Uprkos tome, svi dobro  razumeju psovke na srpskom, al-
banskom ili romskom. Nau~i se to, s vremenom

In`ewer Predrag Mili}: “Uradili smo
automatizaciju, kao i idejni projekat 

daqinskog upravqawa. I to sami.”

Kosovskom ulicom, na me|i 
Bujanovca i Velikog Trnovca, 
sa ekipom elektromontera
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TRE}I SLU^AJ 

SKRA]ENA VERZIJA
“Predmet: prijava pro-

tiv NN lica - sina ]ami-
la Imerija - za napad seki-
rom na radnika PJ Bujano-
vac.

Radnici Perica Jawi},
Sla|an Stankovi}, Sa{a
Jawi} i Zoran Stojmeno-
vi} su po nalogu radili na
iskqu~ewu potro{a~a u se-
lu Biqa~a, koji imaju izu-
zetno velika dugovawa za
utro{enu elektri~nu
energiju.

Prilikom poku{aja is-
kqu~ewa na niskonapon-
skom stubu kupca Muse
Imerovi}a, brigadir Pe-

rica Jawi} je izdao usme-
ni nalog elektromonteru
Sla|anu Stankovi}u da se
iskqu~i i kupac ]amil
Imeri, koji se napaja sa
istog stuba.

Tom prilikom sin ]a-
mila Imerija je uzeo seki-
ru iz {upe i krenuo ka rad-
niku Sla|anu Stankovi}u
koji je bio na stubu i ve}
iskqu~io jednu fazu. Na-
srnuo je, a onda ostavio se-
kiru na ogradu, odakle je
kri{om odnela jedna `en-
ska osoba…

Molimo Vas da predu-
zmete zakonske mere zbog
ovog napada, jer ovaj doga-
|aj mo`e da ohrabri i mo-
tivi{e ostale potro{a~e
koji duguju, a ne `ele da
pla}aju za utro{enu stru-
ju…”

- Naravno da sam se upla-
{io, a ko ne bi - rekao je
Sla|an. - Ja sve mislim da
je ono dr`ava napravila
stra{nu gre{ku kad je kra-
jem 2002. godine odlu~ila
da otpi{e dugovawa za
struju; i to samo Albanci-
ma u tada{woj “zoni bez-
bednosti”, {to je posebna
pri~a. Sad opet ~ekaju isto
to… Ina~e, nemam proble-
ma jer sam zadu`en za srp-
ski deo, za Kleni~ki kraj,

prema manastiru Prohor
P~iwski. A tamo je, uglav-
nom, sirotiwa. Du`an ~o-
vek pedesetak hiqada; u|e-
mo mu u ~atmaru da ga is-
kqu~imo, a on spava u jed-
nom, a magare u drugom }o-
{ku. Niti protestuje, niti
kuka. Tuga jedna…

Po~elo je u kancelariji
Miroquba Ra{i}a, ruko-
vodioca u sektoru trgovi-
ne Ogranka Vrawe, u sasta-
vu “Jugoistoka”, koji nam je
otkrio podatak da je Vra-
we preuzelo Pre{evo od
Kumanova pre samo dvade-
setak godina, ali da je po-
sle toga ~itav kraj ener-
getski izuzetno uznapredo-
vao. Gradilo se, ulagalo…

- A dugovawa su sve vreme
rasla, samo {to sad upore-
do raste i potro{wa. Pre-
uzimamo mere da naplati-
mo… od opomena, preko is-
kqu~ivawa, do utu`ewa,
ali mi smo vaqda jedini sa
takozvanim tehni~kim gu-
bicima u nekim delovima,
koji iznose neverovatnih
~etrdeset odsto. Sad kre}e
zamena brojila, pa }emo ih
izmestiti van zidina: pr-
vo u Pre{evu, pa u Bujanov-
cu, gde su gubici najve}i.
Ra~unamo da }emo ih dra-
sti~no smawiti. Dobro,
tih gubitaka ima i zbog ve-
likog broja gotovo sasvim
napu{tenih sela u kojima
ima trafo-stanica… To je
objektivno i moralo bi da
nam se prizna! 

U nekoliko re~enica
dao mi je desetak tema za
pisawe, a mi smo oberu~ke
prihvatili predlog da
skoknemo do Bujanovca,
kod Pe|e Miti}a i wego-
vih. I nismo se pokajali!

- Da je lako, nije - rekao
mi je Pe|a. - Ali, mi sve
probleme poku{avamo da
prevazi|emo tako {to se
dru`imo. I to privatno!
Imamo pravilo da se po-
sledweg radnog dana u go-
dini porodi~no svi oku-
pimo na Bujanova~kom jeze-
ru. Dodeqivali smo nagra-
du za najboqeg radnika,
ali ove godine smo morali
da sakupimo novac izme|u
sebe, da ne prekidamo tra-
diciju. Posledweg febru-
arskog petka organizujemo
drugarsko ve~e… dobro,
`urku…ali tada ne dovo-
dimo porodice. A da ne
spomiwem 2. avgust, Svetog
Iliju, kada se dru`imo
svi iz Ogranka Vrawe.

Pokazuje nam fotogra-
fije sa nedavnog ispra}aja
u penziju wihove radnice
Blagice Brki}. Na wima
veselo dru{tvo: romska mu-
zika, zagrqeni Sa{a Ja-
wi}, Vladimir Tomi}, Ra-
madan Isufi, Qatif Ad-
nan i Dragan Mi{i} na-
zdravqaju sa punim ~a{i-
cama razne`enoj kolegi-
nici, budu}oj penzioner-
ki…

Ne `ali se, ali spomiwe
da, prema tehni~kim para-
metrima, imaju malo zapo-
slenih (tridesetak) i malo
vozila. Ipak, uradili su
automatizaciju, kao i idej-
ni projekat daqinskog
upravqawa sa signaliza-
cijom kvarova. I to sami.

- Predali smo ga op-
{tinskoj samoupravi, ne
vidim razlog da ne bude
prihva}en - optimisti~an
je Pe|a. 

Posle su nas vodili u
Veliki Trnovac. Iskqu-
~ili su struju nekom te-
{kom du`niku u centru se-
la, pod mrgodnim pogledi-
ma prolaznika.

- Danas je pija~ni dan, pa
je ve}ina mu{karaca na pi-
jaci sa stokom - obja{wavao
mi je Adnan Qativi. - Znaju
da ne ulazimo u ku}e ako su u
wima `ene same, kao danas,
pa ne brinu previ{e. A i
mi radimo samo ono {to
mo`e na stubu. Ina~e, ne
bismo vas zvali, nije sve
ba{ ovako mirno. �

Milo{ Lazi}

Miroqub Ra{i}: “Rastu 
dugovi, ali raste i potro{wa”

Sla|an Stankovi}: 
bliski susret sa sekirom

Ekipa PJ Bujanovac u centru
Velikog Trnavca
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POVRŠINSKI KOPOVI

Odr`avawe rudar-
ske mehanizacije
predstavqa zna-
~ajnu stavku u

ukupnim tro{kovima pro-
izvodwe ugqa. I u zemqama
tranzicije pitawe odr`a-
vawa postavqalo se me|u
prvima kada se razmi{qa-
lo o racionalizaciji tro-
{kova i stvarawu efika-
snijeg i jeftinijeg siste-
ma. S druge strane, kvali-
tetno odr`avawe predsta-
vqa osnov za siguran rad
rudnika, pa su sve ove ze-
mqe tom problemu pri{le
veoma obazrivo i postepe-
no, ne ~ine}i pri tome
“nagle korake”, ~iji bi re-
zultat bio smawewe pou-
zdanosti rada rudarske me-
hanizacije ili zavisnost
od izvo|a~a odr`avawa “sa
strane”.

Na zahtev EPS-a stru~-
waci sa “Rudarsko-geolo-
{kog i Elektrotehni~kog
fakulteta iz Beograda
uradili su studiju pod na-
zivom : “Izbor optimalnog
sistema odr`avawa na ko-
povima “Kostolac”. Studi-
ja, ~iji su autori dr Dra-
gan Igwatovi}, dr Bori-
slav Jefteni} i dr Slobo-
dan Ivkovi}, sa saradni-
cima, sadr`i osam pogla-
vqa.

Kompletno je obra|eno
sada{we stawe raspolo-
`ive osnovne i pomo}ne
opreme, sa prikazom posto-
je}ih slu`bi i stawa odr-
`avawa. Predo~en je i
trend dugoro~nog razvoja
eksploatacije ugqa na ko-
stola~kim kopovima, ilu-
strovana su inostrana is-
kustva u ovoj oblasti i de-
finisane su mogu}e vari-
jante novog sistema odr-
`avawa osnovne i pomo}ne
opreme sa ekonomskom ana-
lizom.

O ovom dokumentu sredi-
nom februara raspravqa-
lo se na sastanku Stru~nog

saveta “EPS-a”, na kojem su
u~estvovali i predstavni-
ci Direkcije za proizvod-
wu ugqa PD “Termoelek-
trane i kopovi Kostolac”.
Ovom prilikom, pored
konstatacije da je doku-
ment  sveobuhvatan i ana-
liti~an, od ~etiri ponu|e-
ne varijante organizacije
sistema odr`avawa, pri-
hva}en je predlog da se u
narednom periodu na PD
“Drmno” sistem odr`ava-
wa organizuje po  modifi-
kovanoj “A” varijanti, a da
je tek po ustanovqavawu ja-
kog tehni~kog okru`ewa i
sa stvarawem jasnih tr`i-
{nih uslova rada ve}i deo
delatnosti slu`be odr`a-
vawa mogu}e postaviti van
rudnika (kao {to je slu~aj
u nema~kim rudnicima, ka-
ko je dato u varijanti “ D”). 

[ta, u stvari, sadr`i
modifikovani predlog

organizacije odr`avawa
po “A”varijanti? [to se
ti~e teku}eg i preventiv-
nog odr`avawa ovi poslo-
vi organizaciono pripa-
daju kopu u kojem su radni-
ci organizovani po cen-
tralizovanim grupama za
interventno odr`avawe,
odnosno po specijalisti~-
kim grupama (grupa za ba-
gere, grupa za transporte-
re, grupa za drobilanu,
grupa za hidrauliku i dr.).
Investiciono ma{insko
odr`avawe bagera u ovoj
varijanti izvodi specija-
lizovana firma sa strane,
dok investicionu poprav-
ku transportera i drobi-
lane vr{e grupe preven-
tivnog i teku}eg odr`ava-
wa sa kopa. Elektro re-
monte izvode servisne gru-
pe kopa. Prema ovom mode-
lu predvi|eno je da se za
potrebe odr`avawa rudar-

ske i druge mehanizacije
na PK ‘’Drmno’’ anga`uje
608 zaposlenih, odnosno:
366 radnika ma{inske
struke (od toga 16 radnika
u kontrolnom centru) i
242 radnika elektro stru-
ke (od toga 15 radnika u
kontrolnom centru). Pro-
cena je da je za uvo|ewe
ovog sistema odr`avawa
potrebno oko pet godina.
Za to vreme trebalo bi po-
boq{ati uslove rada na
kopu, uvesti informacio-
ne i dijagnosti~ke siste-
me, izvr{iti revitaliza-
ciju i modernizaciju opre-
me, uz stalnu obuku kadro-
va, zatim uz ve}u motivaci-
ju radnika, ali i wihove
odgovornosti. Ukupna ula-
gawa u taj projekat iznosi-
la bi oko {est miliona
evra. Ekonomska analiza
studije pokazuje da }e se
ulo`ena sredstva veoma
brzo isplatiti i to makar
i minimalnim rastom vre-
menskog kori{}ewa kapa-
citeta. A ukoliko se u ob-
zir uzmu efekti od mawe
kupovine rezervnih delova
i pove}ane sigurnosti ra-
da ma{ina, jasno je da }e se
ulo`ena sredstva vi{e-
struko vratiti.

Kako je nazna~eno u stu-
diji, trenutno ne postoje
preduslovi za uvo|ewe va-
rijante “D”, po kojoj je
predvi|eno da teku}e odr-
`avawe organizaciono
pripada kopu, a da se wego-
vo servisirawe i investi-
cioni (remontni) deo po-
veri specijalizovanim
firmama sa strane. Takav
model organizacije “ostaje
za budu}nost”, jer, usvojene
modifikovane varijante
“A” za prelazak na varijan-
tu “D”, koja se ve} prime-
wuje na rudnicima u Ne-
ma~koj, potreban je du`i
vremenski period. �

S. Sre}kovi}

STUDIJA O SISTEMIMA ODRÆAVAWA NA KOSTOLA^KIM KOPOVIMA

Pet godina za novi model
� U prihva}enoj varijanti teku}e i preventivno odræavawe pripada kopovima, dok
investiciono i ma{insko odræavawe izvode specijalizovane firme sa strane

Odr`avawe osnova 
sigurnog rada rudnika
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Radionice na Povr{in-
skim kopovima lignita
“Kolubara” zapale su, po-
sle najnovijih sporazum-
nih raskida radnog odno-
sa, ali i usled redovnih
odlazaka u penziju krajem
minule godine, u velike
kadrovske pote{ko}e. Na
svim kopovima (Poqe “B” ,
Poqe “D” i “Tamnava”) ne-
dostaju majstori svih pro-
fila. O te{koj situaciji
mo`da najre~itije govori
podatak da samo na Poqu
“D”, najve}em kolubarskom
rudniku lignita, koji to-
kom jedne godine otkopa
vi{e od 14 miliona tona
lignita i oko 45 miliona
kubika jalovine, u radio-
nicama za ma{insko odr-
`avawe sistema “nije po-
puweno” vi{e od 200 rad-
nih mesta.

- Nedostaju majstori raz-
li~itih profila, ali i
pomo}ni radnici, ka`e
Milovan Radisavqevi},
pomo}nik upravnika za ma-
{insko odr`avawe na
ovom kopu. U radionici za
odr`avawe bagera radi sa-
mo 58, a po sistematizaci-
ji ove poslove trebalo bi
da obavqa vi{e od 120 qu-
di. Sli~na situacija je i u
radionici za odr`avawe
tra~nih transportera. Ta-
mo bi ove poslove trebalo
da obavqa oko 140 radnika,
a posle brojnih odlazaka
po razli~itim osnovama, i
to uglavnom najboqih maj-
stora, u woj je sada samo 53
zaposlenih. Nedostaje,
zna~i, skoro 90 radnika.
Ne{to boqe je u radioni-
ci zadu`enoj za varila~ke
poslove. Tamo, po {emi,
treba da radi 60 radnika, a
ima ih 49. Problem je, me-
|utim, u tome {to je tu,
“mnogo” `ena, koje nisu u
mogu}nosti da obave neke
i to neretko “te{ke” po-

slove iz delatnosti ove ra-
dionice.

Vulkanizerski posao je,
nagla{ava daqe Radisa-
vqevi}, ka`u mnogi jedan
od najte`ih u “Kolubari” i
na povr{inskim kopovima.
U ovoj radionici ostaje
“samo onaj ko mora” te, zato,
i ne ~udi podatak da dece-
nijama, organizaciona {e-
ma nije popuwena. Te po-
slove sada obavqa 38, ume-
sto 65 qudi, koliko je rad-
nika sistematizacijom
radnih mesta predvi|eno.
A na ovom kopu du`ina
tra~nih transportera kre-
}e se oko 100 kilometara,
{to zna~i da u obavezu spa-
da weno odr`avawe na sko-
ro 200 kilometara tran-
sportne trake. A uz to, kada
je to neophodno, na{i maj-
stori odlaze i na druge ko-
lubarske kopove, kako bi
tamo pomogli u re{avawu
komplikovanih i ~estih
problema. U radionici ne-
dostaju, uglavnom, iskusni
majstori. No, kako na povr-
{inskim kopovima radi i
stotinak mladih qudi - na
odre|eno i preko zadruge -
o~ekujemo da }e se neki od
wih opredeliti za ovaj po-
sao u ovoj radionici i do-
biti stalno zaposlewe, do-
daje Radisavqevi}. 

Prema wegovim re~ima,
sli~no stawe je i u strugar-
skom odeqewu. Tamo se ra-
de “najfiniji” poslovi, a
vrhunskih majstora je sve
mawe. U takvoj situaciji
prinu|eni smo da za neke od
poslova na razli~itim
strugovima i glodalicama
anga`ujemo i `ene. Isti-
na, wih je malo ali i to je
ne{to. Sve u svemu, konsta-
tuje Radisavqevi}, ve} sko-
ro dva meseca na kopovima
nedostaje vi{e od 200  (ili
oko 50 odsto ukupnog broja)
qudi. A oni bi, po aktuel-

noj sistematizaciji radnih
mesta, trebalo da rade u ra-
dionicama za ma{insko
odr`avawe Poqa “D”. To,
naravno, za posledicu ima
podatak da, ve} sada, nismo
u mogu}nosti da pravovre-
meno odradimo sve poslove
za koje smo zadu`eni. Zbog
toga, zakqu~uje na{ sago-
vornik, apelujem na odgo-
vorne, koji u~estvuju u do-
no{ewu “odgovaraju}ih od-
luka”, da {to pre pomognu i
da time re{e makar deo
ovog problema.

Jer, pred zaposlenima u
ma{inskom odr`avawu su
obaveze koje }e u mesecima
koji dolaze biti sve ve}e.
Da bi se obavili najva`ni-
ji poslovi (redovno servi-
sirawe i odr`avawe siste-
ma i bagera i planirani
godi{wi remonti na dva
ugqena i {est jalovinskih
sistema), jednostavno re~e-
no, ovde je neophodno da se

zaposli jo{ qudi. U obave-
zi ove radionice je i da “od
ovo malo muke”, kada se to
tra`i, “pozajmi” i po dese-
tak qudi za rad na sistemi-
ma. Jer, majstori nedostaju
i tamo, a posade na sistemi-
ma, makar uslovno, moraju
biti kompletne. A prema
orijentacionim ra~unica-
ma radionicama kopova ur-
gentno nedostaje bar 75
radnika. U tri radionice (
bageri, trake, vulkaniza-
cija ) rasporedilo bi se,
potom, 60 bravara i makar
desetak varilaca razli~i-
tih specijalnosti to je i
minimum, koji bi zajedno sa
postoje}im stru~nim ka-
drom bio i garancija da se
u predstoje}i period, ma-
kar uslovno, ulazi spremno.
A da bi se zadate radne oba-
veze ispunile vaqano - na
vreme i do kraja. �

M. Tadi}

KADROVSKE TE[KO]E U POVR[INSKIM KOPOVIMA “KOLUBARA”

Radionice ‘eqne majstora
� Samo na Poqu “D”, u radionicama za ma{insko
odræavawe, prema vaæe}oj sistematizaciji, nedo-
staje vi{e od 200 majstora razli~itih profila

Milovan 
Radisavqevi} 

U radionicama
kopova sve je 
mawe zaposlenih FOTODOKUMENTACIJA EPS-a
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TERMOELEKTRANE

Remontna sezona u
Termoelektrana-
ma “Nikola Tesla
A” po~iwe 1.

aprila 2007. godine i to
na bloku A-4. Planirano
je da prva sinhronizacija
na wemu, posle svih zavr-
{enih radova, bude 1. de-
cembra i da blok tada u|e
u probni pogon. Kako je
tim povodom za “kWh” iz-
javio Mihailo Nikoli},
direktor TE “Nikola Te-
la A”, ciq ovog remonta je
dostizawe projektovanih
parametara, pove}avawe
pouzdanosti i maksimal-
no pove}avawe stepena
korisnosti rada bloka.-
Na osnovu planiranih ra-
dova, o~igledno je da }e se
najve}i i najzna~ajniji
radovi u TENT A odvija-
ti na bloku 4. To je, ujed-
no, i  jedan od najve}ih za-
hvata koji je u TENT-u
ura|en u posledwih neko-
liko godina. Veoma je
bitno i to da se sve ono
{to je planirano u ovom
remontu finansira sop-
stvenim sredstvima EPS-
a.

Planirani remontni
radovi na “~etvorki”
obimniji su u odnosu na
tre}i i peti blok. Me|u
wima najva`niji su pot-
puna zamena elektrofil-
tera, zatim velikog dela
cevnog sistema kotla, kao
i potpuna zamena parovo-
da. Bi}e ura|eni i kom-
pletni remonti svih pra-
te}ih postrojewa na ko-
tlu, turbine sa zamenom
ku}i{ta turbine sredweg
pritiska, kao i generato-
ra i svih elektroenerget-
skih delova. Kao i na
prethodnim kapitalnim
remontima sa elementima
modernizacije i na bloku

A-4  bi}e izvr{ena  pot-
puna zamena sistema za
upravqawe i regulaciju.

- Sve potrebne dugoro~-
ne nabavke kao i radovi
na turbogeneratoru su
ugovoreni. Sa Institu-
tom “Mihailo Pupin” sa-
~iwen je ugovor o projek-
tovawu i implemetaciji
MRO sistema, {to }e se
realizovati zajedno sa
in`ewerima TENT-a. Na
bloku od 310 megavata to
}e biti i prvi takav po-
sao. Svi ostali radovi su
dogovoreni i u toku je
potpisivawe ugovora. Ve-
liki deo poslova poveren
je doma}im firmama ili
od wih formiranih kon-

zorcijuma - isti~e Niko-
li}.

Ciq je da se zameni {to
vi{e cevi na kotlovima,
jer je lane najve}i broj za-
stoja bio zbog akcidenata
na tom sistemu. A malo je
ura|eno zbog ka{wewa u
isporukama cevi. Ove go-
dine, stoga, bi}e vrlo te-
{ko ispuniti do kraja
plan zamene cevnih siste-
ma, jer su remonti na osta-
lim blokovima izuzetno
kratki. Traja}e, naime, od
15 do 35 dana, s tim {to }e
se remont na bloku A-6
produ`iti na 60 dana
zbog potrebe zamene kom-
pletnog cevnog sistema
kondenzatora.

U toku godine, kako je
planom predvi|eno, blo-
kovi }e ulaziti u remonte
jedan po jedan. Tako }e
blok A-3 biti zaustavqen
29. aprila i remont }e
trajati 30 dana. Zna~ajni-
ji poslovi u wemu su
ugradwa zagreja~a viso-
kog pritiska, zamena jed-
nog dela cevnog sistema
ekonomajzera I i II, odno-
sno me|upregreja~a I, s
tim {to }e svi ostali de-
lovi sistema biti remon-
tovani a neki elementi
zameweni novim. Posle
ovog, u remont 29. maja,
ulazi blok A-1. Na wemu
je planirana zamena polo-
vine cevnog sistema eko-
nomajzera i ciq je da se
maksimalno poboq{a
zaptivenost kotla da bi se
smawilo usisavawe vazdu-
ha i samim tim poboq{ao
rad kotla. 

- Posle remonta “jedi-
nice” ulazimo u period u
kojem }e se preklapati ra-
dovi na blokovima 5 i 6 -
ka`e Nikoli}. A u perio-
du od sedam dana u zastoju
}e biti blokovi 4, 5 i 6,
zbog predvi|ene zamene
sistema za upravqawe na
dopremi “2”, sa koje se na-
pajaju sva tri bloka. Taj
posao je ugovoren sa In-
formatikom, projekat je
ura|en i u toku je pripre-
ma radova za obezbe|iva-
we opreme da bi se sistem
blagovremeno pustio u
rad. Blok A-5 bi}e u re-

REMONTI U TENT A

Najve}i zahvati na
cevnim sistemima
� Blok A 4, zbog najve}eg obima, prvi po redosledu remontnih
radova � Svi poslovi bi}e finansirani sredstvima EPS-a

Na bloku A4 
najve}i radovi

U remonte jedan po jedan:
sa remonta blokova 
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montu od 3. jula, uz zastoj
od 15 dana  i za to vreme
poku{a}emo da otkloni-
mo sva slaba mesta uo~ena
u wegovom radu. Sa remon-
tom bloka A-5 preklapaju
se i poslovi na bloku A-6,
gde takav zahvat po~iwe
11. jula i traja}e 60 dana.
Prvi i najve}i posao, zbog
~ega je produ`en remont,
bi}e potpuna zamena cev-
nog sistema kondenzatora
turbine. U wemu ve} sada
o{te}eno je preko 11 od-
sto cevi, a takvi inciden-
ti na kondenzatoru sva-
kim danom se pove}avaju.
Bilo je, zna~i, neophodno
planirati kompletnu za-
menu cevnog sistema, tim
pre {to je veliki kapi-
talni remont bloka A-6
odlo`en za 2009. godinu
(a zbog planirane “kapi-
talke” u TENT B u 2008.
godini). Na bloku A-6 za
60 dana uradi}e se mnogo
vi{e poslova nego u re-
dovnom remontu. 

Posledwi u remont ula-
zi blok A-2, koji bi treba-
lo da po~ne 9. septembra i
trajao bi do 13. oktobra.
Planira se, tako|e, zame-
na velike koli~ine cevi
na kotlu, kao i ostali
standardni remontni za-
hvati. Na spoqnim po-
strojewima ove godine
planirana je zamena si-
stema upravqawa na do-
premi. �

K. Jani}ijevi}

Iako sa mawim zaka-
{wewem, sada je sasvim si-
gurno da }e se radovi na
revitalizaciji bloka od
100 megavata u Termoelek-
trani “Kostolac A” zavr-
{iti za nekoliko nedeqa.
Iz Go{e je stigao remon-
tovani rotor turbine ni-
skog pritiska i u toku je
wegova ugradwa. Pre ne-
koliko dana obavqeno je
hemijsko ~i{}ewe kotla i
prva faza produvavawa sa
ubrizgavawem kiseonika.
U krugu termoelektrane
od pre nekoliko dana sti-
gao je i deo nedostaju}e
opreme iz Rusije. Drugim
re~ima, realno je o~ekiva-
ti da }e ova obnovqena
proizvodna jedinica u ko-
stola~kim termoelektra-
nama, koja }e pored proiz-
vodwe elektri~ne energi-
je biti i rezervni izvor za
izdvajawe toplotne ener-
gije za potrebe toplifi-
kacionih sistema daqin-

skog grejawa u Kostolcu i
Po`arevcu, ve} u martu
u}i u pogon. 

Prema re~ima Qubi{e
Stevi}a, direktora Di-
rekcije za proizvodwu
elektri~ne energije u
Privrednom dru{tvu
“Termoelektrane i kopo-
vi Kostolac”, jo{ se ~eka
na deo opreme iz Rusije.
Re~ je o komorama za ubri-
zgavawe prvog i drugog
stepena, zatim o mawim
delovima opreme za kotao
otpornim na visoke tem-
perature, odnosno za re-
konstrukciju sistema za
pobudu. Iz tog deficit-
nog kontigenta iz Rusije
stigla je oprema armature,
mehani~ki mehanizmi za
klapne na regulaciji ko-
tla i delovi za moderni-
zaciju pomo}nog sistema
za turbinu - prirubnice.
Na|eno je, tako|e, i re{e-
we za o{te}ene poluspoj-
nice na turbine niskog

pritiska, a {to se dogodi-
lo u Go{i, prilikom oba-
vqawa remonta tog roto-
ra. Da bi se ovaj problem,
me|utim, trajno re{io,
kod ruskih isporu~ilaca
naru~ene su nove poluspoj-
nice i one treba da stignu
do kraja aprila.

U revitalizaciju ove ob-
novqene proizvodne jedi-
nice, ~iji }e radni vek bi-
ti produ`en za narednih
15 godina, ne ra~unaju}i
raniju opremu iz ruskog
kredita, ulo`i}e se vi{e
od 20 miliona evra. Po-
kretawem ove ma{ine ko-
stola~ke Termoelektrane
ima}e na raspolagawu po-
novo sva ~etiri proizvod-
na bloka, sa ukupnom sna-
gom od 1.000 megavata i sa
mogu}no{}u da godi{we
proizvedu i vi{e od 4,5
milijardi kilovat-~asova
elektri~ne energije. �

^. Radoj~i}

REVITALIZACIJA BLOKA OD 100 MEGAVATA U TE “KOSTOLAC A” 

Sti`e neophodna
oprema iz Rusije
� Iz Go{e stigao remontovani rotor turbine niskog pritiska,
kao i deo nedostaju}e opreme iz Rusije 

U o~ekivawu delova
opreme iz Rusije
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Nekoliko dana pre ka-
lendarskog isteka drugog
po redu ovogodi{weg me-
seca blokovi Termoelek-
trane “Kostolac B” ostva-
rili su plan proizvodwe
elektri~ne energije za fe-
bruar. Na taj na~in nasta-
vqen je trend nadplanske
proizvodwe karakteristi-
~an za ove blokove od po-
~etka aktuelne grejne sezo-
ne.

- Sigurno da bi proiz-
vodni rezultati bili bo-
qi da, zbog aktuelnih vre-
menskih prilika odnosno
forsirawa rada hidropo-

tencijala, u vi{e navrata
nismo po nalogu dispe~era
radili na tehni~kom mi-
nimumu, pa ~ak bili i u
hladnoj rezervi - ka`e Ne-
nad Jankov, direktor ove
termoelektrane. Ocewuju-
}i rad blokova na izmaku
ove zime, Jankov jo{ isti-
~e da su blokovi i u po-
sledwih nekoliko dana
februara radili na teh-
ni~kom minimumu, iako su
bili potpuno spremni za
rad punim kapacitetom. U
svakom slu~aju, raduje to
{to smo i pored toga uspe-
li da ostvarimo pa i pre-

ma{imo februarski plan,
ba{ kao i januarski.

Analiziraju}i rad blo-
kova u 2006. godini, ruko-
vode}i tim elektrane u
ovoj godini kao najva`ni-
ji zadatak predvideo je
smawewe broja zastoja.
Imaju}i u vidu da su u prva
dva ovogodi{wa meseca
blokovi imali po nekoli-
ko zastoja, od kojih je ve}i-
na prouzrokovana proble-
mima na cevnom sistemu,
planirano se jo{ sasvim
ne ostvaruje. Tim povodom
Jankov napomiwe da to
zna~i i da je ispuwena kvo-
ta predvi|enih zastoja u ja-
nuaru i februaru, a ono
{to raduje je da su oni bi-
li veoma kratki, tako da su
sanacije izvedene u opti-
malnim rokovima. Proble-
me je izazvalo i to {to je
TE, iako je bila spremna
za rad, ulazila u hladnu re-
zervu. A nekoliko je zasto-
ja i to van na{eg domena -
bilo prinudnih. Jedan je,
recimo, bio prouzrokovan
potrebom zaustavqawa
bloka da bi radnici iz
EMS-a obavili interven-
ciju u trafo poqu, a drugi
pak zbog gre{ke na monta-
`nom varu na kotlu. U sva-
kom slu~aju, nastavqamo sa
svakodnevnim nastojawi-
ma da se mirovawa blokova
izbegnu. 

Ovako dobrom radu pro-
izvodnih kapaciteta u

Termoelektrani “Kosto-
lac B” puni doprinos dali
su i u zaposleni na kopu
“Drmno” obezbe|ivawem
ugqa dobrog kvaliteta,
{to je od presudnog zna~a-
ja za stabilan rad. To je re-
zultat svakodnevnih kon-
takata i pune koordinaci-
je na ostvarewu zajedni~-
kog ciqa - {to ve}oj pro-
izvodwi elektri~ne ener-
gije. Intenzivna saradwa
rudara i energeti~ara sa-
da je usmerena na re{ava-
we problema postizawa
optimalne granulacije
raspolo`ivog ugqa, {to je
tako|e veoma va`an seg-
ment normalnog rada blo-
kova. 

U Elektrani, paralelno
sa tim, teku i pripreme za
sprovo|ewe ovogodi{wih
redovnih remonata u traja-
wu od po mesec dana i sa
periodom stajawa obe ma-
{ine zbog intervencija na
zajedni~kim postrojewi-
ma. Prema trenutnoj situa-
ciji, remonti }e biti oba-
vqeni u julu i avgustu ako
do pomerawa ne do|e zbog
aktuelne situacije u elek-
troenergetskom sistemu.
Tenderska procedura za
nabavku zna~ajnijih rezer-
vnih delova i opreme uve-
liko je u toku i za o~ekiva-
ti je da }e leto biti sprem-
no do~ekano.      �

^. Radoj~i}

TERMOELEKTRANA “KOSTOLAC B” U 2007. GODINI

Smawivawe zastoja u 
prvom planu
� Uspe{no nastavqen trend proizvodwe elek-
tri~ne energije u nadplanskim koli~inama i to
uprkos periodima hladne rezerve, odnosno rada
blokova na tehni~kom minimumu.

Smawewe 
broja zastoja,

najva`niji
ovogodi{wi

zadatak 

U revitalizaciju
ovog postrojewa bi}e
ulo`eno vi{e od 20

milion evra 

FOTODOKUMENTACIJA EPS-a
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Obi~no se smatra
da se u hidroe-
lektranama radi
samo u vreme re-

monta, dok se u ostalom
vremenu statira, odnosno
~eka na posao. Me|utim,
tako misle i pri~aju samo
neupu}eni ili zlonamer-
ni, a stvarnost je sasvim
druga~ija. Mijodrag ^ita-
kovi}, pomo}nik direkto-
ra PD “Drinsko - Limske
HE” za eksploataciju i
odr`avawe elektroener-
getskih objekata, ka`e da,
~im se remonti zavr{e, po-
~iwu pripreme za naredne
remonte. I tako iz godine
u godinu. Uostalom, ne ra-
di se remont samo onda ka-
da se zaustavi generator,
sijaset posla ima i kada su
oni u pogonu. To su, reci-

mo, radovi na sopstvenoj
potro{wi, razvodnim po-
strojewima, spoqnim
objektima itd. Krajem pro-
{le godine, na primer,
obavqena je rekonstrukci-
ja ustave broj pet na brani
HE “Bajina Ba{ta”. Povod
za ovu rekonstrukciju bilo
je to {to HE “Vi{egrad”
ispu{ta 800 kubika vode u
sekundi, a HE “Bajina Ba-
{ta” 600 kubika. Temeqni
ispusti u HE “Vi{egrad”
znatno su br`i od preliv-
nih mogu}nosti u HE “Ba-
jinoj Ba{ta”. Imaju}i to u
vidu, klasi~an elektromo-
torni pogon je zamewen i
ugra|ena je kompletna
oprema za dizawe ustave
broj pet. Elektronika sa-
da, zna~i, di`e ustavu i to
je dvostruko br`e nego ra-

nije. Elektronska oprema
je ugra|ena krajem pro{le
godine, a testirawe i
probno dizawe ustave iz-
vr{eno je po~etkom febru-
ara, kada je nai{ao ve}i
vodeni talas i kada je bilo
preliva. Dizawe ustave je
oprobano i pri duplo ve-
}oj brzini ispu{tawa vode
i efekti su vi{e nego za-
dovoqavaju}i - isti~e ^i-
takovi}. Na prole}e }e
ovaj va`an posao biti na-
stavqen, elektronska
oprema }e se ugraditi i na
ostale ~etiri ustave, za
{ta su pripreme u toku.

Godinama se, tako|e, vr-
{e radovi na sanaciji le-
vog boka brane HE, ugra|e-

na je ogromna koli~ina be-
tona i gvozdene armature
da bi se pove}ala stabil-
nost brane - isti~e ^ita-
kovi}. U toku je i pripre-
ma ugradwe instrumenata
za merewe naprezawa u be-
tonu, {to }e doprineti da
se izvr{i kompletna ana-
liza naponskog stawa u be-
tonu. Razlog za to je {to
blizina planinskih masi-
va Tare, Zlatibora i Zla-
tara za posledicu ima tek-
tonska pomerawa zemqi-
{ta, a posle 40 godina po-
stojawa brane uo~eno je ta-
kvo na levom boku za neko-
liko milimetara. �

M. \oki}

HIDROELEKTRANE

Posle pro{logodi-
{weg znatnog preba~aja
plana, u PD “Drinsko -
Limske HE” proizvodwa
elektri~ne energije u pr-
va dva meseca 2007. godine
u odnosu na plan je prepo-
lovqena. Po{to padavina
gotovo da i nije bilo u
proteklih {est meseci,
takav podba~aj je naro~ito
izra`en u “Limskim HE”,
koje su u januaru proizvele
oko 41 milion kilovat-~a-
sova, {to je samo 44 odsto
od plana. A boqi rezulta-
ti, prema trenutnoj situa-
ciji, ne o~ekuju se ni u fe-
bruaru. HE “Uvac” je, tako,
u januaru proizvela 8,6 mi-
liona kilovat-~asova

(plan ostvaren sa 60 od-
sto), HE “Kokin Brod” -
2,4 miliona kWh (24 od-
sto), HE “Bistrica” - 16,8
miliona kWh ( 34 odsto) i
HE “Potpe}” - 13,1 milio-

na kWh ( 66 odsto). A polu-
mese~na februarska pro-
izvodwa elektri~ne ener-
gije u ovim HE dostigla je
samo 26 odsto od plana.
[to se akumulacija ti~e,

popuwenost jezera na Uvcu
iznosi 51 odsto, na Koki-
nom Brodu - 81, Bistrici -
96 i u proto~noj HE “Pot-
pe}” 91 odsto.

Realizacija plana proiz-
vodwe ne{to je boqa u HE
na Drini. U HE”Zvornik”
u januaru je plan realizo-
van sa 85 odsto, a u prvoj po-
lovini februara ostvare-
we je ne{to ve}e i iznosi
91 odsto. U ovom periodu u
HE “Bajina Ba{ta” plan
proizvodwe ostvaren je sa
82,5 odsto, a u RHE sa 38 od-
sto, s tim {to u wenom jeze-
ru ima vode za proizvodwu
oko 165 miliona kilovat-
~asova.

M. \.

“DRINSKO-LIMSKE HE” U PRVA DVA MESECA

Prepolovqena proizvodwa

U HE “BAJINA BA[TA”

Elektronika 
di`e ustave
� Remonti se ne rade samo kada se zausta-
ve generatori, sijaset takvih poslova ima
i u vreme kada su oni u pogonu 

Boqi rad brana u HE
“Bajina Ba{ta”

Slabiji start od 
o~ekivanog: HE “Uvac” 
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Formirawe 80 kilometara du-
gog akumulacionog jezera HE \er-
dapa 2 uslovilo je obimne radove
u priobalnom podru~ju na desnoj
obali Dunava  (leva obala pripa-
da susednoj Rumuniji). U 12 nase-
qa izgra|eno je preko hiqadu
stambenih i ekonomskih objekata,
Brza Palanka je kompletno dislo-
cirana, a pojedina  naseqa deli-
mi~no, dok su Grabovica i Grabo-
vi~ko poqe za{ti}eni nasipom.
Gotovo sva naseqa u priobaqu
dobila su savremenu infra-
strukturu. a izgra|eno je i neko-
liko privrednih objekata radi
re{avawa egzistencije qudi ko-
jima je jezero poplavilo imawa.
HE “\erdap” je preuzeo obavezu da
radi na poboq{awu uslova ̀ ivo-
ta stanovni{tva u priobalnom
podru~ju i za ove radove izdvaja

velika nov~ana sredstva. Mobil-
na ekipa “\erdapa 2”, tako, ve}i-
nu vremena provodi na terenu i u
svakom trenutku spremna je da sa
izvo|a~ima radova interveni{e
kada se za to uka`e prilika. 

U selu Qubi~evcu, sme{tenom
na pe{~anom sprudu tek neki me-
tar iznad nivoa Dunava, zbog
eliminisawa podzemnih voda
ispod sela izra|en je ceo sistem

drena`nih kanala i crpna sta-
nica. A pre samo godinu dana u
ovom mestu bile su blatwave
ulice, a sada je ve} dve tre}ine
naseqa asfaltirano a preosta-
li deo bi}e zavr{en u predstoje-
}oj gra|evinskoj sezoni. Nekoli-
ko kilometara nizvodno od wega
je Brza Palanka sa tako sre|e-
nom pla`om kakvu nemaju ni po-
znati primorski gradovi. A za

weno {irewe, na primer, utro-
{eno je samo oko 5.000 kubika
{qunka. Pla`u }e dobiti i Mi-
hajlovac, mesto na desetak kilo-
metara uzvodno od HE “\erdapa
2” za {ta }e se, ka`u u ovom
Ogranku, utro{iti oko 40.000 ku-
bika {qunka samo za ure|ewe
obale.  �

M. Dr~a

HE “\ERDAP”: ZA[TITA PRIOBAQA

Pla`a - me{tanima na poklon

REMONTI NE OMETAJU PROIZVODWU U HE "\ERDAP 2"

Preko plana i sa 
sedam agregata
� U toku intenzivni radovi na remontu i moderni-
zaciji opreme na oba agregata � Ka{wewa u isporuci
opreme produæavaju ove radove

Na dodatnoj elektrani
HEPS “\erdap 2” u toku su
intenzivni radovi na re-
montu i modernizaciji
opreme na oba agregata.
Planom je predvi|eno da se
zameni turbinski regula-
tor, zatim segmenti le`aje-
va dobi}e novu teflonsku
prevlaku, a {to se ti~e
elektronike promeni}e se
komandna tabla za{tite
agregata, ormani regulato-
ra kao i sopstvene potro-
{we itd. Svi potrebni de-
lovi su nabavqeni, ali i
problema ima sa isporukom
opreme. Regulator naba-
vqen u Rusiji stigao je, ta-
ko, na gradili{te tek pre
nekoliko dana, sa zaka-
{wewem od 10 meseci. A
ka{wewa je bilo i u ispo-
ruci druge opreme. 

Konstrukcija kapsulnih
agregata je takva i da bi se
zamenila osovina rotora na
A - 10 bilo je potrebno da se

iz proto~nog trakta  izvu~e
kompletan blok generatora
te`ine 450 tona - isti~e
tim povodom Neboj{a Kara-
novi}, zamenik direktora za
proizvodwu u HE “\erdap
II”. Na monta`nom bloku iz
zagrqaja statora izvla~i se
rotor sa osovinom, a potom
se sa osovine skida rotor. U
Rumuniji je nabavqena nova
osovina i dopremqena na
gradili{te i krenulo se i
sa kompletirawem blok ge-
neratora. Posle dva meseca
monta`e krajem februara,
naime, rotor je iz vertikal-
nog polo`aja postavqen u
horizontalni, a dan kasnije
metalna konstrukcija, te-
{ka 150 tona, vra}ena je na
svoje mesto. A da bi u pogonu
sve, ipak, funkcionisalo
kako treba na spoju rotora
sa osovinom bilo je neop-
hodno posti}i preciznost i
u stotom delu milimetra,
obja{wava daqe Karanovi}

slo`enost ovog zahvata. Ove
radove izvode radnici ru-
munske firme UCM iz Re-
{ice, a to je ista ekipa koja
je i montirala agregate na
dodatnoj elektrani krajem
devedesetih godina. U na-
rednom periodu slede rado-
vi na zavr{etku okrupwava-
wa bloka generatora i we-
govo vra}awe u gra|evinsku
jamu.

[to se ti~e proizvodwe u
prva dva meseca, iako elek-
trana radi sa svega sedam od
ukupno 10 agregata, plan je
preba~en za nekoliko pro-
cenata. “\erdap 2”, kao zad-
wa elektrana u “\erdap-
skoj” kaskadi, ne mo`e da
uti~e na nivo dowe vode, pa

se de{ava da iako je dotok
odli~an a ona velika da se
smawuje pad, a samim tim i
proizvodwa. Plan proiz-
vodwe za ovu elektranu, sto-
ga, radi se sa verovatno}om
ostvarenog dotoka od 50
procenata. Kako je idealan
dotok za “\erdap 2” 7.000 do
8.000 kubika vode u sekundi
i u nepovoqnijoj hidrolo-
giji te{ko se mo`e ostvari-
ti. A kada bi se, zna~i, pla-
nirana proizvodwa reali-
zovala sa verovatno}om od
70 procenata ostvarenog do-
toka, ova elektrana bi, sva-
kako, realizovala predvi|e-
ni u~inak. �

Milorad Dr~a

FOTODOKUMENTACIJA EPS-a

Monta`a rotora,
te{kog 150 tona 

Ulice sela 
Qubi~evca: 
nekad i sad
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DISTRIBUCIJE

Or g a n i z o v a w e m
{est ogranaka u
jedinstveno Pri-
vredno dru{tvo za

distribuciju elektri~ne
energije omogu}ilo je da ED
“Jugoistok”, d.o.o. Ni{ pre-
ma{i pro{le godine ostva-
rewe naplatnog zadatka sa
103,72 odsto. Postignutim
rezultatima u naplati na
nivou celog privrednog
dru{tva u “Jugoistoku” su za-
dovoqni, ali je ~iwenica
da naplata u Ni{u i daqe
kaska za ostalim ograncima.
Bez dobre naplate u Ni{u,
me|utim, ne mo`e da bude
dobra ni ukupna naplata ce-
log PD “Jugoistok”.

Ovako naplatu potra`i-
vawa u pro{loj godini oce-
wuje Miroqub Jovanovi},
direktor Direkcije za trgo-
vinu elektri~nom energi-
jom u PD “Jugoistok”, jer ED
Ni{ preuzima 33,3 odsto od

ukupne elektri~ne energije
koju uzima “Jugoistok”, {to
je i tre}ina potra`ivawa.
Ne mo`e se, ipak, pore}i da
je lane u Ni{u ostvarena
ukupna naplata sa godi-
{wim prosekom od 95 odsto,
{to je izuzetan skok u odno-
su na prethodne godine.

Najboqi prosek naplate
lane je imala elektrodi-
stribucija Pirot, koja je
uspela da i u te{kim uslovi-
ma zamrle privrede ostvari
naplatu od ~ak 114,32 odsto!
Leskova~ki ogranak je na
drugom mestu po prema{e-

nom planu naplatnog zadat-
ka sa 108,29 odsto, a u stopu
ga sledi “Elektrotimok” Za-
je~ar sa 108,18 odsto ostva-
rene naplate. Elektrodi-
stribucije Prokupqe i Vra-
we ostale su dosledne sa
upravo 100 odsto ostvarenog
naplatnog zadatka.

- [to se ti~e Ni{a, opet,
nije sve crno. U prva ~etiri
meseca pro{le godine na-
plata potra`ivawa, naime,
jedva da je bila 90 odsto, pa
se uspelo u tome da se do kra-
ja godine taj procenat dosta
popravi - ka`e Jovanovi}.

Krajwi ciq u ovoj godini je
postizawe naplate od najma-
we 97 odsto i ve} u prvim me-
secima ove godine preduzi-
maju se potrebne mere da se
taj procenat i ostvari. �

S. Man~i}

Analiza naplate u Ni{u pokazuje da svega deset odsto kupa-
ca elektri~ne energije od 150.000, koliko ih je registrovano na
podru~ju ove distribucije, ne pla}a redovno utro{enu struju.
Frapantan je podatak da je svega {est odsto od ukupnog broja
kupaca sa dugom od preko 100.000 dinara i oni najvi{e u~estvu-
ju u strukturi potra`ivawa sa ~ak 66,6 odsto ukupnog duga.

Mawina “zabu{ava” Miroqub Jovanovi}

LAWSKOM NAPLATOM U ED “JUGOISTOK”, D.O.O. NI[ ZADOVOQNI, ALI ...

Ni{ opet “kvari” prosek
� Piro}anci vode me|u ograncima u ED “Jugoistok” u ostvarewu naplatnog zadatka,
a slede ih leskova~ka i zaje~arska elektrodistribucija � Popravqa se naplata na-
mirewa potraæivawa i u ED Ni{ � U 2006. godini ostvaren naplatni zadatak EPS-a

U PD "JUGOISTOK" UHVATILI SE U KO[TAC SA KUPCIMA KOJI KRADU ELEKTRI^NU ENERGIJU 

Ormari}i protiv "divqaka" 
U PD Jugoistok ozbiqno su se uhvati u ko-

{tac sa vi{egodi{wim problemom neovla{}e-
ne potro{we elektri~ne energije. U tu svrhu u
firmi je osnovan i Savet za sprovo|ewe ope-
rativnog plana za smawewe netehni~kih gubi-
taka, koji je propisao EPS. Jedan od na~ina we-
nog suzbijawa je i postavqawe mernih ormari-
}a na stub i pra}ewe potro{we sumwivog kup-
ca. Kako isti~e Sne`ana Micakovi}, sada je
nabavqeno 50 ovakvih ormari}a i prva isku-
stva sa wihovom ugradwom na stubovima is-
pred ku}a sumwivih potro{a~a su veoma do-
bra. To je efikasan na~in da se prati potro-
{wa struje na onim mestima gde strujomeri re-
gistruju mawe utro{enih kilovata nego {to se
o~ekuje. Sa ovom tehni~ki modernom praksom
otkrivawa “divqe” potro{we krenulo se pre
nekoliko meseci, s tim {to se sada, sa nabav-
kom jo{ 50 kontrolnih mernih ormari}a, dobi-
ja mogu}nost da se za kra}e vreme otkrije ve}i
broj slu~ajeva kra|e.

U planu je da se u toku leta postave takvi
ure|aji i u trafo-stanice, {to }e omogu}iti
jo{ br`e otkrivawe neovla{}ene potro{we.
Na taj na~in usmereno }e se i}i u otkrivawe

“divqe” potro{we. Jer, lak{e je otkriti one
koji kradu struju kad se uporedi potro{wa
o~itana na brojilu u trafo-stanici sa zbirom
pojedina~ne potro{we prikqu~enih na taj
objekat.

U kra|i struje, pro{le godine otkriveno je
1.059 kupaca. Samo u januaru ove godine utvr-

|eno je da ~ak wih 150 neovla{}eno koristi
elektri~nu energiju. Potro{a~i koji “na di-
vqe” tro{e struju mnogo puta do sada pokazali
su domi{qatost u pronala`ewu na~ina kako
da na strujomeru bude pro~itano mawe kilova-
ta nego {to to u stvari jeste. Razlika izme|u
prikazanih i stvarno potro{enih kilovata je
obi~no drasti~na. Otkriveno je, na primer, da
je u jednom ugostiteqskom objektu prikazana
potro{wa za mesec dana bila jednaka onoj za
samo tri dana, koju je ovaj kupac imao u pret-
hodnom periodu dok nije po~eo da primewuje
mere za smawewe stvarno utro{ene struje.

Izvor informacija o potro{a~ima koji
neovla{}eno tro{e struju su i anonimne pri-
jave gra|ani, a ~ak u polovini takvih prijava
pokazalo se da su optu`be bile ta~ne. Pro-
tiv kupaca za koje se utvrdi da su neovla-
{}eno tro{ili elektri~nu energiju podnosi
se krivi~na prijava, uz obra~unati period za
koji je koristio elektri~nu energiju “na di-
vqe”. Prema Zakonu o energetici, za ovakvo
krivi~no delo kazne su od godinu do tri go-
dine zatvora.    

S. M.

Sne`ana
Micakovi} 
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U Privrednom dru{tvu
“Centar” velika pa`wa
poklawa se odnosima sa
kupcima i nastoji se da se
kvalitet usluga podigne
na jo{ vi{i nivo. Iz tog
razloga u Ogranku “Elek-
tro{umadija” - Kragujevac
otvorene su dve kancelari-
je u samoj {alter sali, ka-
ko bi kupci mnogo br`e i
lak{e dobili odgovore na
sva pitawa, zna~i bez za-
mornog ~ekawa u redu ili
tumarawa od vrata do vra-
ta, {to po pravilu nervozu
unosi i kod zaposlenih.
Sve }e to od sada zavr{ava-
ti u ovim novoopremqenim
kancelarijama, gde }e od-
mah dobijati ta~ne i kom-
pletne informacije.

U jednoj kancelariji
primaju se, naime, zahtevi
za nove prikqu~ke, pove}a-
we snage, zamenu brojila i
sli~no. Zahtevi za nove
prikqu~ke popuwavaju se
na ra~unaru i {tampaju ta-
ko da je znatno ubrzan rad.
U drugoj kancelariji  kup-
ci mogu da dobiju sve in-

formacije vezane za obra-
~un elektri~ne energije,
da izvr{e reklamacije i
ispravke svojih obra~una
ili da se, kada je re~ o od-
re|enim kategorijama, in-
formi{u o posebnim po-
godnostima. U tom radu po
potrebi u~estvova}e stru~-

waci iz razli~itih obla-
sti (in`eweri, pravnici,
ekonomisti) kako bi kup-
ci dobili zaista potpun i
kompetentan odgovor na
sva pitawa. U narednom
periodu nastoji se da se sa
takvom praksom nastavi i u
drugim ograncima PD

“Centar”. Jer, ovakav na-
~in rada mnogo je prihva-
tqiviji za kupce, koji }e
tako na dosta humaniji na-
~in dolaziti do potrebnih
informacija i re{avawa
pojedinih problema. �

N. Pavi}evi}

U PD “Centar” d.o.o. Kragujevac
obrazovan je novi ogranak, koji }e po-
slovati pod punim nazivom “Centar”
d.o.o. Kragujevac - Elektrodistribuci-
ja  “Elektromorava” Smederevo. Postu-
pak obrazovawa novog ogranka tekao je
po zakonskoj proceduri, koja je podra-
zumevala dono{ewe odluka od strane
ovla{}enog predstavnika osniva~a i
davawe saglasnosti od strane Uprav-
nog odbora EPS-a. Zavr{na faza obra-
zovawa novog ogranka je wegova regi-
stracija kod Agencije za privredne re-
gistre i taj postupak je u toku, posle ~e-
ga }e i taj novi organizacioni oblik
zapo~eti rad.

Ostaje nam da novoobrazovanom
ogranku ~estitamo i po`elimo da po-
stane lider u poslovawu i ostvarenim
rezultatima.

S. M.

PD “CENTAR”

Smederevo - novi ogranak

U PD “CENTAR”, OGRANAK “ELEKTRO[UMADIJA”

Kancelarije samo za kupce
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Ubudu}e br`e 
do pravih 

informacija 

Smederevo - tre}i 
ogranak u PD “Centar” 
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Obezbediti kupcu kvali-
tetnu robu - uslov je bez kog
se ne mo`e  zamisliti
uspe{no poslovawe nijed-
ne ozbiqne firme. Taj
“conditio sine qua non” za
elektrodistributivne
firme je, nesumwivo, kva-
litetna isporuka elek-
tri~ne energije.  A da bi
ostvarili dobre naponske
uslove distributeri, sva-
kako, moraju dobro odr`a-
vati elektroenergetski
sistem, u kojem je niskona-
ponska mre`a bitan deo.
Niskonaponsku mre`u ce-
lokupnog konzuma beograd-
ske Elektrodistribucije
~ini, naime, 5.750 kilome-
tara nadzemne i 3.470 ki-
lometara podzemne mre`e,
koja se napaja iz vi{e od
6.000 transformatorskih
stanica 10/0,4 kV.   

- U ozbiqno sre|ivawe
stawa niskonaponske mre-
`e “Elektrodistribucija
Beograd” krenula je u 2005.
godini. Prioritet je bio
weno sanirawe u central-
nom gradskom jezgru, i to
zbog ote`anih uslova odr-
`avawa i eksploatacije.
Pre{lo se, zatim, i na re-
konstrukciju mre`e u
obodnim delovima grad-
skog konzuma - ka`e Bori-
slav Kosanovi}, direktor
Direkcije gradske. Dina-
mika izvo|ewa remontnih
radova definisana je na
osnovu podataka o starosti
mre`e i uo~enih proble-
mati~nih mesta. Prvobit-
no, akcenat je bio na zame-
ni drvenih stubova stari-
jih od 30 godina - beton-
skim, kao i dotrajalih pro-
vodnika - SKS provodni-
cima. Posle toga, radilo
se na rekonstrukciji opre-
me u ve}em broju tran-
sformatorskih stanica
10/0,4 kV, koje su tako|e bi-
le du`e vreme u eksploata-

ciji. Deo poslova na re-
konstrukciji niskog napo-
na ura|en je uporedno sa
radovima na pripremi
mre`e za upravqawe na
sredwenaponskom nivou.
ED Beograd u prethodne
dve godine ulo`ila je
znatna sredstva u ove rado-
ve i ona su se vi{estruko
isplatila.

U gradskom podru~ju tako,
lane je zameweno  1.574 dr-
venih stubova 1 kV beton-
skim i rekonstruisano je 36
trafo-stanica 10/0,4 kV.
Obnovqeno je, tako|e, i 98
kilometara nadzemne 0,4 kV

mre`e, kao i 540 metara ni-
skonaponske podzemne ka-
blovske mre`e.  Na pri-
gradskom konzumu u 2006. go-
dini novim betonskim za-
meweno je ukupno 2.570 dr-
venih stubova i rekonstrui-
sana je nadzemna 0,4 kV mre-
`a u ukupnoj du`ini od
102,8 kilometara. Zna~ajno
je, isto tako, da je u prigrad-
skom konzumu izrazito za-
stupqena vazdu{na mre`a,
koja ~ini ~ak 93,36 odsto
niskonaponske mre`e.

Ulo`eni napor i ulaga-
wa u niskonaponsku mre`u
zaista su se isplatili. Zim-
ske sezone u 2005/6. i 2006/7.
godini potekle su sa znatno
boqim rezultatima. Dokaz
za to, pre svega, je zna~ajno
smawewe broja prijavqenih
kvarova na ovom naponskom
nivou. EDB, stoga, vi{e ne-
ma problema na mre`i ni-
skog napona, ~ak ni pri lo-
{im vremenskim prilika-
ma, uzrokovanim vetrom, ki-
{om ili snegom.   

Kosanovi} je, tako|e, is-
takao da je dovo|ewe nisko-
naponske mre`e u tehni~ki
ispravno stawe dalo mogu}-
nost ovom dru{tvu da u na-
rednom periodu organiza-
ciju poslova prilagodi sma-
wenom broju elektromonte-
ra. To zna~i da kupci ne}e
trpeti, jer }e ih ova distri-
bucija i ubudu}e efikasno i
kvalitetno snabdevati
elektri~nom energijom. �

T. Zoranovi}

STAWE NISKONAPONSKE MREÆE U “ELEKTRODISTRIBUCIJI BEOGRAD”

Ulagawa smawuju kvarove
� U gradskom podru~ju samo u 2006. godini betonskim zameweno 1.574 drvenih stubova
i rekonstruisano 36 trafo-stanica � Na prigradskom konzumu zameweno jo{ 2.570
stubova i rekonstruisana nadzemna 0,4 kV mreæa u duæini preko 102 kilometra

U sre|ivawu
stawa
niskonaponske
mre`e
prioritet dat
centralnom
gradskom
jezgru i to zbog
ote`anih
uslova
odr`avawa i
eksploatacije

FOTODOKUMENTACIJA EPS-a
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SVET

Na sastanku resor-
nih ministara ze-
maqa ~lanica
Evropske unije,

odr`anom 15. februara,
kao {to se i o~ekivalo,
nosioci otpora prema
“unbundlingu”, odnosno
odvajawu proizvodwe od
prenosa i distribucije
elektri~ne energije, bi-
li su Nema~ka i Francu-
ska, u kojima postoje veli-
ki energetski koncerni
gde su ove delatnosti
skoncentrisane i za wi-
hovo razdvajawe nema ni
naznaka. Wima se pri-
kqu~ila i ^e{ka, koja je
dosad ~e{}e bila u taboru
onih koji su “gurali” li-
beralizaciju energetike,
dok su na suprotnom polu
bili Velika Britanija i
nordijske zemqe. 

Rasprava je bila u su-
{tini preliminarna i, u
stvari, zna~ila je “opipa-
vawe pulsa”, jer Evropska
komisija nije iza{la s
kompromisnim predlozi-
ma koji su prethodno bili
nezvani~no najavqivani.
Takvi predlozi su, o~i-
gledno, ostavqeni za ka-
snije, a najpre je bilo po-
trebno da se preciznije
utvrdi kakvo je raspolo-
`ewe prema “unbundlin-
gu”, odnosno ovom razdva-
jawu, da bi se tek potom
iza{lo sa kompromisnim
predlogom. Taj kompro-
mis, kako je ve} pisao
“kWh” u pro{lom broju,

sastoji su u uvo|ewu in-
stitucije tzv. nezavisnog
sistemskog operatora ko-
ji bi, kako se ve} ne{to
sli~no ~ini u ^e{koj ka-
da je re~ o elektri~noj
energiji, kontrolisao
prenosni sistem i spre~a-
vao monopolsko pona{a-
we wihovih vlasnika. 

Martin R`iman, ~e{ki

ministar privrede, tim
povodom je odbacio pri-
govore da je odustao od li-
beralnih principa. A to
{to predla`e Evropska
komisija R`iman ne sma-
tra za liberalizaciju, ne-
go za daqe ja~awe regula-
cije. Sla`e se s tim da
treba liberalizovati tr-
`i{te energije u EU, ali
pre svega smawivawem re-
gulacije i poboq{awem
sistema prenosa me|u ze-
mqama, kako bi proizvo-
|a~i imali lak{i pri-
stup na tr`i{ta van ma-
ti~nih zemaqa. ^esi, kad
je u pitawu gas, odbijawe
“unbundlinga” pravdaju i
bojaznima da bi, ukoliko
se odvoje prenos i distri-

bucija, prenosom mogao da
ovlada ruski isporu~ilac
gasa “Gazprom”, {to nika-
ko nije po`eqno. Jer ti-
me bi, kako se tvrdi, bio
stvoren supermonopol ko-
ji bi se mogao upotrebiti
i u politi~ke svrhe. U to-
me sa wima sla`u se i
Nemci, mada izbegavaju da
to glasno ka`u zbog  niza
dogovora i zajedni~kih
planova, postignutih u
posledwe vreme sa ruskim
snabdeva~ima naftom i
gasom i dr`avom koja sto-
ji iza toga.   

I drugi ministri su,
naravno, kao i u ranijim
prilikama verbalno po-
dr`avali liberalizaci-
ju tr`i{ta. Zatra`ili su

od Evropske komisije da
iza|e s novim i detaqnim
predlozima kako da se u
tome ide daqe. Mo`e se
pretpostaviti da }e EK
na narednom sastanku
nadle`nih ministara
iza}i sa idejom o nezavi-
snom sistemskom opera-
toru.

Ministri se nisu sa-
glasili ni sa namerom
Komisije da se uvedu oba-
vezni ciqevi za pove}ava-
we udela obnovqivih iz-
vora u proizvodwi elek-
tri~ne energije. Komisi-
ja, naime, predla`e da bi
2020. godine minimalni
udeo obnovqive energije
u svakoj zemqi morao da
iznosi 20 odsto. Dr`ave -
~lanice podr`avaju gene-
ralno taj ciq, ali se ne
sla`u da im to bude i oba-
veza. Ministri su se slo-
`ili samo oko toga da se
udeo biogoriva u benzin-
skim sme{ama do 2020. go-
dine pove}a na najmawe 10
odsto. �

Milan Lazarevi}

LIBERALIZACIJA TRÆI[TA ENERGETIKE U EU

Zamrznut plan 
o razbijawu 
monopola
� Ministri zemaqa ~lanica Evropske unije isko-
ristili su ve} prvu priliku i, bar za izvesno vre-
me, zamrzli plan EU za liberalizaciju træi{ta
elektri~ne energije i gasa, usmeren pre svega na raz-
bijawe monopola i to odvajawem proizvodwe od
prenosa i distribucije elektri~ne energije 

Promene koje Evropska komisija namerava da uvede u vezi
funkcionisawa energetskog tr`i{ta su apsurdne i sa ekonom-
skog stanovi{ta besmislene, izjavio je Aleksandar Medvedev,
zamenik {efa ruske dr`avne kompanije “Gazprom” (pokriva oko
~etvrtinu potreba zemaqa EU za gasom) - Prema mom mi{qewu,
rekao je on, to je najlo{ija ideja u istoriji svetske ekonomi-
ke... Nikako ne mo`e biti dobro razvezati te vlasni~ke odno-
se. To je protiv pravila tr`i{ne ekonomije.

Razdvajawe - apsurdno i besmisleno

Brisel:
Nema~koj i

Francuskoj u
otporu za
razbijawe

velikih
energetskih

koncerna
pridru`ila se

i ^e{ka 
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Do kraja marta zna}e se
da li }e do}i do sklapa-
wa energetskog posla ve-
ka: nema~ki energo ko-
los E.ON ponudio je ~ak
41 milijardu evra da
preuzme kontrolni pa-
ket akcija {panske “En-

dese”. Na potezu su akci-
onari najve}e iberijske
energetske kompanije,
ali i {panska vlada koja
se odavno nije susrela sa
ve}im ekonomskim iza-
zovom. 

Do kona~ne odluke, u
borbi koja traje ve} 16
meseci, kroz mesec dana
bi}e, me|utim, mnogo va-
tre na relaciji Berlin -
Madrid. Evropska unija
iz svog sedi{ta u Brise-
lu ve} je optu`ila {pan-
sku stranu da ~ini sve
kako bi favorizovala

doma}e energetske kon-
kurente i onemogu}ila
E.ON da kupi tako|e vr-
lo jaku  i uticajnu “Ende-

su”. Re~ je o tome da se
ponovo u igru uvede “Gas

Natural”, {panska di-
stributerska kompanija
za gas, koja se povukla iz
ove `estoke trke krajem
januara ove godine. Pod-
setimo, “Gas Natural” je
ponudio 24 milijarde
evra za ve}inski paket
“Endese”, ali je to iz
centrale ove kompanije
glatko odbijeno. Isto-
vremeno, E.ON je odmah
reagovao i ponudio 37
milijardi evra, {to je
bilo previ{e za gazde u
“Gas Natural”. [panska
vlada, me|utim, ne odu-
staje od 19 vrlo strogih
uslova pod kojima E.ON

mo`e da preuzme “Ende-

su”, jer je to, kako je sa-
op{teno, kompanija od
nacionalnog interesa.
Jedan od glavnih uslova
je da se u narednih pet
godina ne mo`e mewati
ime kompanije, na {ta je
nema~ka strana ve} pri-
stala.

Bord direktora “Ende-

se” je na veoma pose}enoj
pres konferenciji, bez
okoli{ewa, ocenio da
je ponuda E.ON-a veoma
primamqiva, ali da to
ne zna~i da su Nemci
ve} preuzeli wihovu
kompaniju. Ukoliko
E.ON krajem marta i

formalno postane ve-
}inski vlasnik “Ende-

se”, formira}e se xi-
novska kompanija sa
130.000 zaposlenih i
ugovorenim poslovima u
Severnoj i Ju`noj Ame-
rici i Africi sa preko
50 miliona korisnika.
Stru~waci procewuju da
bi godi{we ovakva kom-
panija mogla da zara|uje
oko 50 milijardi evra. �

B. Seni~i}

NEMA^KI ENERGETSKI XIN E.ON SVE BLIÆE PREUZIMAWU [PANSKE “ENDESE”

Spajawe veka
� Do kraja marta akcionari “Endese” treba
da se izjasne o ponudi nema~kog E.ON-a
vrednoj 41 milijardu evra � Budu}a firma
}e bez konkurencije biti najve}i evropski
distributer elektri~ne energije i do maksi-
muma }e zao{triti konkurenciju na træi{tu

E.ON je jedna od dve najmo}nije energetske firme u Nema~koj
(zajedno sa firmom RWE) i od formirawa 2000. godine spada u
deset najve}ih u svetu sa vredno{}u prodaja od preko 56,4 mil-
ijardi evra i profitom ve}im od 7,5 milijardi evra. Zapo{qa-
va oko 80.000 radnika. Sedi{te kompanije je u Diseldorfu.
E.ON opslu`uje 22 miliona korisnika od centralne Evrope do
^ilea, a u wegovom vlasni{tvu je na desetine hidro i ter-
moelektrana i nuklearki. U Velikoj Britaniji je formirana
kompanija E.ON UK, u Sjediwenim Ameri~kim Dr`avama LG&E
Energy (sedi{te u Luisvilu, dr`ava Kentaki) i E.ON Nordic i

Sydkraft u [vedskoj. Prisutan je u Holandiji, Ma|arskoj,
Slova~koj, ^e{koj, [vajcarskoj, Austriji, Italiji i Poqskoj. U
svom okriqu ima i E.ON Ruhrgas, nastalu kontroverznim pri-
pajawem 2003. godine. Re~ je o najve}em snabdeva~u gasa u
Nema~koj. Na ruskom tr`i{tu posluje sa "Gazpromom".

S druge strane, kompanija "Endesa" je najve}a {panska energet-
ska firma sa sedi{tem u Madridu. Formirana je 1944. godine.
Elektri~nom energijom snabdeva preko 10 miliona [panaca i is-
to toliko u Ju`noj Americi iz nuklearki, termo i hidro cen-
trala, kao i iz obnovqivih izvora. Samo u [paniji ima instal-
isani kapacitet od 22.000 megavata. “Endesa” je prisutna u
Latinskoj Americi, sa zna~ajnim hidro i termo kapacitetima u
Brazilu, ^ileu, Peruu, Kolumbiji i Argentini, kao i u Africi
(Maroko). U Evropi je deo energetskog sistema Portugalije i
Francuske. Vode}i je distributer gasa na Pirinejskom polu-
ostrvu. Trenutno zapo{qava oko 50.000 radnika, a pro{le go-
dine je ostvarila profit od oko pet milijardi evra.

Mo}ne kompanije

Upravna zgrada 
E.ON-a u Diseldorfu 

Zvani~ni logo E.ON-a
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Specijalne ekipe
koje se u ^e{koj
bore protiv neo-
vla{}enog ko-

ri{}ewa elektri~ne
energije skoro se ni po
~emu ne razlikuju od  in-
terventne policijske je-
dinice. Umesto oru`ja
“lovci na kradqivce
struje” uz sebe imaju ra~u-
nare, detektore, termovi-
ziju tj. ure|aje za no}nu
vidqivost... Podse}aju i
na detektive iz sajens
fik{n filma Stivena
Spilberga “Minoriti
Riport”. Taktika ovih
lovaca iz elektroener-
getske kompanije ^EZ
kao da je prepisana iz iz-
vi|a~ko - komandoskih
priru~nika. Satima, po
pravilu no}u, prati se
{ta se radi u ku}i kra-
dqivca struje, a kad se po-
ka`u i krenu onda to zna-
~i da su ga “pro~itali” i

da znaju gde je (ili bar
naslu}uju gde bi trebalo
da tra`e) ilegalni pri-
kqu~ak. Tako o lovu na
kradqivce struje pi{e
najtira`niji ~e{ki
dnevnik “Mlada Fronta-
Dnes”, koji ove kra|e oce-
wuje za “veliko {teto-
~instvo i ugro`avawe
nacionalne privrede”.
Zato se tekst o tome i ob-
javquje  na prvoj strani
novina.

Lovci ^EZ-a u kra|i
struje lane su uhvatili
3.261 lopova i od kazni
inkasirali 134 miliona
kruna ili oko 4,8 miliona
evra. Ali, to je samo mali
deo onoga {to lopovi
ukradu. - Elektri~ne ener-
gija se godi{we ukrade i u
vrednosti ve}oj od neko-
liko stotina miliona
kruna - tvrdi Stanislav
Koubek, savetnik u jedini-
ci, kako se to za obi~ne

smrtnike dosta nejasno
ka`e “za otkrivawe neteh-

ni~kih gubitaka elek-
tri~ne energije” .  

Po prvi put u istoriji jedna ~e{ka firma ostvarila je godi-
{wi ~ist profit od preko milijardu evra. To je, prema upravo
objavqenim podacima, uspelo energetskom gigantu ̂ EZ-u koji je
lane ostvario ukupan prihod od preko 5,67 milijardi evra i
neto dobit od preko milijardu evra. U odnosu na pro{lu godi-
nu, ova firma, koja je po tr`i{noj kapitalizacija najve}a u re-
gionu, pove}ala je profit za 30 odsto, a toliko se predvi|a i
za ovu godinu. Generator rasta su poskupqewe elektri~ne
energije i ekspanzija firme u inostranstvu. Ukratko, kako kon-
statuje najtira`niji ovda{wi dnevnik “Mlada Fronta-Dnes”,
na radost akcionara, pre svih dr`ave, ali na `alost kupaca
kojima svake godine dolaze ra~uni za elektri~nu energiju ve}i
za oko deset odsto tako da su se doma}e cene, koje su oko tri
puta ve}e od cena u Srbiji, skoro  izjedna~ile s nema~kim. 

Rekordni profiti, koji su lane ostvareni u nizu ~e{kih
firmi su, naravno, pre svih  dobra vest za vlasnike odnosno
akcionare tih uspe{nih firmi, pre svega, strane - lane su na
ime dividendi dobili oko 3,5, ove godine mogu o~ekivati oko
4,5 milijarde evra. Ali, od toga ima koristi i dr`ava koja je, na
primer, iz bruto profita ^EZ-a dobila oko 350 miliona, a kao
vlasniku dve tre}ine akcije ove firme pripada joj oko 700 mi-
liona evra iz neto dobiti. Dobar deo profita ne ide u, ipak, u
dividende nego se i reinvestira 

O kakvim se koristima i mogu}nostima radi govori ~iweni-
ca da se planira da  ^EZ bude glavni materijalni oslonac veo-
ma skupe reforme penzijskog sistema, koji je i daqe najslabija
ta~ka ekonomike zemqe.

Dobit od preko milijardu evra

U Pragu distributeri beskompromisni 
prema kradqivcima elektri~ne energije

KAKO SE U ^E[KOJ LOVE KRADQIVCI ELEKTRI^NE ENERGIJE?

Komandosi sa ra~unarima
� “Lovci” kompanije ^EZ u kra|i elektri~ne energije lane uhvatili 3.261 lopova i od
kazni inkasirali oko 4,8 miliona evra
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Intervencija po~iwe
ovako -  gra|anin-in`ewer
M.V. otvara vrata svog do-
ma, potom, dok  mu se pred-
stavqa {ef  pomenute jedi-
nice Karel Vani{, “speci-
jalci”, istovremeno, ispi-
tuju strujomer. “Iskqu~en
je. Ne pokazuje ni{ta, iako
imate ukqu~ene elektri~ne
pe}i za grejawe. Mo`ete li
nam to objasniti”, prelazi
odmah na stvar Vani{. In-
`ewer M.V. crveni, odgova-
ra da o tome ni{ta ne zna,
da nije nikakav prestupnik,
ni{ta on tu nije dirao, mo-
`da je to ne{to wegov
sin....”Dobro neka on onda
to policiji rasvetli”, nudi
Vani{. “Ne! Ne uvla~ite
molim vas  policiju u to,
uni{ti}ete mom sinu kari-
jeru. Sve }u nadoknaditi...”.

Malo po{to se na ekranu
termovizije pojavio zazi-
dan ilegalni prikqu~ak,
doma}in potpisuje proto-
kol o wegovom odsecawu i
iskqu~enom strujomeru.
Drugi dan u lokalnoj fi-
lijali ^EZ-a pla}a kaznu
od 400 hiqada kruna, odno-
sno od oko 14.200 evra
“Oko 90 odsto tih qudi ta-
kvog su materijalnog sta-
wa da uop{te nemaju potre-
be da kradu struju - tvrdi
Koubek.

Ovaj ~ovek, sa velikim
iskustvom u otkrivawu i u

borbi protiv kra|e struje,
navodi da se na listi
onih koji su krali struju
nalaze i porodica jednog
senatora, hotelijer, di-
rektor lokalne bolnice,
jedan veoma po{tovani
radnik ^e{kog stati-
sti~kog zavoda... Na in-
deksu su zatim priznati
lekari, poznate firme,
~ak jedan donedavni elek-
tri~ar u elektrani. To su
najve}i lopovi, a struju
kradu i u vrednosti po ne-
koliko stotina hiqada
kruna. Oni ne kradu samo
na{u kompaniju, ve} sve
na{e mu{terije. Ti gubi-
ci su ura~unati u nadok-
nade koje se pla}aju za di-
stribuciju energije - ob-
ja{wava Ladislav Kr-
`i`, portparol ^EZ-a.

Visina kazne se obra~u-
nava prema tome koliko
dugo su ilegalno koristi-
li tj. krali struju, koliko
imaju potro{a~a, odnosno
na osnovu procene koliko
su struje na ovaj na~in “po-
vla~ili”.

Godi{we distributivne
gubitke “netehni~kog ka-
raktera” u ^e{koj stru~-
waci procewuju na izme|u
{est i osam procenata.
Ali, u Bugarskoj, gde je
^EZ pre dve i po godine
postao vlasnik tri distri-
butivne firme, me|u koji-

ma je i ona najve}a, koja op-
slu`uje Sofiju sa okoli-
nom, gubici su prema{iva-
li  ~ak 20 odsto. - Za samo
godinu dana oborili smo
gubitke na 17 procenata, a
onda to daqe ide na dole.
Podigli smo, na primer
betonske stubove sa strujo-
merima, visoke deset i vi-
{e metara da bismo spre-

~ili odnosno  makar od-
vratili ili ote`ali ma-
nipulaciju sa wima. Po-
tro{wu sada o~itavamo na
komplikovani na~in - sa
visoko podignutih plat-
formi, ali je stepen is-
pravnosti merewa znatno
ve}i - dodaje Kr`i`. �

Milan Lazarevi}  

Odavno su pro{la vremena kada se kontrolisalo samo da li
je plomba na strujomeru neo{te}ena. Jer, kako navode u Pra-
{koj energetici, distributivnom preduze}u koje isporu~uje i
napla}uje struju glavnom gradu ^e{ke i okolini, metode kra|e
postaju sve rafiniranije. Zbog toga su u ovoj firmi osnovali
jo{ pre 10 godina specijalno odeqewe za suzbijawa kra|a, koje
stru~no i beskompromisno izvr{ava svoje zadatke.  

Kradqivci se vi{e ne libe ni toga da iskopaju podzemni
kabl i direktno se pripoje na wega. Ali, u specijalnom odeqe-
wu znaju sve te marifetluke i, kako ka`e Petr Holubec, port-
parol Pra{ke energetike, dobro su opremqeni za wihovo ot-
krivawe. Polazna ta~ka za traga~e jeste nesaglasnost izme|u
ukqu~enih aparata i potro{we koju o~itava strujomer. Ti
“specijalci” su u stawu da za tili ~as raskopaju trotoar, raz-
biju deo zida na ku}i... da bi otkrili gde je prikqu~ak na crno.
^esto, me|utim, kontrolisani kupac izgubi nerve i da bi spre-
~ili daqe {tete (koje wemu idu na teret ako se kra|a doka`e)
sami ka`u gde je ilegalni prikqu~ak. Lane je ovo odeqewe na
naknadama  {teta od 280 lopova inkasiralo oko 44 miliona
kruna ili oko 1,6 miliona evra.  

Neki od lopova nisu se oslonili samo na svoje znawe nego su
za to anga`ovali i znalce, odnosno neku firme koja, na primer,
ume da “na{teluje” strujomer tako da registruje mawu potro-
{wu od stvarne. Takvih je lane otkriveno oko stotinu i ti su
na {teti dva puta - platili su procewenu potro{wu struje sa
kaznom, kao i prethodno i “majstorima” za “pode{avawe” strujo-
mera. Procena potro{ene struje se u Pra{koj energetici pravi
na osnovu ranijeg stawa odnosno, pre nego {to je kupac po~eo
struju da krade.

Kra|e sve rafiniranije

FRANCUSKA ULAÆE U NEMA^KE VETRO ELEKTRANE

“Areva” kupuje akcije “Repowera”
Mo}na francuska nuklearna

kompanija “Areva” planira da
ulo`i milijardu dolara u ak-
cije najpoznatijeg nema~kog
proizvo|a~a vetro turbina,
firmu “Repower”. Akcije ove
kompanije su nedavno na
frankfurtskoj berzi sko~ile
za 23 odsto na 110,23 evra, {to
je odmah privuklo bogatu
francusku kompaniju. “Repo-
wer” pored Nema~ke, gradi ve-
tro turbine u Kini, Australi-
ji, Japanu i Indiji. Uskoro se
o~ekuje i potpisivawe ugovora
o zajedni~kom nastupu “Areve”
i “Repowera” na ameri~kom i
afri~kom tr`i{tu.

B. S.

Zajedni~kim nastupom u poja~anu 
izgradwu vetroturbina i na 

ameri~kom i afri~kom tr`i{tu
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Zbog znatnog broja
nuklearnih centra-
la u svetu postoji
dosta velika vero-

vatno}a radioaktivne kon-
taminacije okoline, koja
mo`e da dobije i opasne raz-
mere. Malo ko, ipak, zna,
zbog mehanizma prikrivawa
i sveop{te kontrole in-
formacija u dr`avama tzv
socijalisti~kog lagera, da
se prva ozbiqna nuklearna
havarija  u svetu dogodila
jo{ po~etkom 1976, ta~nije
5. januara u nuklearki Ja-
slovske Bohunice kod Trna-
ve, u dana{woj Slova~koj. A
godinu dana potom, 22. fe-
bruara 1977, u woj je do{lo i
do drugog ozbiqnijeg inci-
denta. 

Tri godine kasnije (marta
1979. godine) dogodila se,
zapravo, prva svetski pozna-
ta havarija ove vrste i to na
Ostrvu Tri miqe, nedaleko
od Midltauna u ameri~koj
dr`avi Pensilvanija. Tek
devet godina kasnije, u
aprilu 1986. godine, do{lo
je i do najte`e nuklearne
havarije u istoriji, izazva-
ne kolapsom nuklearne cen-
trale u ukrajinskom ^erno-
bilu.

Prvi reaktor u Slova~koj,
A1 u Jaslovskim Bohunica-
ma, projektovan je u vreme
kada je u svetu ve} bilo raz-
ra|eno nekoliko varijanti
nuklearnih centrala. Reak-
tor A1 je polazio od doma-
}ih uslova  i kori{}ewa ov-
da{weg prirodnog urana, sa
hla|ewem ugqenoksidom i
sa regulacijom te{kom vo-
dom. Od projektovawa 1956.
godine do po~etka rada re-
aktora proteklo je, zbog slo-
`enosti i novine gradwe,

16 godina. Problemi su se,
ipak, pojavili odmah po po-
~etku rada, pre svega sa te-
{wewem, odnosno (ne)pro-
pusno{}u parogeneratora.
Elektrana je, zbog toga, bi-
la ~esto van pogona zbog
gre{aka, kvarova i poprav-
ki. Prednost reaktora tre-
balo je da bude promena go-
riva tokom rada, ali to se
pokazalo, u stvari, i kao naj-
ve}a slabost. 

Prva ozbiqna nezgoda de-
sila se tog 5. januara, kada
je, posle promene jednog od
~lanka goriva, otkazao blo-
kiraju}i mehanizam. Novi
komplet goriva bio je izba-
~en u salu reaktora, posle
~ega je usled osloba|awa
ugqenoksida `ivot izgubi-
lo dvoje qudi.  Situaciju je
spasila posada reaktora, ko-
ja je kanalu popravila te-
{wewe i uspostavila ne-
propusnost kanala. Dva `i-
vota, kako se tvrdi, ne bi bi-
lo izgubqeno da se qudstvo
pridr`avalo propisa o za-
{titnim procedurama i
sredstvima. Kontrola je
ustanovila da jezgro sistema
goriva nije o{te}eno, pa je
posle rekonstrukcije tehno-
logije nuklearka nastavila
rad.

Ali, ne dugo zatim, ve} 22.
februara naredne godine,
ovde je do{lo i do druge te-
{ke havarije i to - opet pri-
likom zamene goriva. Rad-
nici tada nisu dobro o~i-
stili ~lanak goriva od si-
likogela koji je stavqen da
bi upijao vlagu tokom tran-
sporta. Kada je ~lanak sa  si-
likogelom uba~en u aktivnu
zonu, naglo se smawio pro-
tok medija za hla|ewe, {to
je izazvalo lan~ano topqe-

we ~lanaka goriva. Posle-
dica toga bio je prodor ra-
dioaktivnosti u celi pri-
marni krug, a zbog propu-
stqivosti parogeneratora i
u sekundarni. Posle te hava-
rije, celi reaktor A1 izba-
~en je iz pogona i zatvoren.

Posle razmatrawa svih
posledica ovaj eksperiment
sa reaktorom je okon~an i od
1979. godine A1 je postupno
izbacivan iz rada. Pokaza-
lo se da je obim o{te}ewa
preveliki da bi se radila
rekonstrukcija i da su prin-
cipi wegovog rada prevazi-
|eni. Ubrzo zatim u arealu
centrale postavqena su ~e-
tiri nova VVER-440s reak-
tora.

Ove dve havarije A1 ini-
cirale su monitoring radi-
oaktivnog uticaja na sredi-
nu. Higijenska slu`ba je vr-
{ila kontrole od 1965. go-
dine, pri ~emu je sadr`aj
stroncijuma (Se 90) u kra-
vqem mleku pre po~etka ra-
da A1 bio paradoksalno se-
dam puta vi{i, a od po~etka
rada odr`avao je nizak ni-
vo. Sli~no je bilo sa sadr-
`ajem stroncijuma i ceziju-
ma (Cs 137) u p{enici i lu-
cerki. Sve do 1989. godine,
me|utim, javnost nije imala
pristup ovim merewima.
Potom je Ministarstvo `i-
votne sredine od 1990. godi-
ne iniciralo nekoliko stu-
dija. Prvi uzorci oktobra
1990. godine iz reke Dudve
pokazali su da je radijacija
ve}a 20 puta od dozvoqene.

U detaqnim istra`ivawi-
ma koja su usledila uz pomo}
Me|unarodne agencije za
atomsku energiju,  zahva}en
je pojas od 19 kilometara ka-
nala i re~nih tokova, koji-
ma je voda oticala iz elek-
trane. Tim istra`ivawima
je potvr|eno da je kao posle-
dica havarija u 1976. i 1977.
godini i oticawa otpadne
vode te{ko kontaminirana
povr{ina od 67.000 metara
kvadratnih, dozom ve}om od
1 kB/1kg povr{inskog obra-
divog zemqi{ta, najvi{e
na obalama vodotokova. Is-
tra`ivawa koja su, ipak,
usledila utvrdila su (zavr-
{ni izve{taj je objavqen
pro{log meseca)  da zbog
ovih havarija nije do{lo do
posledice po floru u oko-
lini centrale, a nisu se po-
tvrdile ni glasine o pove-
}anom broju malignih obo-
qewa kod stanovni{tva u
najbli`im naseqima uz
centralu. 

Kao {to je “kWh” pisao u
pro{lom broju, od ove godi-
ne Slova~ka je zaustavila
rad prvog od ~etiri bloka
svoje starije nuklearne cen-
trale, snage od po 440 mega-
vata,  u Jaslovskim Bohuni-
cama. Do kraja idu}e godine
bi}e iskqu~en i drugi blok
centrale u Bohunicama, oba
sa starijim tipom sovjet-
skih reaktora. Slova~ka
vlada se na to obavezala spo-
razumom o pristupawu
Evropskoj uniji. Jer, ovi
blokovi, koji su po~eli da

VI[E OD TRI DECENIJE OD EKSPLOZIJE U 
NUKLEARKI U JASLOVSKIM BOHUNICAMA

Havarije koje 
to “nisu bile”
� Malo ko zna da je u prvoj slova~koj nuklearki,
jo{ po~etkom 1976. i 1977. godini do{lo do prvih
ozbiqnih nuklearnih incidenata 

Trnava bila
ugro`ena

znatno pre
^ernobila
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rade 1978. odnosno u 1980.
godini, ne ispuwavaju bez-
bednosne kriterijume EU.
Sa zatvarawem prvog  bloka
Slova~ka }e ostati bez sko-
ro desetine svoje proizvod-
we elektri~ne energije i
ne}e je vi{e imati za izvoz,
a za dve godine, s izbaciva-
wem i drugog bloka, posta}e
i uvoznik. Ostala dva bloka
u Bohunicama, iako su, tako-
|e, napravqeni po sovjetskoj
tehnologiji, novijeg su tipa
i ispuwavaju evropske bez-
bednosne standarde. �

Milan Lazarevi}

Makedonsko Ministar-
stvo ekonomije sredinom
pro{log meseca raspisa-
lo je me|unarodni tender
za davawe koncesija na 60
lokacija za izgradwu ma-
lih hidroelektrana, snage
do pet megavata, koje }e se
na}i na slivovima Crnog
Drima, Vardara i Strumi-
ce. Ovo je, ina~e, drugi
put da se Makedonija od-
lu~uje za ovakav tender.
Prvi je, naime, bio raspi-
san lane, ali je poni{ten.
Kompanije zainteresova-
ne za u~e{}e na konkursu,
prema informaciji po-
slovnog sajta Total koju su
preneli mediji, do 14. ju-

na treba da dostave ponude
sa podacima o finansij-
skom poslovawu, bonitetu,
bilansu uspeha, potvrdom

Uprave javnih prihoda i
dokazom da su tokom po-
sledwe dve godine ostva-
rile promet koji nije ma-

wi od 500 evra po kilovat-
satu instalisanog kapaci-
teta. 

Nekoliko dana pre ras-
pisivawa konkursa Regula-
torna komisija za energe-
tiku objavila je i tarife za
struju dobijenu iz malih hi-
droelektrana. Tako je ispo-
{tovan jedan od uslova za
raspisivawe ovog konkur-
sa. Prema tom cenovniku,
kilovat-~as dobijen iz
ovih elektroenergetskih
kapaciteta }e, u zavisnosti
od wihove godi{we proiz-
vodwe, stajati od 4,5 do 12
evro centi. �

P. M. P.

MAKEDONIJA 

Raspisan tender za male HE

Slivovi reka u 
Makedoniji pogodni i za 
nove male elektrane: HE “Kozjak”

NEMA^KA MASOVNO ZATVARA RUDNIKE UGQA

Katanac zbog gubitaka
� Planirano da se do 2018. godine zatvori ve}ina rudnika mrkog
ugqa i lignita zbog nagomilanih gubitaka i vi{ka rudara � Prote-
sti {irom Rura i Sara ne}e pokolebati Vladu u Berlinu.

Presuda je pala: do 2018. godine zbog sve
ve}ih gubitaka i vi{ka rudara, nema~kim
rudnicima lociranim mahom na severoza-
padu zemqe (Rurska i Sarska oblast i ugqe-
na poqa Iberburen)  bi}e obustavqene
subvencije dr`ave, {to zna~i da sledi za-
tvarawe. Federalna vlada u Berlinu upla-
}uje svake godine 2,5 milijarde evra na ra-
~une posrnulih rudnika, ali to ne poma`e.
Gubici godi{we prema{uju pet milijardi
evra i to ~ak ni bogata nema~ka privreda
to vi{e ne mo`e da podnese. Trenutno u
nema~kim rudnicima radi 37.000 rudara
({to je pad od 2004. godine za 5.000 rudara),
koji godi{we proizvedu 21 milion tona,
uglavnom, mrkog ugqa i lignita. Rudarska
firma RAG, sa sedi{tem u Esenu, poseduje
ve}inu rudnika i u dogovoru sa resornim
ministarstvima ve} radi na socijalnom
programu za fazno ispla}ivawe desetina
hiqada rudara koji }e ostati bez posla.
Preostali deo novca iskoristi}e se za po-
ve}awe rudarskih penzija i trajnu za{titu
severozapadnog dela Nema~ke, gde se nala-
zi gro rudnika.

Planovi u ministarstvima Berlina su,
me|utim, jedno, a stawe na terenu sasvim
ne{to drugo. Ve} na samu najavu smawewa
subvencija i zatvarawa rudnika, prva je re-

agovala Vlada pokrajine Severne Rajne i
Vestfalije, u kojoj se nalazi sedam od osam
najve}ih kopova ugqa. Ona je umirila 8.000
rudara, koji su protestovali nekoliko da-
na, time da ne}e prestati sa subvencijama
do 2014. godine. Prakti~no, to zna~i da }e
teret izdr`avawa posle 2014. godine pasti
na federalnu kasu. Rudari preko mo}nih
sindikata prete generalnim {trajkom,
{to bi zna~ajno ugrozilo rad termoelek-
trana na ugaq u regionu Esena, Dortmunda
i Diseldorfa. Posebno osetqivo pitawe
je visina otpremnina. Prema grubim ra~u-
nicama, federalna vlada bi na to morala
da potro{i na milijarde evra, jer su rudar-
ski sindikati ve} najavili da }e 50.000
evra biti dowa granica u te{kim pregovo-
rima sa vlasnicima rudnika i dr`avom.

Tako se polako zavr{ava nema~ka pri~a
o ugqu i rudarima koja je bila decenijama
ponos metalurgije i te{ke industrije. Od
kada je 1958. godine zabele`ena prva kriza
u poslovawu rudnika, dr`ava je potro{ila
stotine milijardi evra da izbegne ono
{to }e se ipak desiti za samo 11 godina:
katanac i odlazak u istoriju ugqa, simbola
jednog od stubova nema~ke privredne snage.

B. Seni~i}  
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Austrija, koja se
pre 30 godina na
referendumu iz-
jasnila protiv

atomskih centrala, nema
prakti~no, osim gasa, al-
ternativu za pokrivawe
rastu}e potro{we i sve ve-
}eg deficita elektri~ne
energije. Neiskori{}e-
nih hidroenergetskih po-
tencijala istina jo{ ne-
{to  ima, ali gradwa tih
novih izvora dugo traje i
dosta je skupa. Ugqa ima
sasvim malo, a gradwa
termocentrala na uvozni
ugaq se, kako ironi~no ka-
`u neki stru~waci, ispla-
ti samo tamo gde se ugaq
mo`e direktno sa brodova
ubacivati u kotlove. Re~ju,
ostaje samo gas i nada da
}e vremenom zavisnost od
ruskih isporuka postati
mawa.

Do 2010. godine, tj. u pr-
voj etapi tzv. gasnog elek-
troprivrednog programa,

treba da se, kako se predvi-
|a, sagrade kapaciteti u
plinskim termoelektrana-
ma od ukupno 2.200 megava-
ta. A potom, u narednih pet
godina jo{ 2.400 megavata.
Ve} po okon~awu ove prve
etape potro{wa gasa u Au-
striji, koji se uglavnom
uvozi iz Rusije, sko~i}e za
30 odsto. 

U gradwu kapaciteta
mora}e da se ulo`i 2,3 mi-
lijarde evra, kao i 900 mi-
liona evra u nove gasovo-
de. To }e se, zajedno sa tro-
{kovima za gorivo, koji
}e zbog rasta cena gasa bi-
ti sve ve}i, veoma odrazi-
ti na pove}awe cena stru-
je. A i sada{wa cena za
prose~no doma}instvo, sa
mese~nom potro{wom od
3.500 kilovat-~asova, koja
se zavisno od isporu~ila-
ca, kre}e izme|u 17 i 20
evrocenti, ve} se smatra
za visoku i te{ko podno-
{qivu.

Austrijska elektroener-
getska kompanija “Ver-
bund” planira gradwu jed-
ne termocentrale na gas od
800 megavata u Melahu, kao
i pro{irewe kapaciteta
centrale u be~kom Seme-
ringu  za 400 MW. Ali, jo{
pre toga }e po~eti gradwa
jednog bloka od 400 mega-
vata u gorwe-austrijskom
Timelkamu. Dva nova blo-
ka, ukupne snage 600 MW, u
planu su da se podignu u ko-
ru{kom Celovcu tj. Kla-
genfurtu. O tome gde }e
graditi gasne centrale po-
sle 2010. godine jo{ nije
odlu~eno. 

Divertifikaciji ispo-
ruka gasa Evropi, dosad
gotovo iskqu~ivo zavisne
od Rusije, trebalo bi da
bitno doprinese gradwa
novih gasovodnih magi-
strala. Na prvom mestu to
je gasovod Nabuko (Tur-
ska-Balkan-Austrija).
Ali, dosta se o~ekuje i od

pro{irewa likvefakci-
je, odnosno pretvarawa
gasa u te~no stawe, radi
lak{eg transporta. [ira
upotreba likvefakcije bi
u porastu isporuka gasa
u~estvovala sa tre}inom.
Naro~ito veliki zna~aj u
tome treba da ima veliko
postrojewe za likvefak-
ciju koje austrijska naft-
no-gasna kompanija name-
rava da sagradi na jadran-
skom turisti~kom ostrvu
Krk u Hrvatskoj (neki ka-
`u da }e se potom govori-
ti, kada se projekat reali-
zuje, o biv{em turisti~-
kom ostrvu).

Nekoliko decenija Au-
strija je figurirala kao
~isti izvoznik elektri~-
ne energije koja se sada sa
60 odsto dobija iz hidro, a
preostali deo iz termo-
centrala. Od 2001. godine
ova zemqa je ~isti uvoznik
struje. Kupuje, trenutno,
oko pet teravat-sati iz
^e{ke, tako da za Austri-
jance, prakti~no, stalno
radi jedan blok nuklearke
u Temelinu (hiqadu mega-
vata), protiv koje se toli-
ko bune svi u Austriji.
Protiv Temelina dozvo-
qena su u Austriji sva
sredstva - blokade grani-
ca i tome sli~no, ali se
niko jo{ nije “setio” boj-
kota te navodno prqave i
opasne energije.   �

Milan Lazarevi}

DEFICIT ELEKTRI^NE ENERGIJE U AUSTRIJI

Gasne termocentrale kao
re{ewe
� U ovoj zemqi do 2010. go-
dine, izgradi}e se novi ka-
paciteti u termocentralama
na gas od 2.200 megavata � U
narednom petogodi{wem pe-
riodu u planu wihova daqa
izgradwa, ukupne snage od
2.400 MW � Pove}ava se zav-
isnost od ruskog gasa.

*za 11 meseci       Izvor: E-Control

AUSTRIJSKA TRGOVINA ELEKTRI^NOM ENERGIJOM
(u milionima kilovat-~asova)

TE na gas - jedina energetska
alternativa u Austriji
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Iznosi na januarskim
ra~unima za utro{enu
elektri~nu energiju, koje
su doma}instva u Crnoj Go-
ri dobila proteklog mese-
ca, poprili~no su ustala-
sali javnost. Gra|ani, koji
su za struju, prema tim ob-
ra~unima, trebalo da iz-
dvoje izme|u 100 i 200 evra,
ili bar polovinu iznosa
prose~ne crnogorske pla-
te, u velikom broju odazva-
li su se akciji Mre`e za
afirmaciju nevladinog
sektora (MANS). I “stali
su u redove” za potpisiva-
we peticije, kojom se od
vlade zahteva da doma}in-
stva u pla}awu utro{enih
kilovat-sati imaju isti
tretman kao privatizova-
ni podgori~ki Kombinat
aluminijuma.

Januarske ra~une je do-
ma}instvima za oko 40 od-
sto uve}ao veliki uvoz
elektri~ne energije - i to
pribli`no 72 odsto po ce-
ni od 7,42 evrocenta za ki-
lovat-sat u tom mesecu na-
bavqeno je iz drugih siste-
ma. A tro{ak je, kako su is-
takli mediji, “prevaqen
na le|a” gra|ana. Tako su
doma}instva i te kako na-
qutili “prete{ki” ra~u-
ni, koje u situaciji kada je
prose~na penzija oko 100
evra, a pribli`no 70.000
radnika retko prima pla-
te, odnosno oko 40.000 je i
bez posla, ne mogu da plate.

- Po{to je nesporno da
elektri~ne energije iz do-

ma}ih izvora ima vi{e ne-
go dovoqno da pokrije po-
trebe gra|ana i male pri-
vrede, tra`i}emo da inte-
res gra|ana bude iskqu~i-
vi prioritet vlade, a ne da
oni snose teret wenog pla-
}awa iz uvoza, kako bi se
obezbedio ve}i profit
of-{or kompaniji koja je
vlasnik KAP-a” - naveli
su u MANS-u.

U akciji, kojoj su se pri-
du`ile i mnoge druge ne-
vladine organizacije, opo-
zicione partije i sindika-
ti, od nadle`nih u crno-
gorskoj vladi zahteva se da
se gra|ani vi{e ne zastra-
{uju restrikcijama, ve} da
se u kontinuitetu snabdeva-
ju elektri~nom energijom.
I to iskqu~ivo iz doma}ih
izvora, a da KAP sam uvozi
nedostaju}e koli~ine kilo-
vat-sati za svoje potrebe.
MANS je, tako|e, zatra`io
i da se januarski ra~uni po-
novo obra~unaju po ceni
struje iz doma}ih izvora i
da onim gra|anima koji su
ve} izmirili to zadu`ewe
prepla}eno bude vra}eno u
umawenom februarskom ra-
~unu. Me|u zahtevima je i da
se utvrdi dugoro~na soci-
jalna politika u ovoj obla-
sti.

Visokim ra~unima za
elektri~nu energiju mno-
gim gra|anima je, kako je
istakao crnogorski om-
budsman [efko Crnovr-
{anin, ugro`eno jedno od
osnovnih qudskih prava -

pravo na dostojanstven ̀ i-
vot. Dr`ava, po wegovim
re~ima, samim tim treba
da donese mere u ciqu za-
{tite ugro`enih katego-
rija stanovni{tva. 

Ukoliko bi bio ispuwen
zahtev da doma}instva imaju
isti tretman kao i KAP,
onda bi ona, kako su upozo-
rili iz EPCG, pla}ala
struju po ceni od 87 evra za
megavat-sat, odnosno dvo-
struko vi{e nego do sada.
Ili fabrika bi ubudu}e
pla}ala upola mawe - 21
evro. KAP sam uvozi ener-
giju, pa mu nije mogu}e ura-
~unati procenat uvezene -
preneli su mediji stav me-
naxmenta crnogorske elek-
troprivrede. Prilikom
prodaje ovog podgori~kog
kombinata vlada je, naime,
of-{or kompaniji “Sala-
mon enterprajzis” garanto-
vala ni`u cenu elektri~ne
energije od one koju pla}aju
gra|ani i mala privreda.
Gra|ani su tako lane pla}a-
li dva, a mala privreda ~ak
{est do sedam puta ve}u ce-
nu kilovat-sata nego Kom-
binat aluminijuma. 

Februarska de{avawa
oko cene kilovat-sata uslo-
vila su da Vlada Crne Gore
oformi radnu grupu, sa za-
datkom da analizirala si-
tuaciju nastalu usled pove-
}awa januarskih ra~una za
utro{enu elektri~nu ener-
giju. Radna grupa, na ~elu sa
Miodragom Radunovi}em,
ministrom zdravqa, rada i

socijalnog starawa, pred-
lo`ila je da se za najugro-
`enije kategorije stanov-
ni{tva obezbedi pomo} od
ukupno ~etiri miliona
evra. Prema ovom predlogu
takvu pomo} trebalo bi da
dobije oko 65.000, odnosno
tre}ina ukupnog broja do-
ma}instava u Crnoj Gori.
Iznos pojedina~ne pomo}i
predstavqa}e minimalnu
potro{wu elektri~ne
energije jednog doma}in-
stva, oko 400 kilovat-sati,
sa prose~nom cenom doma}e
i uvozne struje i iznosi}e
oko 20 evra mese~no, rekao
je Radunovi}.

Pomo} za ovaj ra~un, kao
i za protekla dva meseca
dobi}e, prema ovom pred-
logu, oko 13.000 korisnika
materijalnog obezbe|ewa
i vi{e od 32.000 penzione-
ra sa mese~nim primawima
mawim od 100 evra. Na wu,
tako|e, mogu da ra~unaju i
korisnici li~ne invalid-
nine, tu|e nege i pomo}i,
porodi~nog sme{taja i
prava na materijalno obez-
be|ewe boraca, kao i bra~-
ni parovi na evidenciji
Zavoda za zapo{qavawe.

EPCG je, kako su javili
mediji, donela odluku da
se gra|anima omogu}i pla-
}awe januarskog ra~una u
tri mese~ne rate, a na ovu
olak{icu mogu da ra~unaju
samo oni koji 50 odsto za-
du`ewa izmire odmah. �

P. M. P.

JANUARSKI RA^UNI U CRNOJ GORI USTALASALI JAVNOST

Peticija 
za jevtiniju 
struju
� Gra|ani su proteklog meseca u velikom
broju stali u redove za potpisivawe zah-
teva kojim se od vlade traæi da doma}in-
stva u pla}awu utro{enih kilovat-sati
imaju isti tretman kao privatizovani
podgori~ki Kombinat aluminijuma

Podgorica: Protiv privilegija
KAP-a u pla}awu utro{ene
elektri~ne energije

FOTODOKUMENTACIJA EPS-a
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Rumunija: Od septembra
rast izvoza elektri~ne

energije
Varujan Vosganijan, ministar za

ekonomiju i trgovinu, izjavio je na
konferenciji za novinare da bi
Rumunija mogla da izvozi 18 odsto
ukupne proizvodwe elektri~ne
energije posle stavqawa u pogon
drugog reaktora u NE “^ernavoda”,
na jugoistoku zemqe.

- U posledwe dve godine Rumuni-
ja je izvozila izme|u osam i 10 od-
sto ukupne proizvodwe elektri~ne
energije. Izvoz }e se znatno pove-
}ati posle stavqawa u pogon dru-
gog rektora nuklearne centrale u
^ernavodi”, objasnio je ministar.

Krajem februara drugi reaktor
je po~eo ru~no da se puni uraniju-
mom, a operacija bi trebalo da se
zavr{i do 25 aprila, kada }e reak-
tor biti u funkciji. Pove}awe iz-
voza elektri~ne energije moglo bi
da zapo~ne od septembra, kada se
bude ustalila komercijalna eks-
ploatacija novog reaktora. - Po~e-
tak rada drugog reaktora re{io bi
problem “zimskog programa” za
2008. godinu - dodao je Vosganijan.

(IZVOR: ROMPRES)

Turska: Elektri~ni 
kabl pod morem 

Turska kompanija TEIAS i naci-
onalna rumunska kompanija za di-
stribuciju elektri~ne energije
“Transelektrika” obavi}e testirawe
jednog podvodnog elektri~nog ka-
bla koji bi, pod morem, povezivao
Rumuniju i Tursku. Memorandumom,
potpisanim jo{ u junu 2005. godi-
ne, predvi|a se konstrukcija ta-
kvog kabla, du`ine 400 metara, ko-
ji bi trebalo da prolazi ispod Cr-
nog mora i da povezuje dve zemqe,
izme|u centrala “Konstanta” u Ru-
muniji i “Pasakoj” u Turskoj.

Prema re~ima Razvana Purdili-

ja, direktora za Me|unarodnu koo-
peraciju pri kompaniji “Transelek-
trika”, ispitivawe bi trebalo da se
zavr{i krajem 2007 godine, pre
prikazivawa rumunskim i turskim
proizvo|a~ima elektri~ne energi-
je, koji }e proceniti sopstveni in-
teres za takav projekat. Delimi~-
nim finansirawem ovu investici-
ju pomo}i }e i [vedska, tako {to
}e platiti pola istra`ivawa u
vrednosti od 1,5 miliona evra, dok
}e Rumunija i Turska podeliti dru-
gu polovinu tro{kova.

Radovi na ovom kablu, kapacite-
ta za prenos energije od 1.000 mega-
vata, proceweni su na vi{e od 400
miliona evra i trebalo bi da se za-
vr{e 2010. godine, u saradwi sa
jednim privatnim turskim ulaga-
~em.

(IZVOR: BILTEN ELEKTRONIK - TURSKA)

SAD: Ra~un od 
24 milijarde dolara!

Ri~ard Reden iz Teksasa (SAD)
verovatno vi{e nikada ne}e zabo-
raviti da smawi grejawe, otkada mu
je stigao ra~un za struju od 24 mi-
lijarde dolara. Preko 1.300 sta-
novnika Vederforda, u ameri~koj
saveznoj dr`avi Teksas, primilo
je, iste nedeqe kao i Ri~ard, ra~u-
ne za struju koji su iznosili mili-
jarde dolara, a prikazane kao ne-
pla}eni zaostatak. Ipak, re~ je o
gre{ci, koju je izazvao {tampa~.
Pam Pirson, portparol “Veder-
ford Elektrika” koji ovo podru~je
snabdeva strujom, izjavila je da }e
klijenti prave ra~une dobiti u to-
ku meseca. Ona je izjavila da je ob-
ra~un  ra~unovodstva preduze}a sa-
svim ispravan. - Znao sam da su ma-
lo pove}ali cenu elektri~ne ener-
gije, komentarisao je Reden. Treba-
lo je, ipak, da smawimo  grejawe
ovog meseca.

(IZVOR: AGENCIJA AP)

Kina: 
Struja iz slame

Kina je konstruisala 34 centra-
le za proizvodwu elektri~ne ener-
gije, koja se dobija od slame. Po-
dignute su u ruralnim zonama Ki-
ne, od kojih su tri proradile kra-
jem 2006. godine. Kada sve budu u
pogonu, mo}i }e da proizvode 1,2
miliona kilovat-~asova elektri~-
ne “~iste” energije koja }e imati
pozitivno dejstvo na prirodnu
okolinu, ali i na primawa zemqo-
radnika. Sagorevawe dve tone sla-
me odgovara proizvodwi iste ko-

li~ine energije koja se dobije od
tone ugqa, a uz to je emisija gasa
mnogo mawe {tetna, jer sadr`i ma-
we sumpora koji izaziva kisele ki-
{e. Reciklirawem slame, koja se
dobija zahvaquju}i zemqoradwi,
izbegava se da je zemqoradnici
spaquju napoqu posle `etve. Pro-
daja slame obezbedi}e dodatne pri-
hode zemqoradnicima, koji }e za-
ra|ivati 200 juana po toni slame
prodate centrali. Prva me|u wima
je podignuta u Su}ienu, u provin-
ciji \iangsu. Po~ela je rad 20. de-
cembra 2006. godine. Wen kapaci-
tet je 240.000 kilovata i u mogu}no-
sti je da proizvede 156 miliona ki-
lovat-~asova godi{we, od toga 132
miliona kWh za nacionalnu ener-
getsku mre`u. Pri tome koristi se
170.000 do 180.000 tona slame, {to
predstavqa u{tedu od gotovo 100
000 tona ugqa.

(IZVOR: [IN-INFORMASION)

Nema~ka: 
Prvi sinhrotroni 

sa molekulima
Nau~nici Instituta “Maks

Plank Fric Haber” iz Berlina
konstruisali su prvi sinhrotron
koji mo`e da ubrza i pohrani mole-
kule. Kao {to je slu~aj u fizici
~estica, tako i sinhrotron sa mo-
lekulima omogu}ava koncentraciju
i ~uvawe jedne niti, u ovom slu~aju
radi se o niti molekula, a ne jona
ili visokoenergetskih elektrona.
Energija molekula, od nekoliko
meV, mnogo je slabija od energije
~estica, koju izu~ava fizika viso-

IZ SVETSKE [TAMPE
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kih energija. Obim tog sinhrotro-
na (samo 80 sm) znatno je mawi od
klasi~nog sinhrotrona (27 sm sin-
hrotrona iz CERN-a -Evropska or-
ganizacija za nuklearna istra`i-
vawa, nazivana i evropska labora-
torija za fiziku ~estica). Novi
sinhrotron omogu}ava koncentra-
ciju jedne niti jona amonijuma
(NH4+), ubrzavaju}i suvi{e spore
jone i usporavaju}i prebrze, koje
zatim pohrawuje u dva prstena. Ciq
sinhrotrona je da dovoqno dugo za-
dr`i koncentrisane molekule ka-
ko bi moglo da se posmatra wihovo
sudarawe, na osnovu ~ega se dobija-
ju informacije o fizi~kim osobi-
nama molekula.

(IZVOR: BILTEN ELEKTRONIK - NEMA~KA)

SAD: Javni gradski 
automobil

Grupa arhitekata i in`ewera
MIT-a (Tehnolo{kog Instituta u
Masa~usetsu) izumela je gradski
elektri~ni automobil “Smart”.
Imaju}i u vidu dobro poznatu pro-
blematiku gradske sredine, wihov
sopstveni koncept je “javni” grad-
ski automobil u nizu, a uz to i
elektri~ni sa dva mesta. Predno-
sti u odnosu na uobi~ajena vozila
su trostruke: lako prolaze u sao-
bra}ajnoj gu`vi, ne tra`e mesta za
parkirawe i ne zaga|uju `ivotnu
sredinu.

- Zamislite automobil koji mo`e
da se ni`e na druge iste takve (kao
kolica u supermarketu), pa da se
uzme prvi, drugi, tre}i u nizu i ko-
risti... Ti nizovi mogli bi da se
nalaze na svim va`nijim mestima u
gradu: na izlazu iz metroa, na po-
sledwim autobuskim stanicama, na
aerodromima”, rekao je, vo|a ovog
projekta. Za nekoliko meseci eki-
pa stru~waka MIT zavr{i}e i
prikaza}e nacrt konstrukcije ovog
automobila firmi “Xeneral Mo-
tors” koja }e konstruisati i prvi
takav prototip.

(IZVOR: GARDIAN)

Valentina Joki}

U SKANDINAVIJI SE GRADI MAMUTSKI GASOVOD OD SEVERNOG MORA 

Dogovor za boqi profit
[vedska, Danska i Norve{ka su

se slo`ile da se nastave pripreme
za izgradwu 800 kilometara dugog
gasovoda od Severnog mora do obala
Skandinavije. Projekat je vredan
oko dve milijarde evra i u konzor-
cijumu za izgradwu je 14 firmi
predvo|enih norve{kom kompani-
jom “Gassco”. Norve{ka trenutno iz-
vozi gas u Veliku Britaniju i kon-
tinentalni deo Evrope, ali ne i

kom{ijama. Jo{ devet kompanija na-
javilo je u~e{}e u ovom grandio-
znom poslu, a kona~na odluka o po-
~etku radova trebalo bi da se donese
30. juna ove godine. Kako se o~ekuje,
radovi bi krenuli 2009. godine, a
prve koli~ine gasa bi potekle 2012.
godine. Skandinavci o~ekuju da }e
tako potpuno zadovoqiti doma}e
potrebe, a izvoz bar duplirati.

B. S. 

MALEZIJA PREKINULA PREGOVORE O GASNOM ARANÆMANU SA SAD 

Iran ponovo u igri
Vlada u Kuala Lumpuru je prekinu-

la pregovore sa SAD o gasnom aran-
`manu, zbog toga {to Va{ington
tra`i od Malezije da prekine prego-
vore sa Teheranom o kupovini gasa
vrednoj 16 milijardi dolara i iz-
gradwi fabrike za preradu gasa u

Iranu. Iako je SAD ve} godinama
najve}i spoqnotrgovinski partner
Malezije, odluka da se ne dozvoli
pritisak Va{ingtona na poodmakle
pregovore sa Iranom je, po svoj pri-
lici, kona~na.

B. S. 

NA SAMITU ISTO^NO AZIJSKIH DRÆAVA 

Briga o resursima
Deset isto~no azijskih dr`ava,

zajedno sa Kinom, Japanom, Novim
Zelandom, Australijom, Indijom i
Ju`nom Korejom potpisali su u
filipinskom letovali{tu Cebu,
deklaraciju o sigurnom, adekvat-
nom i dostupnom snabdevawu ener-
gentima za ogroman pojas od Au-

stralije do Indije. U ciqu obezbe-
|ewa energetske sigurnosti, i sma-
wewa zavisnosti od uvoza nafte sa
Sredweg istoka, planira se iz-
gradwa regionalne elektri~ne
mre`e i gasovoda kroz jugoisto~nu
Aziju.

B. S.

DOGOVOR TRI BALTI^KE DRÆAVE I POQSKE

NE umesto zavisnosti
Tri balti~ke dr`ave - nekada{we

republike SSSR-a, Litvanija, Esto-
nija i Letonija, dogovorile su se iz-
me|u sebe, a potom i s Poqskom, da za-
jedni~ki rade na smawivawu energet-
ske zavisnosti od susedne Rusije. U
tom okviru, kako je izjavio litvanski
predsednik Valdas Adamkus, va`an
elemenat jeste zajedni~ka gradwa ne-
koliko nuklearnih blokova. Nosi-
lac projekta bila bi Litvanija sa 34
odsto vrednosti, dok bi ostali u~e-
snici imali po 22 posto, precizirao
je Gediminas Kirkilas, premijer
Litvanije. U ovaj projekt, smatra
Kirkilas, mogle bi da se ukqu~e i
[vedska i ^e{ka. Na tu temu Litva-
nija je ve} obavila konsultacije i do-
bila podr{ku u Evropskoj investi-
cionoj banci, kao i kod komercijal-
nih banaka.

Gradwa nuklearne centrale staja-
la bi izme|u 2,5 i ~etiri milijarde

evra. Pretpostavqa se da }e kona~ni
kapacitet centrale, posle dogradwe,
iznositi 3.200 megavata i da }e ko-
{tati pribli`no oko {est  milijar-
di evra. Ta cifra bi porasla po{to
bi se gradwi pripojila i Poqska.
Predvi|a se da }e isporu~ilac opre-
me biti francuska grupacija objedi-
wena oko “Areve”, ~iji je ve}inski
vlasnik dr`ava. Interes su, me|utim,
pokazali i veliki elektroma{inski
koncerni iz SAD. Nova centrala bi-
la bi izgra|ena na istoku Litvanije,
uz postoje}u elektranu “Ignalina”,
koja pokriva oko 70 odsto potreba ove
zemqe za elektri~nom energijom. U
toj centrali, ina~e, u upotrebi su re-
aktori istog tipa kao i oni koji su
izazvali nuklearnu katastrofu u
ukrajinskom ̂ ernobilu, aprila 1986.
godine. Zatvarawe ove centrale pred-
vi|eno je za 2009. godinu. 

M. L.
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Kad Makedonskom
ulicom olistaju
lipe, trotoare za-
posednu kafanske

ba{te, a wih stalni gosti.
Tu se mo`e saznati sve, pa i
da su Austrijanci, tokom pr-
ve okupacije Beograda 1914.
godine, u tada{woj Poenka-
reovoj ulici zatekli ~etr-
deset jednu ku}u, jednu crkvu
i, ~ak, dvadeset jednu kafa-
nu! O svim wihovim zname-
nitim gostima se danas zna
sve, o osobqu tako|e, povest
se tu ispravqa i dopuwuje
dok trepne{… Kroz prepir-
ke ~e{}e nego monologe i uz
zamuckivawe pre nego jasno,
mogu se ~uti lamenti, eseji i
nau~ne studije kakve se ne
pamte ni u zdawu rektorata,
niti u Akademiji nauka i
umetnosti.

Zato, kada su novine ono-
mad na{iroko pisale o mo-
gu}nosti da u Beograd ko-
na~no svrati Petar Pavle
Drugi, ili bar, docnije, Be-
nedikt [esnaesti, u “Grme-
~u”, tom rasadniku pozitiv-
ne nau~ne misli, niko se ni-
je za~udio podatku da je tu, u
kom{iluku, ve} bio jedan
papa, ali da posetu istorija,
da l’ slu~ajno ili namerno,
nije zabele`ila?!

Qubazno{}u `upnika i
lakim uvidom u arhiv crkve
Svetog Petra apostola, one
u Makedonskoj 23, doznaje se
da je taj ~udan i gotovo neve-
rovatan doga|aj - ta~an! Jer,
16 novembra 1933. godine u
Beogradu je bio monsiwor
An|elo Ronkali, apostol-
ski delegat iz Sofije, koji
je putovao u Vatikan u prat-
wi papskog nuncija Herme-
negilda Pelegrinetija. A
svratio je da vidi tek dovr-
{enu crkvicu i u woj nada-
leko ~uvenu sliku “Marije
Pomo}nice”, sada poznatu
kao “Bogorodica beograd-
ska”. To mu se posre}ilo: jer,

u Rimu je izabran i ustoli-
~en za poglavara Rimokato-
li~ke crkve kao - papa Jovan
(Ivan) Dvadesettre}i!

Malo pre toga, pre svoje
tragi~ne pogibije u Marse-
qu, kraq Aleksandar je vrlo
ozbiqno razmi{qao o tome
da u Beogradu, na mestu gde
su danas Sportski centar
Ta{majdan i Peta beograd-
ska gimnazija, sagradi naj-
ve}u katedralu na svetu: ve-
}u od one Svetog Petra u Va-
tikanu ili Sagrada fami-
lie u Lisabonu. Postojala
je i maketa tog zdawa, koja je
netragom nestala u ratnom
vihoru.

Izgleda da je rimokatoli-
ka u Beogradu bilo oduvek?
Tako svedo~e pomni i pre-
cizni popisi stanovni{tva
koje je Porta iz Carigrada
sprovodila na teritoriji
~itave imperije. Ali prvi
katoli~ki zvani~nik bio je
izvesni Bertol Sfondrati,
koga je Ignacio Lojola,
osniva~ reda Isusovaca,
sredinom {esnaestog veka
li~no poslao iz Vatikana
da propoveda veru “izgubqe-
nim du{ama”. Ipak, prva ka-
toli~ka bogomoqa izgra|e-
na je tek 1732. godine, i to
na Dor}olu, u avliji nekog
Ne{e Novakovi}a.

Crkvica Svetog Petra
apostola jedina je u koju sam
za{ao, mada ih danas po Beo-
gradu ima sijaset, a sve po
meri broja bra}e katolika u
srpskoj prestonici. Moram
priznati da sam se malo raz-
o~arao kada sam doznao da je
jedna od najmawih i najmla-
|ih… Povest te crkvice po-
~iwe 1. septembra 1930, kada
je opat Ivan Nepomuk Zore,
poreklom Slovenac, kupio u
Poenkareovoj ulici, preko
puta kafane “Kod Muse”, ku-
}u izgra|enu jo{ 1845. godi-
ne: samo mesec dana kasnije,
a ta~no 5. oktobra, blago-
slovqena je tu jedna privre-
mena kapela veli~ine 11,5
sa 5,5 metara, sme{tena u do-
tada{woj, sada preure|enoj
gara`i.

Preure|ivana je i dogra-
|ivana, pa je narasla. Mo-
`da bi ona bila ve}a, da je
tokom {estoaprilskog bom-
bardovawa nisu sna{le dve
bombe: jedna razorna, a dru-
ga zapaqiva. Tako se dogodi-
lo da je to bila jedina rimo-
katoli~ka bogomoqa koja je
zaista podelila sudbinu
srpskog naroda.

Jednom sam upoznao tada-
{weg `upnika, vele~asnog
Loranda Kilbertusa, da bi-
smo razgovarali o mogu}no-

sti da se Makedonska ulica
zatvori za saobra}aj: o~eki-
vao sam wegovu podr{ku jer
deo pastve tog hrama ~ini
beogradski diplomatski
kor. Svidela mu se ideja, a
posebno zamisao da se taj
deo Makedonske nazove -
Ulica lahora, po povetarcu
koji vazda tu ~arlija. Tada
mi je ispri~ao jednu zani-
mqivu pri~u.

Jednom, u vreme `estoke
ko{ave {to je tre}i dan du-
vala od Banata i kidala dr-
ve}e po beogradskim parko-
vima, na crkvici su popusti-
le krovne grede. Onda je ve-
le~asni Kilbertus telefo-
nom pozvao vatrogasce i re-
kao: Ako vidite da ne{to
leti nad gradom, nemojte se
brinuti, to nije nikakav
“neindentifikovani lete-
}i objekat”, to je samo na{
krov.

Sprijateqili smo se i mo-
`da bismo se dru`ili vi-
{e, ali je tada odbio poziv
za uzvratnu posetu, mada sam
uvek, sve do wegove nedavne
tragi~ne pogibije u saobra-
}ajnoj nesre}i na autoputu
ka Zagrebu, o~ekivao da ba-
ne… bar u ba{tu kafane
“Grme~”. �

Milo{ Lazi}

CRKVA SVETOG PETRA APOSTOLA

Papa u Beogradu
�Da li slu~ajno ili namerno istorija nije zabeleæila posetu monsiwora An-
|ela Ronkalija u novembru 1933. godine, a koji je kasnije ustoli~en za poglavara
Rimokatoli~ke crkve kao Papa Jovan (Ivan) Dvadesetre}i

KULTURA

Crkva svetog 
Petra apostola F
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^ ak ni oni {to da-
nas `ive u prele-
poj Palmoti}evoj
ulici u Beogradu

ne znaju po kome je, kako i za-
{to ona dobila ime. Pri~a
je zanimqiva bar koliko i
ona na osnovu koje je napi-
san bestseler “Da Vin~ijev
kod”, mada je u enciklopedi-
jama i leksikonima koji su
tokom posledweg veka nasta-
li u Srbiji, Hrvatskoj, Kra-
qevini SHS i Jugoslaviji,
potowoj DFJ, FNRJ i
SFRJ, vaqda smi{qeno po-
tiskivana u kolektivni za-
borav.

Dakle, Junije Palmoti},
zvani Xono, nije bio narod-
ni heroj, lukavi politi~ar
ili svetski nau~nik,
ve} Dubrov~anin,
dramski pisac i pe-
snik {kolovan kod
jezuita, izabrani ga-
{par republike, uz
to knez od Konavla, a
zatim i od Lastova,
u~enik, sledbenik i
najvatreniji po{to-
valac Ivana Gundu-
li}a.

Osim podatka da je ro|en
1606, a umro 1657. godine, va-
`no je i da se, mada Srbin,
{kolovao u jezuitskom samo-
stanu: nije imao gde, {ta
li? Na osnovu toga se izvla-
~io pogre{an zakqu~ak da je
bio Hrvat (u vreme kad ni
hrvatska nacija, sa svim
atributima koje je odre|uju,
jo{ nije postojala). Re~ je o
tragi~noj sudbini kotor-
skih, dubrova~kih, hercego-
va~kih i dalmatinskih Srba
katolika koje je Pravoslav-
na crkva anatemisala, odu-
zev{i im poreklo i ostaviv-
{i ih na milost svetoj rim-

skoj kuriji da ih ova obliku-
je u {izmati~kom duhu, o ~e-
mu ni danas nema ozbiqni-
jih rasprava ~ak ni u nau~-
nim i, dakle, sekularnim
krugovima, a kamoli me|u
klerikalcima.

Potowa sudbina Mehmeda
Sokolovi}a, {to je ~in pa-
{e (ili generala) dobio
zbog poznavawa vojnog ume-
}a, a zvawe vezira zbog mu-
drosti, i koji je oduvek bio
svestan svog srpskog pore-
kla, nije pokolebala pravo-
slavnu crkvu da promeni ne-
razuman i podjednako {i-
zmati~an stav da ne mo`e
biti Srbin onaj ko nije
Pravoslavne vere. Vi{e-
gradski most nije dug ote~e-

stvu, ve} opomena koju neki
nisu hteli, a neki ni umeli
da razumeju. 

Rimokatoli~ka crkva, sa
svoje strane, nikada nije us-
kratila nekom pravo da bude
Hrvat zato {to ima srpsko
ime i prezime. Na tome je,
{tavi{e, i insistirala u
izvesnim povesnim perio-
dima (“Tre}inu raseliti,
tre}inu pokrstiti…”).

Ali, to nije samo balkan-
ski sindrom!

Ideja da vera odre|uje na-
ciju kod Jevreja postoji odu-
vek, dok su je ostale veroi-
spovesti prihvatale s vre-

menom, u zavisnosti od na-
stanka i docnijih politi~-
kih namera ili ekonomskih
potreba, kao i teritorijal-
nih pretenzija… ali ne na-
cija, ve} crkava! Wih, cr-
kve, rukovodi potreba za
{irewem, a nacije `eqa za
opstankom. Nacije su najsi-
gurnije oru|e, a, na`alost,

ponekad i oru`je ta-
kvih pretenzija.

Na dana{wi skladan
su`ivot protestanata i
katolika u Nema~koj pa-
da duga~ka senka sukoba
u Alsteru, u severnoj
Irskoj, gde se bra}a po
materi ve} vekovima
ubijaju u krvavim suko-
bima koji ne jewavaju
~ak ni tokom (zajedni~-

kih) verskih praznika, oko
pitawa da li je Sveti otac
papa zaista bo`ji namesnik
na zemqi?!

U Barata xamiji, u centru
Bagdada, ~uvaju se relikvije
dve naizgled nepomirqive
vere: Alijev kamen, i merm-
erna plo~a na koju je navod-
no Bogorodica spustila ma-
log Isusa. Imam xamije,
premudri {eik Xelal Sa-
lir (jedan od tvoraca demo-
kratskog ustava Iraka), re-
kao je jednom prilikom “Bog
je jedan, a tri su wegova pro-
roka: to su Musa, Isa i Mo-
hamad”, misle}i pri tom na -

Mojsija, Isusa i Muhameda.
Da li je nesre}ni Junije

Palmoti} ikad razmi{qao
o tome? Nije. Imao je neka
va`nija posla: pisao je me-
lodrame koje su se izvodile
za wegovog `ivota s dosta
uspeha. Napisao je i izve-
stan broj kra}ih pesama na
srpskom i latinskom jeziku,
a s latinskog na srpski pre-
veo i “Kristijadu” ~asnog
Jerolima Vede. Wegova naj-
poznatija i najizvo|enija
drama je “Pavlimir”. Uz wu
su i “Danica”, “Ceptisla-
va”, “Bisernica”, “Ipsipi-
le”… 

U enciklopedijskim od-
rednicama se jezik kojim je
Xono pisao eufemisti~ki
naziva “narodni”; o tom je-
ziku bi, bar danas, ne{to
mogli da ka`u poznavaoci
dubrova~ke kwi`evnosti.

Palmoti} je ulicu u Beo-
gradu dobio 1930. godine.
Pre toga, od 1872, zvala se
Po{tanska, a od 1943. do
1948. nosila je naziv po
Uro{u Predi}u. Ta ulica se
blago spu{ta od Narodne
skup{tine nadole, do mesta
gde se u Bulevar despota Ste-
fana uliva i Ulica - Gundu-
li}ev venac. Ko `eli, u ovo-
me mo`e otkriti i ne{to
vi{e od puke slu~ajnosti. �

Milo{ Lazi}

JUNIJE PALMOTI] XONO

Kad su Dubrov~ani 
govorili srpski
� Jezik kojim je pisao naziva se u enciklopedijskim
odrednicama “narodni”, {to je eufemizam o kome bi
ne{to vi{e morali da kaæu jeyikoslovci i poznavao-
ci dubrova~ke kwiæevnosti

Palmoti} je ulicu u Beogradu
dobio 1930. godine. Pre toga,
od 1872, zvala se Po{tanska, 

a od 1943. do 1948. nosila 
je naziv po Uro{u Predi}u. 

*

*

Junije 
Palmoti} 

Xono
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BIOSKOP

“KLOPKA”
Svetsku premijeru “Klopka” je ima-

la na 57. Berlinskom festivalu, a do-
ma}a publika prvi put je taj film vi-
dela na 35. FEST-u. Nakon toga zapo-
~ela je redovan bioskopski ̀ ivot {i-
rom Srbije. Re~ je o psiholo{koj dra-
mi, sa elementima trilera, “realisti-
~an, tvrd i sirov film”, kako ka`e re-
diteq Srdan Golubovi}. “Film dugih
ti{ina, nemih i praznih, koje bi tre-
balo da odslikavaju usamqenost i bes-
pomo}nost glavnog junaka. “Klopka” je
film o ~oveku koji je prinu|en da bi-
ra izme|u `ivota i smrti sopstvenog
deteta. Pri~a o moralnoj dilemi
glavnog junaka - da li spasiti `ivot
svoga sina tako {to }e{ postati ubi-
ca. O ~oveku koji mewa smrt za `ivot,
svoju nesre}u za tu|u. O doga|aju koji
wegovoj porodici donosi spas, a nekoj
drugoj bol i pusto{. O mogu}nosti iz-
bora, koja zapravo i ne postoji….”, do-
daje rediteq. “Klopka” je film - ispo-
vest. Savremena balkanska verzija
“Zlo~ina i kazne”. O zlo~inu koji je
spasao `ivot detetu glavnog junaka i
iskupqewu koje dolazi iznutra, iz ne-
mogu}nosti da se `ivi sa sopstvenim
zlo~inom. 

“Klopka” je film o obi~nom ~oveku
koji postaje ubica. O ~oveku koji je
mislio da nikada ne}e biti sposoban
da ubije. O lomu svih moralnih vred-
nosti u koje je verovao. O junaku koji
pred sobom ima dva re{ewa, od kojih
oba vode u bol, krivicu i nesre}u. O
~oveku u moralnoj i egzistencijalnoj
klopci. “Klopka” je i film o postmi-
lo{evi}evskoj Srbiji, u kojoj vi{e
nema rata, ali ima moralne i egzi-
stencijalne pusto{i, o Srbiji u tran-
ziciji, u kojoj qudski `ivot ne vredi
mnogo, o normalnom `ivotu, koji je za
mnoge nedosti`an. Uloge: Neboj{a
Glogovac, Nata{a Ninkovi}, Anica
Dobra, Predrag Miki Manojlovi},
Marko \urovi}, Bogdan Dikli}, Vuk
Kosti}, Olga Odalovi}, Dejan ^uki},
Mladen Nelevi}, Boris Isakovi},
Vojin ]etkovi}.

“BABEL” (“VAVILON”)
Film “Babel” Alejandra Gonzáleza

Iwaritua prati tri pri~e koje se od-
vijaju na tri razli~ite strane sveta.
Jedna govori o nezadovoqnom ameri~-
kom bra~nom paru koji se nalazi u bor-
bi za goli `ivot usred ne~ega {to bi
moglo biti teroristi~ki incident u
Maroku, gde su lokalni jezik i kultu-
ra stalna zagonetka. Druga pri~a vrti
se oko meksi~ke dadiqe, koja radi u
bogatoj Kaliforniji i koja donosi

sudbonosnu odluku da dvoje ameri~ke
dece ilegalno prevede preko granice.
Wena pri~a je bajka koja sumira situ-
aciju hiqade qudi koji poku{avaju da
pre|u granicu SAD i suo~avaju se sa
dvostrukim standardima i meksi~ke i
ameri~ke vlade. Tre}a pri~a je foku-
sirana na samohranog oca koji poku-
{ava da se emotivno pove`e sa svojom
gluvom }erkom u urbanom haosu Toki-
ja. Pri~a o tinejxerki koja ide do sek-
sualnih krajnosti kako bi kompenzo-
vala nedostatak qubavi i kona~no iz-
ra`ava potrebu da razvije jezik. 

Gonzalez Iwaritu, samoproklamo-
vani “rediteq u egzilu”, rekao je da je,
pre svega, ideja za VAVILON rezul-
tat wegovog napu{tawa svoje zemqe.
“VAVILON vi{e nije odgovarao na
pitawe “Odakle dolazim?”, ve} “Kuda
idem?”. Pristup temi je bio toliko
li~an da je VAVILON u po~etku bio
projekat finansiran iz wegovog sop-
stvenog xepa. Sniman u toku godinu
dana na tri kontinenta i sa interna-
cionalnom ekipom glumaca, me|u ko-
jima su Bred Pit, Kejt Blan{et, Gael
Garsija Bernal i Ko|i Jaku{o sa ve-
likim u~e{}em neprofesionalnih
glumaca iz Maroka, Meksika i Japa-
na. “U sredi{tu VAVILONA je tema
koja predstavqa su{tinu `ivota u 21.
veku: nedostatak komunikacije “na
konvencionalnom nivou”. Film je
premijerno beogradskoj publici pri-
kazan na nedavno zavr{enom 35. Fe-
stu, a dobitnik je Oskara za najboqu
muziku.

POZORI[TE

“NEKI TO VOLE VRU]E”
^uveni mjuzikl “Neki to vole vru-

}e” sa Radetom Marjanovi}em i Sveti-
slavom Buletom Gonci}em u glavnim
ulogama, u Pozori{tu na Terazijama,
svojevrsni je oma` rediteqki Soji
Jovanovi}, koja je tu nekada veoma gle-
danu predstavu re`irala 1990. godi-
ne. Marjanovi} i Gonci} obnovili su
gluma~ki segment tog mjuzikla, dok je
originalnu koreografiju Miqenka
[tambuka “presvukla” Sne`ana Ve-

skovi}. Scenografiju i kostime pri-
lagodio je zahtevima novog vremena
Miodrag Taba~ki, koji je osmislio
scenu i kostime i za predstavu Soje Jo-
vanovi}, a kao i tada, i sada orke-
strom Pozori{ta na Terazijama diri-
guje Vesna [ouc.

Mjuzikl “Neki to vole vru}e” govo-
ri o trojici muzi~ara ( Piter Stoun,
Bob Maril, Xul Stajn ) koji, prite-
{weni besparicom i drugim neda}a-
ma, uska~u u ̀ enski orkestar i sve vre-
me turneje nastoje da sa~uvaju tajnu.
Nevoqe, me|utim, po~iwu ve} na ula-
sku u voz, kada ustanove da je jedna od
saputnica lepa Puslica, kojoj nije la-
ko odoleti. U tom mjuziklu vodviq-
skog zapleta, osim Marjanovi}a i
Gonci}a, igraju i Bojana Stefanovi}
(Puslica), Zinaida Dedakin, Bo`i-
dar Sto{i}, Veselin Stijovi}, Dra-
gan Vuji}, Jano{ Tot i baletski an-
sambl Pozori{ta na Terazijama.

KONCERTI

RUSKI CARSKI BALET

Ruski carski balet (Imperial Rus-
sian Ballet), koji su 1994. godine
osnovali solisti moskovskog Boq{oj
teatra, na incijativu ~uvene ruske ba-
lerine Maje Pliseckaje gostova}e 17.
marta u Centru Sava, nakon uspe{nog
pro{logodi{weg nastupa na istom
mestu. Ansambl ~ini 40 igra~a koji
poti~u iz najboqih baletskih {kola
Rusije - Moskve, Sankt Peterburga i
Perma.

Mnoge ~uvene ruske baletske zvezde
sara|uju sa tim ansamblom, a me|u wi-
ma su i solisti Boq{oj teatra Qud-
mila Semeniaka, E. Andrijenko, N.
Pavlova, Juri Posokhov (San Fransi-
sco Ballet), T. ^ernobrovkina and D.
Zababurin (Stanislavsky Theatre Ballet),
Patrik Dipon (Grand Opera), Kuma-
kawa (Covent Garden), M. Kulik, F.
Rushimatov, L. Kunakova, V. Samodu-
rov (Maryinsky Theatre), A. Ratmanski,
J. Ajupova… Ruski carski balet je
~lan Evropskog kulturnog centra iz
Moskve, koji deluje pod patronatom
Evropskog parlamenta.
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TANGO JAZZ ARGENTINA

Sastav Tango jazz Argentina, koji ple-
{e, peva i svira, predstavqaju}i ar-
gentinsko muzi~ko nasle|e od 40-ih
godina do danas, gostova}e 3. aprila u
Centru Sava. ^ine ga sedam parova
plesa~a, sedmorica svira~a i dvojica
peva~a, a zahvaquju}i strogoj privr-
`enosti umetnosti i kulturi Buenes
Airesa i vernoj publici, uspe{no na-
stupa vi{e od ~etiri godine. Orke-
star tog sastava pribli`i}e publici
orginalnu argentinsku muziku, koja je
u nekim delovima nastupa pome{ana s
xezom i popom. Profesionalni ple-
sa~i tog sastava {kolovani su i za mo-
derni i za klasi~ni ples. Zanimqivo
je da ma{tovite kostime mewaju pre
svake ta~ke.

Postoje tri vrste tanga koji ~lano-
vi ove grupe izvode - prvi je “Renovaci-

on tango”, koji ujediwuje tradicional-
ni i savremeni tango (tango jazz, tango

fusion), drugi je “tango raza”, koji ot-
kriva dra`i tradicionalnih plesova
(malambo, boleadoras, argetinski
folklor), a tre}i je “vianova tango” i
sastoji se od savremenog tanga (electro-

nic tango i multimedia & live art). Nastu-
pali su u mnogim presti`nim teatri-
ma u Buenos Airesu, a u~estvovali su i
na razli~itim dru{tvenim doga|aji-
ma, kao sto je African week 2005. godine
i Psychoanalysts 2004. godine.

KWIGE

@AN-KLOD KARIJER: 
“GOJINE UTVARE”

Duh revolucije {iri se zapadnim
svetom osamdesetih godina XVIII ve-
ka. Govori se o bratstvu, jednakosti i
slobodi, padaju kraqevske glave, svet
se preobra`ava. Za to vreme u [pani-
ji, pod vo|stvom mladog, ambicioznog
crkvenog velikodostojnika Lorenca
Kasamaresa ponovo ja~a uticaj inkvi-
zicije. Ines Bilbatua, k}erka ugled-
nog baskijskog trgovca i prelepa muza
najve}eg {panskog umetnika toga do-
ba, slu`benog dvorskog slikara
Fransiska Goje, nepravedno je optu-
`ena za jeres i ba~ena u tamnicu. Goja
poku{ava da izbavi Ines, i sâm Lo-
renco voqan je da pomogne, ali dolazi

do neo~ekivanog za-
pleta: Lorenco i
Ines zbli`avaju se
u inkvizitorskoj
}eliji. Zabrawena
qubav produbquje
tragediju. Dvadeset
godina kasnije, Lo-
renco se suo~ava sa
mra~nim amanetom
pro{losti.…

Kwiga “Gojine utvare” zajedni~ki
je poduhvat istaknutog francuskog
pisca, jednog od najuticajnijih sce-
narista na{ih dana @an-Kloda Ka-
rijera, koji je u bogatoj stvarala~koj
karijeri sara|ivao sa Luisom Buwu-
elom, @an-Likom Godarom, Umber-
tom Ekom i Dalaj-lamom, i jednog od
najglasovitijih filmskih rediteqa
svih vremena Milo{a Formana (Let
iznad kukavi~jeg gnezda, Kosa, Ama-
deus). Roman i film Gojine utvare
na uzbudqiv na~in o`ivqavaju vreme
dramati~nih promena, epohu koja je
oblikovala modernu zapadnu civili-
zaciju.

IZLO@BE

“LEDENO DOBA” U 
PRIRODWA^KOM MUZEJU

Izlo`ba “Ledeno doba” autora -
kustosa paleontologa Sawe Pavi},
mr Biqane Mitrovi} i Dragane \u-
ri} u Galeriji Prirodwa~kog muzeja
na Malom Kalemegdanu sve~ano je
otvorena za publiku, mlade i stare,
stru~wake i znati`eqnike, |ake,
studente, nau~nike.… ukratko za sve
one koji vole prirodu, wene miste-
rije i tajne, za sve one ~ija ma{ta
tra`i istinu o nastanku i postoja-
wu. Izlo`ba osim {to je estetski na
visokom nivou, sadr`i i edukativni
karakter, zato sve ~estitke svima ko-
ji su na bilo koji na~in doprineli
da do ove izlo`be do|e.

Izlo`bu je zvani~no otvorio pro-
fesor dr Qupko Rundi}, predsednik
Srpskog geolo{kog dru{tva. 

Koncepcija izlo`be podrazumeva
predstavqawe karakteristi~nih `i-
votiwa koje su tokom ledenog doba
bile rasprostrawene na ~itavom
evropskom kontinentu, a danas ih
uglavnom nema. Taj period je i ina~e
poznat po masovnom izumirawu mno-
gih vrsta krupnih sisara me|u kojima
su: mamut (simbol ledenog doba), ru-
nasti bizon, pe}inski medved, xi-
novski jelen, pe}inski lav i mnogi
drugi. 

Iz svojih zbirki Muzej }e izdvojiti
najatraktivnije eksponate koji svedo-
~e o prisustvu tih `ivotiwa kako na
evropskim prostorima tako i na na-

{em podru~ju, kao i o odrazu ledenog
doba na `ivi svet uop{te. Posebna
atrakcija na izlo`bi bi}e novi eks-
ponat Prirodwa~kog muzeja - replika
glave i kqova (3,5 m du`ina kqova),
sada ve} ~uvenog nalaza kikindskog
mamuta. 

“SJAJ U O^IMA TIBETA” 
U ZREWANINU

Izlo`ba fotografija Branislava
Brki}a “Sjaj u o~ima Tibeta”, koju ~i-
ni tridesetak snimaka izdvojenih od
oko 4.000, nastalih za vreme foto -
ekspedicije na Tibet, otvorena je u
Kulturnom centru Zrewanin. Foto-
grafije su snimqene za vreme deseto-
dnevne foto - ekspedicije na Tibet, u
organizaciji kineske vlade i kine-
skog foto saveza, u kojoj je Brki} u~e-
stvovao sa jo{ pedesetak fotografa
iz svih krajeva sveta. Brki} je imao
priliku da sagleda kroz fotoobjektiv
pravo lice Tibeta, starog i misti~-
nog, a u isto vreme i zemqe koja se raz-
vija velikom brzinom. Kolekciju “Sjaj
u o~ima Tibeta” ~ine 32 fotografije
Lase, Sigace i Sakia, kao i sa putova-
wa izme|u tih gradova, a do sada je iz-
lagana u Beogradu, ^a~ku, Para}inu i
Leskovcu. 

ITALIJANSKI INSTITUT 

ZA KULTURU

IZLO@BA FEDERIKO FELINI
Izlo`ba “Federiko Felini: Ko-

stimi i crte`i” predstavqa publici
preko 60 crte`a za film, skica za
ure|ewe scene i analizu likova ve-
likog italijanskog sineaste. To su
“neuredne skice i bele{ke ispisane
na brzinu” kako ih je Felini defi-
nisao, a za one {to ih sada posmatra-
ju i prou~avaju to predstavqa, ogle-
dalo studiozne, ali i privla~ne i
radosne pripreme wegovih filmova.
Kroz ove skice, Felini je o`ivqa-
vao svoje ideje i snove i davao im
formu, otkrivaju}i nam najintimni-
je aspekte svoje umetnosti. Bogat iz-
bor ode}e i kostima pripremqenih
za filmove Kazanova i Rim, kao i se-
lekcija originalnih postera wego-
vih filmova, u okviru izlo`be Na-
dije Botegi, sti`u i u sale novog se-
di{ta Italijanskog instituta za
kulturu u Beogradu, u Palazzo Itali-
ja, zahvaquju}i svesrdnoj saradwi sa
Op{tinom Rimini i Fondacijom
Felini. Izlo`ba je organizovana u
saradwi sa Op{tinom Rimini i
Fondacijom Felini. Izlo`ba }e
biti otvorena do 31. marta. �

Jelena Kne`evi}
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ZDRAVQE

Svaki tre}i stanov-
nik Srbije ima
problem sa te`i-
nom. Srbi su sve de-

bqi i slede epidemiolo{ki
trend koji je pre 20 godina
postojao u Americi, ali je
danas veoma prisutan u ze-
mqama u tranziciji. Epide-
mijski talas debqine stigao
je do Srbije: oko 60 odsto sta-
novnika Srbije ima vi{ak
kilograma, pri ~emu je me|u
wima 20 procenata ekstrem-
no gojaznih, alarmantni su
podaci koje iznosi profesor
dr Jagoda Jorga, specijalista
za ishranu na Medicinskom
fakultetu. Krenimo od naj-
mla|ih: ~ak 13,2 odsto dece
pred{kolskog uzrasta, zna~i
koja jo{ nisu krenula u {ko-
lu, ima vi{ak kilograma.
Ovo su rezultati pregleda
200.000 dece. Ono {to je za
lekare gojazno, a za mame i
bake slatko i bucmasto dete,
potencijalno predstavqa
problem koji }e se i te kako
odraziti na zdravqe {kolar-
ca, a potom adolescenta i od-
raslog ~oveka.

Na{a sagovornica ka`e i
da za malobrojne stru~wake
koji se u Srbiji ozbiqno ba-
ve problemima ishrane i
stawa ishrawenosti nacije,
nema iznena|ewa. Dokle god
pored svake {kole budu ne-
brojeni kiosci “brze hra-
ne”, a, na primer, klizali-
{ta (kao {to su ovog zim-
skog raspusta bila na DIF-
u ili u Zemunu, ali i u Jago-
dini i Ni{u) tako malo-
brojna, ni{ta se ne}e pro-
meniti. Bi}emo sve debqi i

sve dok fla{ica mineralne
vode bude skupqa od bo~ice
gaziranog, slatkog pi}a do-
stupnog mladima. Ovo su tek
dve naizgled male stvari ko-
je moraju da se promene da
bi, kako ka`e doktorka Jor-
ga, od nedavno i poslanik u
Narodnoj Skup{tini Srbi-
je, dru{tvo definisalo od-
nos prema borbi protiv go-
jaznosti koja se epidemijski
{iri. Qudi samo okre}u
glavu i ne re{avaju taj sve
ve}i problem. 

U Srbiji ima svega 39,2
odsto normalno uhrawenih,
a to su osobe ~iji je BMI -
indeks telesne mase, izme|u
20 i 25. Formula izra~una-
vawa BMI je jednostavna:
svoju telesnu te`inu u kilo-
gramima treba podeliti sa
telesnom visinom na kva-
drat. Visinu izra`avamo u
metrima. Tako se dobija dvo-
cifreni broj: ako je mawi
od 25, kilogrami ne ugro`a-
vaju zdravqe. Ako je BMI iz-
me|u 25 i 30 govori se o goja-
znosti prvog stepena, ako je
izme|u 30 i 40 - o gojaznosti
drugog stepena, a ukoliko je
vi{i od 40 re~ je o ekscesiv-
noj gojaznosti. Kod nas prvi
stepen gojaznosti ima 36 od-
sto qudi, drugi ima 15,8, a
ekscesivnu gojaznost ima 1,1
odsto stanovnika. Najvi{e
gojaznih je u Vojvodini.

- Dugo je i kod nas vladalo
mi{qewe da kada neko “la-
ko” nosi vi{ak kilograma,
kada mu oni ne smetaju zdra-
vqu, odnosno kada ~ovek jo{
nema ni dijabetes ni izra-
`eno pove}awe krvnog pri-

tiska - ne mora da brine. Da-
nas je stav potpuno druga~i-
ji, pa se i u slu~ajevima ove
takozvane nekomplikovane
gojaznosti odmah pristupa
le~ewu. Jer, boqe je da se da-
nas bavimo gojazno{}u nego
da sutra le~imo dijabetes,
hipertenziju, bolesti srca...
Osobe koje se hvale da dobro
“nose” vi{ak svojih kilo-
grama ne razmi{qaju koli-
ko trpi wihova `u~na kesa
ili kukovi i ostali zglobo-
vi, {to }e se sve ispoqiti za
desetak godina, mo`da i pre
- obja{wava dr Jagoda Jorga. 

Tako je kategori~an medi-
cinski stav da je debqina
bolest usvojen i kod nas.
Doktorka Jorga ka`e kako je
gojaznost problem ~itavog
dru{tva, a ne pojedinca i
dodaje da se onda ne mo`e
re}i da “neko `dere, pa je
zato debeo”, a da mu se ne
pru`i pomo}. Gojazan ~ovek
i ukoliko donese odluku da
se re{i suvi{nih kilogra-
ma, u ovom ~asu to, zapravo,
mo`e da uradi samo u Ni{u,
Novom Sadu i Beogradu - sa
specijalizovanim savetova-
li{tima, kao i u pojedinim
domovima zdravqa sa ekipa-
ma entuzijasta. Ostali su
prepu{teni novinskim di-
jetama i raznim preparati-
ma od kojih, ka`e na{a sago-
vornica, nema nikakve ko-
risti, a qudi samo bacaju pa-
re i gube vreme, pri ~emu
“nose pe~at da su debeli, ali
ne i pe~at da imaju visok
krvni pritisak, jer 70 odsto
ovih osoba ima ozbiqan
problem sa pritiskom”. 

Po re~ima doktorke Jorge
sedam odsto svih sredstava
koje se iz zdravstvene kase
odvajaju za le~ewe gojaznih
jednako je procentu para ko-
ji se odvaja za le~ewe malig-
nih bolesti. Prepoznavawe
gojaznosti je prvi korak u
efikasnijoj strategiji bor-
be protiv gojaznosti. 

- To treba da rade edukova-
ni lekari iz op{te prakse,
koji pacijente moraju jasno
da upozore kakav rizik i
opasnost nosi vi{ak kilo-
grama, a ne da preko toga
prelaze }utke. Ne mo`e se
takvoj osobi savetovati da
gladuje ili da {est meseci
jede kupus. Ni saveti o stro-
gim dijetama ne}e pomo}i.
Takvim pacijentima mora da
se ponudi zamena u balansi-
ranim, dugotraju}im dijeta-
ma, koje }e sadr`ati namir-
nice sa dovoqno hranqivih
materija, ali sa smawenim
kalorijama. 

Glavni razlog pojave go-
jaznosti kod nas je u na{im
navikama i kuhiwi - u na-
~inu ishrane koja sadr`i
vi{e masti nego {to mo`e-
mo da je potro{imo. Jer,
odavno smo napustili sela
i prestali da radimo u po-
qu, prirodi, {umi gde bi
mogli da “potro{imo” vi-
{ak unetih kalorija. Opet,
~ovek u gradu te{ko pri-
hvata preporuku o redovnoj
fizi~koj aktivnosti. Mno-
go vi{e se veruje dijetama
ili se i daqe ~eka ~udesna
tableta za mr{avqewe. �

Z. @. D.

EPIDEMIJA GOJAZNIH U SRBIJI

Svaki tre}i 
sa suvi{nim 
kilogramima
� Debqina je bolest � Gojazna deca - budu}i
dijabeti~ari i hipertoni~ari � Opasan izgo-
vor da kilograme nosimo lako i da je to razlog
da ni{ta ne preduzimamo 
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Nau~nici su utvrdili da
mawa koli~ina katrana u
cigaretama ne zna~i i ma-
wi rizik za pu{a~a da
oboli od raka plu}a i da su
te cigarete podjednako
smrtonosne kao i obi~ne.
Ustanovili su da je rizik
pribli`no isti kod ciga-
reta sa oznakama “low”, “ul-

tra low” kao i kod uobi~aje-
nih cigareta.

U duvanskom dimu ima
oko 4.000 razli~itih hemij-

skih jediwewa, od kojih je
vi{e od 50 kancerogeno.
Najve}i deo tih hemikalija
nalazi se upravo u katranu.

Prilikom ispitivawa,
kod cigareta koje nose
oznake “light”, “mild”, “ul-

tra” i “low tar” registruju
se male vrednosti na apa-

ratima za merewe koli~i-
ne dima, zato {to filte-
ri cigarete razbla`e dim
i otrovne materije. Bla-
`e cigarete nisu ujedno i
mawe opasne, zato {to pu-
{a~i mawu koli~inu du-
vanskog dima kompenzuju
tako {to ja~e ili ~e{}e
inhaliraju duvanski dim,
upozoravaju lekari.

Zakqu~eno je, tako|e, da je
rast rizika od raka plu}a
sli~an kod qudi koji su pu-

{ili cigarete sa sredwim
vrednostima katrana (15-21
mg), malim vrednostima (8-
14 mg) i veoma malim (mawe
od 7 mg). Ispitivawa su po-
kazala i da je za pu{a~e,
ipak, najopasnija cigareta
bez filtera.

Z. @. D.

Ni bla`e cigarete nisu bezopasne
PULMOLOGIJA

Dobra vest za budu}e mame:
u na{em zdravstvu uvedena je
mogu}nost da trudnice SMS
porukama, preko mobilnih
telefona, dobiju informa-
cije o svim nedoumicama i
pitawima vezanim za trud-
no}u, a u okviru projekta
“Bebe dolaze”. Postoji i mo-
gu}nost ukqu~ivawa u SMS
vodi~ kroz trudno}u, dostu-
pan svim trudnicama, bez ob-
zira gde `ive. Potrebno je
da se samo prijave za ovaj

program i da do kraja trud-
no}e dobijaju poruke o pro-
menama koje ih o~ekuju u vezi
sa organizmom i bebom, koje
preglede bi trebalo da oba-
ve itd. Budu}e mame SMS po-
ruke mogu da {aqu na broj
3377, a sve informacije o
kori{}ewu SMS servisa
mogu da dobiju na telefon
011-3035-084 od devet do 12
~asova i od 15 do 18 ~asova.
U ovu akciju za sada su ukqu-
~ene samo mre`e 064 i 065.

SMS saveti trudnicama
AKU[ERSTVO

Kako dve sestre ili tri
brata, pa ~ak i blizanci, mo-
gu biti tako razli~iti, iako
su spavali pod istim krovom,
i{li u iste {kole, dobijali
istu qubav, poklone i grd-
we.. Podrazumeva se da su iz
iste porodice, imaju istu
majku, oca, rodbinu, pretke...

Ovakva pitawa u na{oj
sredini ne izgovaraju se na
glas, jer svaka porodica `e-
li da weni ~lanovi ponesu
ono najboqe iz we i da li~e
jedni na druge.

Tim ~uvenog ameri~kog
psihijatra profesora Ro-
berta Kloninxera sa Va-
{ington Univerziteta u
Sent Luisu, u kojem je i dr
Dragan [vraki}, beograd-
ski psihijatar, objavio je re-
volucionarnu teoriju li~-
nosti i poku{ao da objasni
za{to su neka deca, odnosno
qudi pla{qiviji, drugi
agresivniji, tre}i uvek
“gladni” pohvala... Dr Klo-
ninxer je, ina~e, pre ~etiri

godine postao i viziting
profesor Medicinskog fa-
kulteta u Beogradu.

Ovaj tim psihijatara po-
{ao je od toga da tempera-
ment ima tri osnovne crte, tj
dimenzije. To su izbegavawe
opasnosti, zavisnost od na-
grade i potreba za novim. To
je ono {to nas razlikuje, a
zapravo smo crte tempera-
menta karakteristi~ne za
`ivotiwski svet prepozna-
li u qudima. Su{tina je da
se ra|amo sa odre|enim tem-
peramentom i do tre}e - ~e-
tvrte godine ve} se prepo-
znaje kako }emo se suo~avati
sa sredinom - neko }e biti
stra{qiviji, neko oprezni-
ji, neko uvek u potrazi za ne-
~im novim. Sukob sa sredi-
nom nastaje kada se ove crte
temperamenta pokazuju u eks-
tremnim formama. U SAD se
uveliko koriste izabrani
lekovi kojima se karak-
ter”pripitomqava”, a takvoj
osobi se poma`e da razvije
karakter koji vi{e odgovara
spoqnoj sredini. 

Pokazalo se da porodica
uop{te nema tako veliki
zna~aj na razvoj deteta, kako
se decenijama mislilo, {to
najboqe vidimo u potpuno
razli~itoj deci u okviru jed-
ne porodice. Presudni uti-
caj ima ono {to im se doga|a
u {koli, me|u vr{wacima,
na ulici. Zna~i, van porodi-
ce. Lo{ temperament je, ka-
`u oni, kao “kamen koji no-
simo oko nogu”. Stalno delu-
je ograni~avaju}e u onome
{to `elimo da postignemo.

[ta sa lo{im temperamentom 
PSIHOLOGIJA

Rok za zamenu novih
zdravstvenih kwi`ica
produ`en je do kraja ove
godine. Mada je prvobit-
no bilo najavqeno da su do
1. jula svi gra|ani du`ni
da stare zdravstvene legi-
timacije zamene novim,
nadle`ni su saop{tili
da }e do kraja godine upo-
redo va`iti i stare i no-
ve kwi`ice. Razlog za to
je veliki broj osigurani-
ka, kao i da wihova zame-
na, ipak, ne te~e lako i
brzo.

Nove zdravstvene kwi-
`ice ima}e hologram i

bi}e obojene specijalnim
bojama, a zahvaquju}i mi-
krotestu, gijo{i linijama
i antikopi elementima -
samo ime ka`e - ne}e mo}i
lako da se kopiraju, odno-
sno falsifikuju. Nadle-
`ni }e uz pomo} novih le-
gitimacija mo}i br`e da
provere da li firma pla-
}a doprinos, a ima}e i
uvid i u sve izdate lekove,
izvr{ene preglede. To bi
trebalo da omogu}i da se
recepti, uputi i svi drugi
papiri kod lekara br`e
popuwavaju i da se u ambu-
lantama mawe ~eka.

Stare kwi`ice, ipak, do kraja godine
NOVINE U ZDRAVSTVU
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QUDI

Probudio sam se, pa
kao i obi~no, pravo
u kupatilo. Bio je
prvi radni dan ove,

dvehiqadesedme godine
Obrijem se, istu{iram,

pa na posao. 
Do|em u pola osam, izluf-

tiram kancelarije, pripre-
mim kafu, a u petnaest do
osam eto ga i direktor. To
je sad ovo novo radno vreme,
od osam. Ranije se po~iwa-
lo od sedam, pa i od {est. Ja
sam uvek bio pola sata ra-
nije. Pa i sad. 

[ta }e{ ti Sale danas,
pita me Zoran, direktor?
Pa... po~eh ja.... [ta pa? -
ka`e on. Ti si u penziji.
Zvani~no. Nema vi{e. Znam
ja da sam u penziji od Nove
godine, ali zaboravio. Ja~e
su ~etres godina radnih na-
vika od papira na kojem pi-
{e - nema vi{e. No, {to je
jes’-jes’, u penziji sam. Ali,
lak{e je to re}i nego zai-
sta, u dubini du{e shvatiti.
To, da vi{e ne mora{ usta-
ti u odre|eno vreme i onda
sve po redu. Te{ko je shva-
titi da od tebe sad firma
ne o~ekuje ni{ta, a o~eki-
vala je ~etrdeset godina. 

Mnogo mi je bilo te{ko u
po~etku. I sada mi je te{ko,
ali mawe. Vreme sve le~i,
vaqda.

U vaqevskom  [ofer ba-
ru, drugog februara, napra-
vio sam ispra}aj. Bilo vi-
{e od sedamdesetoro qudi.
Do{li iz Novog Sada, Ru-
me, [apca, Loznice, U`i-
ca, ^a~ka, Lazarevca, Jago-
dine, Kraqeva, Beograda...
Stojan Vasovi}, direktor

ED ^a~ak do{ao sa oba vo-
za~a i sekretaricom. Svi-
rao orkestar Vlajkovi}a, a
pevao Xaja, na{ elektri-
~ar. Jeste, elektri~ar je,
ali ima nekoliko plo~a
snimqenih. 

Sve je lepo krenulo, jede
se pije se, ja sedim u ~elu, a
sa moje leve i desne strane,
direktori. Oni koje sam
ceo ̀ ivot vozio i jedan ko-
jeg nisam vozio a do{ao, sa
svoja dva voza~a i sekreta-
ricom. Stojan Vasovi} iz
^a~ka. Evo, vidi ovu sliku.
Ja sam ovaj {to je podigao
ruke, od veseqa i {to mi je
puno srce. Sa moje desne je
pomenuti Stojan iz ^a~a-
ka, do wega Zoran Niko-
li}, moj posledwi direk-
tor, s leve strane mi je Ra-
dovan Maksimovi}, direk-
tor  kojeg sam vozio 16 go-
dina, a do wega Aleksan-
dar Petrovi}, direktor od
pre neki dan. Do sada je
bio tehni~ki.

U najboqem vesequ i za-
dovoqstvu sve bilo, kad,
najednom ugasi se svetlo.
Pomislih, nestalo struje?
Pa gde ba{ sad, za nas iz
Elektrodistrubucije.. .
Kad, odjednom, iz mraka,
vidim, nadolazi kelner.
Gura kolica, na kolicima
torta a na torti .... muzika
je udarila tu{, ili onu mu-
ziku koja se svira za ro|en-
dane u filmovima, pojma
nemam... A na torti su bi-
le... ne, nisu to bile sve}i-
ce kao za ro|endane, nisu
ni bakqe... ve} neke prska-
lice, ali ja~e od prskali-
ca...Kao mali vatromet.

Prvi put sam u `ivotu to
video. Svi su mi klicali,
tap{ali, o~i su mi, ~ini
mi se, zavodenile...

A torta u znaku Elekro-
distribucije. Evo, vidi
sliku. Napravila moja snaja
Maja... 

Daaaa...
... Moja snaja Marijana je

do{la za mog sina Dejana.
Do{la u na{u ku}u. Bila
svadba. Spavali, svanulo.
Sedamo Milka, moja `ena i
ja, pijemo kafu, a ja ne{to
razmi{qam... Pa nije lako
promeniti krevet u kojem
si spavao, a kako je tek kad
promeni{ ku}u. Mislim,
mislim, pa ka`em `eni -
skuvajder jo{ tri kafe.
Uzmem poslu`avnik, poku-
cam na vrata, u|em. Snajo,
evo kafe, od svekra. A na
poslu`avnik stavio i pede-
set maraka. Onda bile mar-
ke. Ja seo na tepih pored
kreveta, pa smo dugo pri~a-
li. Hteo sam da zna da nije
izgubila roditeqe.

Lepo se svi sla`emo. 
Moja sestra Branka i ja

smo se razdvojili samo dok

sam bio u vojsci. Od ro|ewa
do sad smo zajedno. Tri go-
dine je starija. U istoj ku}i
`ivimo. Po~eli smo da je
gradimo, u nasequ Gradac,
pored Distribucije, sedam-
deset prve. Zet i ja smo ku-
pili plac 1969. Izlili smo
plo~u sedamdeset druge i u
jesen se ispod we uselili.
A sedamdeset pete smo je
stavili pod krov. Imamo
dva ulaza. Tu `ivimo nas
Savi}a  sedam i Dragojevi-
}a (sestrinih) dvanaest.
Pod jednim krovom su deve-
toro dece od ~etiri meseca
do 13 godina.

To je kao neka zadruga. 
Seoske, porodi~ne zadru-

ge su davno nestale. Mi na-
{e udru`ewe ne nazivamo
zadrugom ali smo zajedno.
Kad sam se o`enio, pa vide-
li da se moja `ene i sestra
lepo sla`u, po~elo ogova-
rawe. Onda moja `ena re-
kla zaovi: Slu{aj, ako ne-
{to ima{ da mi ka`e{, ka-
`i. A i ja tebi. Ima da se
posva|amo, a da se ne naqu-
timo. Je l’ va`i? Va`i.

Postale su nerazdvojne. 

MILUTIN SAVI] - SALE, VOZA^, VAQEVO

Na papiru 
pi{e - 
nema vi{e
� Skica za æivotopis ~oveka koji je ceo radni vek proveo u ED Vaqevo, ponajvi{e
kao voza~ direktora, a bilo je tu i mnogih drugih zgoda i nezgoda, osim saobra}aj-
nih. Postojalo je doba kada se radilo i pevalo dok se æwelo, a deæurni elektri~a-
ri i{li biciklima na teren

Ume Sale i da
se veseli

Sat za pre|ene
kilometre

Sa koleginicama i kolegama 
iz raznih gradova Srbije
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Svako jutro moraju popi-
ti kafu. Popiju sa snahama,
ali moraju posebno,  wih
dve.  Evo i jutros, pre tvog
dolaska, isto...

Branka i ja smo odrasli u
Robajama, dvanaest kilome-
tara od Vaqeva. Moj deda,
Petar, Solunac, bio je
kmet. (Govorilo se kmet,
mada je u ono vreme bio
predsednik sela ili sli~-
no.) Zanimqivo je kako je to
postao.

Wegov tast je najpre bio
kmet, pa su wih dvojica nai-
{li na seqaka, golu siro-
tiwu, koji je odsekao drvo
iz dr`avne {ume. Tast moga
dede, odnosno kmet, nava-
lio da ga kazni. 

Nemoj Tri{o, molio je
tada mla|ani Petar, ima
~ovek sitnu de~icu, da se
ogreju, ali tast, odnosno
kmet nije popu{tao tako da
Petar ne bude lew, pa asta-
ra, astara, izudara tasta i
vlast, o istom tro{ku.

Zato je na slede}im izbo-
rima glat izabran  za kmeta.
Cenili qudi {to {titi
sirotiwu.

U to vreme, kad sam bio
mali, pevalo se kad se radi-
lo. Se}am se kad se `elo na
na{im wivama. Bila je mo-
ba od 50-100 `etalaca, jer
se `elo srpovima. Oni `a-
wu a za wima harmonika{.
Ori se pesma i muzika na
daleko. A uve~e doma}in da-
je ve~eru. To je morao biti
pe~eni ovan. A pi}e koliko
ti du{a o}e. Peva se i igra
do duboko u no}, kao da se
nije radilo.

Ali, Du{an i Dobrinka,
otac i majka, ipak nisu `e-
leli da ostanem na selu. Uz
pomo} strica zaposle me u
Elektrodistribuciju. Bilo
je to 15. maja 1966. Po~eo sam
kao obi~an radnik. Radio
sam {to mi se ka`e, ali sam
uporedo i{ao u Saobra}ajnu
{kolu. Pre podne na poslu,
po podne u {kolu. Nema od-
mora dok traje obnova. Zimi,
na primer, gazi se daleko-
vod. [ta to zna~i? Pa to
zna~i da se ide od bandere
do bandere da se proveri ni-
je li negde do{lo do preki-
da. Tako smo jednom i{la
nas trojica, a dr`imo se
podruke, jedan drugog pridr-
`avamo kroz smetove. Kad,
bio na putu neki {aht a mi
ga nismo videli od snega. A
Petra{ (Petra{evi}) bup,
pa pravo u {aht propade, a
mi za wim, popadamo. Posle
smo se smejali...

Tada, u po~etku, de`urni
elektri~ar je i{ao na in-
tervenciju biciklom, i to
svojom ako ju je imao.  Dobi-
jao je mese~nu nadoknadu za
to. Posle je i Distribucija
kupila bicikl. Bandere su
prebacivane kowskim ili
volovskim  zapregama. Sna-
lazilo se. 

Tada nije postojala men-
za. Hranu smo donosili od
ku}a. [ta je ko imao to je i
jeo. Se}am se pokojnog Ki-
}ana iz Deguri}a. Spremi-
la mu ̀ ena pe~enu koko{ku.
Doneo je u ko`noj ta{ni i
pojeo samo batak (on ga na-
zivao - butka), ostalo poneo
da vrati. Usput nai{ao ne-
ki kamion, pa ti na{ Ki-
}an usko~i pozadi, da ne pe-
{a~i. Utom kamionxija da-
de gas, Ki}an se upla{i, pa
isko~i ali zaboravi ta{nu.
Uhvatio se za glavu i zava-
pio: Joj, joj, Rajka (to mu `e-

na), pile, butka, koko{, ta-
{na, kamion, joj, joooooj!
Hteo je, vaqda  da ka`e: Joj
`eno od pileta sam pojeo sa-
mo butku, koko{ ostala u ta-
{ni, u kamionu! Godinama
smo se {alili na wegov ra-
~un...

A kasnije je Distribucija
kupila fi}u za de`urnu slu-
`bu. Vozio jedan {to mu je
bila uzre~ica da psuje kra-
qa. Pa kad je dovezao do ras-
krsnice, stao i naglas pre-
sli{ava {kolsko znawe iz
voza~ke obuke: Ovaj ima
prednost jer je s desna, ovaj
ima prednost jer je autobus,
ovaj ima prednost... I tako
je nabrajao sve dok mu se nije
smu~ilo, pa opsova: Bem ti
kraqa, dokle da ~ekam?!, pa
dao gas i pravo - u {anac.

Ja sam polo`io vo`wu
1966, u septembru. Nije pro-
{lo ni ~etri meseca kako
sam se zaposlio, ali sam vo-
za~ u firmi postao tek 1972.
Vozio sam kamione s priko-
licama i bez, sve {to treba.
Bila borba za `ivot. 

Direktore sam vozio po-
sledwih 27 godina. Prome-
nio sam ih ~etvoricu. Prvi
je bio neki Radovan Krsti},
ali vrlo kratko. Mo`da po-
la godine. Slobodana Vi-
{i}a vozio sam pet godina,
a najdu`e ve} pomenutog Ra-
dovana Maksimovi}a - 16 go-
dina.  I na kraju, Zorana
Nikoli}a, {est godina.
Svi su oni bili i dobri qu-
di i dobri stru~waci. 

Mnogi su mi govorili, bo-
gami, Sale, direktori pro-
laze a ti ostaje{. Kako to?
Pa zato {to ja nisam bio sa
wima privatno prisan, ni-
ti sam im se uvla~io. Nije-
dan direktor nije u{ao u
moju ku}u. A ni ja u wihovu
ako me nije pozvao da u|em i
sa~ekam dok se spremi. 

Bilo je mnogo do`ivqaja,
sa tih putovawa, ko sve to da
ispri~a... Za 16 godina dok
sam vozio Radovana samo smo
jednu no} spavali u Vrwa~-
koj Bawi i jednu u Novom
Sadu. Takav je bio. Nije vo-
leo da spava drugde. De{ava-
lo se odemo iz nekog mesta
kasno uve~e ali se vratimo
ujutro. On je dolazio svako
jutro na posao u petnaest do
sedam a ja u pola sedam.  

Za 27 godina samo sam jed-

nom zakasnio pet minuta i
to zbog zastoja u saobra}aju.
Na slu`benim putovawima
nikad nisam imao udes. Po-
sledwih deset godina ni-
jednom nisam bio na odmo-
ru, a za 40 godina rada samo
sam {est meseci bio na bo-
lovawu.

Na osnovu kilometra`e
na kolima prora~unao sam
da sam pre{ao sa direkto-
rima tri miliona kilome-
tara. Posledwim kolima
pre{ao sam 300 hiqada ki-
lometara a da ni lamelu ni-
sam promenio. 

De{avalo mi se da bez
prekida vozim 1.200 kilome-
tara. Tako smo jednom i{li
u Kraqevo, pa u Kru{evac,
odatle u Novi Sad, pa u Va-
qevo, iz Vaqeva u Be~i}e i
natrag u Vaqevo da bih uju-
tro u {est sati bio u Beo-
gradu.

Kada je odlazio u penziju
Radovan Maksimovi} je re-
kao: Sale je najboqi voza~ u
Elektroprivredi Srbije.

Volim da vozim. I moj sin
najvi{e voli da vozi, mada
je zavr{io za elektrotehni-
~ara, a radi kao pekar. Od
Instituta u Novom Sadu do-
bio je zlatnu medaqu za naj-
boqi burek...

A volim i da postavqam
elektroinstalacije po ku}a-
ma. To sam radio u slobod-
nom vremenu. Kao {to neko
ide na pecawe, ili igra
{ah. Nau~io sam zanat od
qudi. Meni je dovoqno jed-
nom pokazati.  

A volim i selo.
U Robajama sam pre dve go-

dine napravio farmicu koja
je monta`nog tipa, odnosno
mo`e da se prilagodi gaje-
wu svake stoke. Tu }u ne{to
zapatiti. 

Stara ku}a je ostala dobro
o~uvana. Ima i struju i vodu
i telefon. Podrum 9 h 4 me-
tra, zid 80 centimetara od
tesanog kamena. Imam vo}e.

Kroz dve godine, bi}e to
ku}ica u cve}u.

Pa kad okupim unu~i}e...
Bi}e ono: \iha, |iha, sve ~e-
tiri krute, mi idemo na da-
leke pute...

... Nema meni vi{e dale-
kih putovawa... osim jed-
nog... �

Slobodan Stoji}evi}

Na ispra}aju u penziju: 
Milutin Savi} i direktori
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Selo Takovo (Gor-
wi Milanovac) je
~uveno. Toliko je
~uveno da ga je te-

{ko do`iveti kao selo, ve}
pre kao `ivi muzej. Jer, u
wemu je i ~uveni Takovski
grm, ~uvena Crkva brvnara,
tu je bio i dvor Obrenovi}a
koji je izgoreo,  pored dvora
bolnica, tu je - na dva kilo-
metra od grma - Savinac s
crkvom Svetog Save, prvom
zadu`binom Milo{a Obre-
novi}a, gde je sahrawana
Mina Karaxi}, k}i Vuko-
va... i tako daqe. Da ne is-
pri~am ba{ sve na po~etku. 

Po Takovu se ceo ovaj kraj
naziva takovskim. Taj naziv
je nastao tokom devetnae-
stog veka. Do tada bio je po-
znat kao rudni~ki. 

Posle oslobo|ewa od Tu-
raka, zahvaquju}i Takovu,
Takovskom ustanku i Takov-
cima koji su ~inili oko-
snicu svenarodne bune i re-
volucije, koja je zapo~eta
upravo ovde, ovaj kraj po-
prima obele`je Takova i
ubrzo i dobija naziv Takov-
ski srez. 

Crkve brvnare takovskog
kraja za koje se zna i o koji-
ma su ostali tragovi u lite-
raturi podignute su tokom
18. i po~etkom 19. veka. Ra-
do{ Ga~i}, istori~ar umet-
nosti zaposlen u Muzeju
Gorweg Milanovca rekao
mi je da su sa~uvane ~etiri.
Crkva brvnara u Takovu,
jedna od wih, posve}ena je
Svetom \or|u. podignuta
1795. godine na temequ sta-
rije, iz 1724. i najpoznatija
je me|u takvim crkvama jer
je na Cveti 1815, ispred we
Milo{ Obrenovi} progla-
sio ustanak. 

Kada sam je posetio, kod
crkve nisam zatekao nikog,
ali se videlo da je prepo-
krivawe krova u toku. Da ne
bi kisla, majstori su je po-
krili najlonom, koji se ni-
kako ne uklapa u wenu vre-

me{nu gra|u. Ali - koristi.
Jer, sa~uva}e od nevremena
do danas o~uvan ikonostas
~ije je delove darivao go-
spodar Jovan Obrenovi},
ro|eni brat Milo{ev, kao
i crkveni ru~ni krst za ce-
livawe, nad kojim su se, po
legendi, ustanici pri~e-
stili na dan podizawa
ustanka.  

Postoje dva vrlo zani-
mqiva predawa o nastanku
ove crkve, ali }u vas ih li-
{iti, zarad drugih zani-
mqivosti koje ne se`u u da-
leku pro{lost, mada je
odavde te{ko se is~upati
iz vrtloga burne istorije
zbog ~ega }u se na wu vrati-
ti jo{ koji put. No, sada }u
vas povesti u centar Takova
gde su dve prodavnice i jed-
na kafana, jedine tri zgra-
de. Gra|ene su pre Drugog
svetskog rata reklo bi se po
izgledu, a jedna od prodav-
nica jo{ ima firmu na ko-
joj pi{e Proleter, mada je
privatizovana. 

Iz Milanovca put vodi
pravo u centar a odatle se,
levo, odvaja za va{ari{te
na kojem je Takovski grm,
spomenik Milo{u Obreno-
vi}u, letwa pozornica na
kojoj se za Cveti prire|uju
recitali, jedna spomen ~e-
sma... i gde se odr`ava ~uve-
ni takovski va{ar na sve-

tog Pantelejmona, devetog
avgusta. Tim putem }u ka-
snije da pro{etam, ali prvo
moram da odmorim.

A gde, nego u kafani?
A u kojoj? U najbli`oj, u

centru, Kod Popa. Zvani~-
nio se zove Takovski usta-
nak, ali svaki domorodac
bi vam rekao da kafana pod
tim imenom kod wih ne po-
stoji. Tu sede potomci usta-
nika i bunxija, danas mir-
ni seqaci, penzioneri i
radnici, bekrije i {aqiv-
xije. Potomci su i kafexi-
je koji su i danas ustanici.
Ustanu ~im gost nai|e.

- Pope, da platim...
- [ta ste imali?
- Dvojku i dve desetke.
- Dobro. To, vam jeeeeee,

sedamdeset pet dinara!
^ekni malo. 

A ko pla}a peticu?
- Pope, kad si ve} tu, daj

meni i Ne{u po desetku,
Cvetu daj  {esticu, ne znam
{ta }e \uki}, dobro, zna~i
jo{ jednu desetku, ti ]opo-
vac {ta }e{ ti?

- Ja vru}u...
- Mo`e, to ti je trideset

trojka, al ima da ~eka{ da
provri. Da ne dangubi{, uz-
mi jednu ~etvorku...

Nit sam u crkvi, niti na
kakvom tajnom skupu gde bi
se izra`avalo u {iframa.
Slu{am i ~udim se.

Pa {ta je po sredi?
Uvedene su poodavno, kao

{to znamo, fiskalne kase.
To vam je naprava koja osi-
gurava da dr`avi kapqe po-
rez za sve {to se prodaje.
Svaka roba ima svoju {i-
fru, pa ako nema takozvani
bar kod za skenirawe, ima
{ifru za upisivawe. 

[ifarnik je  istaknut
na zidu, pored cenovnika.
[to da kelner stalno u we-
ga zaviruje kad je gostu lak-
{e da upamti {ifru onoga
{to pije. To su jedna do dve
brojke. Dve pamte oni koji,
na primer, piju beton: raki-
ju sa pivom umesto vode.

Tako ide ~etvorka (mala
rakija od 0,3) sa ~etrnesti-
com (jelen pivo od 0,33),
ili pak petica (rakija 0,5)
sa trinesticom (jelen od
0,5). Ako neko pak ho}e ko-
ka-kolu ili gusti sok (mada
se takvi slu~ajevi ne pam-
te), slobodno mo`e da sedne
i ka`e: Pope, donesi {e-
snaest i devetnaest. 

Nemojte misliti da gosti
poma`u kelneru zbog wega,
da ne krivi vrat stalno za-
gledaju}u u {ifarnik, ve}
najvi{e zbog sebe. Br`e do-
laze do poruxbine.

^udan je ovaj narod, te{ko
da }e skoro u Evropu. Eto,
ba{ onomad bili Kod Popa
neki Norve`ani (po{to je

TAKOVO, @IVI MUZEJ NA DI^INI

Od bunxija do kafexija 
� U Takovu je podignut Drugi srpski ustanak, po~etkom devetnaestog, a po~etkom dva-
destprvog veka u kafani pi}a se naru~uju po - {iframa � O ostalom ~itajte u nastavku...

Muzej 
Takovskog
ustanka

Centar 
Takova: 
Kafana 

i dve 
prodavnice
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Milanovac zbratimqen s
jednim tamo severwa~kim
gradom) pa samo trep}u ko
svraka na jugovini.

Zaseo, naime, Pero Po-
{tar za kafanski astal, iz
po{tanske torbe izvadio
gomilu para, a oko wega se-
qaci. Si{li sa okolnih
brda da prime penzije. Ne}e
vaqda dr`avni ~inovnik
da se lomata po vrletima
ve} ima wemu da se do|e na
noge. Ne bi ni seqaci to
prihvatili bez gun|awa
(vazda vole da gun|aju i ni-
{ta im nije pravo), da im ne
odgovara. Eto prilike da
malo iza|u me|u narod, da se
vide, popri~aju i popiju po
koju. Mada niko re}i ne}e
da se boji `ene, nije zgoreg
kad imaju neoborivo oprav-
dawe {to izbijaju iz ku}a i
dangube.

Sve razra|eno, svima po-
taman, `ivot cake}e ko
{vajcarski sat, ali Norve-
`ani trep}u li trep}u i kr-
ste celom {akom. 

Da bi se povratio od ~uda
jedan poru~io kampari (se-
qaci mislili da je to mar-
ka nekih kola), a Pop ko iz
topa:

- Nema, zadwa dva popio
Pero Po{tar.

Drugi ho}e ne{to slatko,
kola~e vaqda.

- Od slatkog imamo samo
slatki kupus, - opet }e Pop.

E, to je bilo ranije, pri-
~aju mi qudi, a po{to sam se
okrepio, nastavim daqe.
Kao {to rekoh, prema va{a-
ri{tu gde je s desne strane,
podaqe, lepo zdawe po{te,
u moravskom stilu i jo{ jed-
na kafana. Zvani~no se zove
Zapis a svi je znaju kao ka-
fanu Kod Bumba. U wu }emo,
velim, u povratku, iako me
moj vodi~, Qubi{a nagova-
ra da odmah idemo tamo.

Qubi{a Jovanovi} (58)
je novinar i urednik Ta-
kovskih novina, Takovac po
ro|ewu. Kad pro|emo kroz
dveri koje vode ka Takov-
skom grmu -  s desne strane,
podaqe, vide se razvaline
nekog zdawa. To je bila bol-
nica, ka`e mi Qubi{a. Tu
je on ro|en. A do bolnice
bio je dvor Obrenovi}a, ko-
ji je izgoreo. 

Onaj istorijski Takov-
ski grm odavno ne postoji.

Zasa|ivani su drugi, ali i
oni se su{e, ili su zakr-
`qali. Gre{ka je, ka`e
Qubi{a, {to su to slavon-
ski hrastovi kojima ovde ne
odgovaraju uslovi. Malo
ni`e je Di~ina, reka koja
se pretvorila u potok, ali
boqe i to nego da je nema.
Pa dobro. 

Ako bismo nastavili pra-
vo asfaltnim putem, gde bi-
smo stigli? - pitam. 

Pravo u Savinac, ka`e
Qubi{a. To ti je samo dva-
dva i po kilometra. Tamo je
crkva Svetog Save koju je
podigao Milo{ Obreno-
vi} 1819, a obnovio 1860.
godine. Posvetio je `eni
Qubici. U kripti su mo-
{ti Mine Vukomanovi},
Vukove k}erke. ^itava cr-
kva je u stvari kapela u kojoj
se ~uvaju mo{ti uglednih
porodica Vukomanovi}a i
Obrenovi}a. 

Ikonostas ima posebnu
vrednost. Ra|en je u dubore-
zu, obojen zlatom i srebrom.
Prestone ikone koje je ra-
dio moler Jawa darovao je
crkvi knez Milo{ 1822. go-
dine. U porti se nalazi dr-
veni zvonik i … Po{to sam
ti sve ispri~ao, veli Qu-
bi{a, nema potrebe da tamo
ide{, nego hajdemo mi  Kod
Bumba. Budu}i da sam dan
ranije bio na Savincu, i
slikao sve {to treba, slo-
`ih se. Da vidim i zbog ~e-
ga je taj Bumbo toliko pri-
vla~an.

Kafana je u moravskom,
ili kako danas vole da ka-
`u - etno stilu. Bio je dan i
tamo nije bilo nikog. Osim
kelnerice Branke. Ispo-
stavilo se kasnije da je ku-
varica, ali kada nije gu-
`va, radi oba posla. Zapa-
zio sam da je mom vodi~u
Qubi{i najednom presta-
lo svako interesovawe da
mi i daqe bude na raspola-
gawu. Kao da se utopio, ili
preselio u duboke o~i kr~-
marice Branke. Nema od
wega vajde vi{e, odoh ja na-
trag, u Milanovac. Kad po-
|oh, niko ne primeti. A i
nije bilo nikog osim wih
dvoje.

S leve strane puta ugle-
dah zgradu na kojoj pi{e Za-
du`bina kraqa Aleksan-
dra. Tu je sada stalna po-

stavka milanova~kog Muze-
ja  nazvana Drugi srpski
ustanak - srpska revolucija
1804-1839. Dan ranije bio
sam u brdu iznad, u crkvi-
brvnari. U Muzeju zatekoh
Sa{u Savovi}, de`urnog.
Nije bilo gu`ve. Samo nas
dvojica. Tako da sam, izme-
|u ostalog saznao da je kroz
postavku originalnim eks-
ponatima, reprodukcijama,
dokumentima i kopijama
dokumenata, umetni~kim
slikama, dat pregled doga-
|aja u Srbiji od Prvog srp-
skog ustanka, preko wegove
propasti i Haxi-Prodano-
ve bune do Drugog ustanka,
sticawa nezavisnosti i
stvarawa kne`evine Srbi-
je. 

Tu sam video i ode}u Mi-
lo{a Obrenovi}a, onu koju
je on zaista nosio. Po veli-
~ini, kao da je bio neki
{kolarac. Sitne gra|e, ni-
zak rastom, ali, ispostavi-
lo se, krupan i visok po
drugoj osnovi.

Pri odlasku, setih se da
sam zaboravio da sa ~itao-
cima podelim saznawe da
je milanava~ki muzej od
osnivawa organizator
slikarske Likovne kolo-
nije Mina Vukomanovi}
Karaxi}  koja se odr`ava
svake godine na Savincu,
kao i  da u tom selu, u tom
izletni~kom mestu Takova
(kako bih ga ja nazvao) je od
skora i jedna nova prired-
ba nazvana Mudijada, koja
je ve} postala internacio-
nalna: takmi~ari dolaze
~ak i iz Australije. Po-
sve}ena je pripremama jela
od belih bubrega. [tampa-
ne su majice, suveniri se
prodaju, pa je i vaskolika
{tampa o tome podrobno
izve{tavala. 

Malo se u po~etku poneko
libio zbog naziva, ali ubr-
zo je sve leglo na  svoje me-
sto. Ko zna, mo`da }e jednog
dana ova priredba nadrasti
i Gu~u?

Saznao sam dosta o ovim
krajevima, vra}am se u Beo-
grad. Ostala mi je samo ne-
poznato {ta li je na kraju
bilo sa mojim vodi~em? Sa-
mo to }e, izgleda, ostati
tajna. �

Slobodan Stoji}evi}

Crkva Sveti 
Sava u Savincu
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Zima je, a kao da je prole}e ili jesen, kako kad.
Prole}e nije jer nema zelenila; jesen nije, jer nema
zlatastog li{}a na granama. 

Zima je, a nema snega. Katkad je hladno, veoma hladno i
hu~e orkanski vetrovi, katkad toplo kao da je leto.
Danas pijemo ~ajeve i kuvano vino, sutra limunadu i
hladno pivo. 

Koliko se vreme poremetilo - qudi se jo{ dobro dr`e.
Pogledajte nekoliko prizora sa posledweg putovawa

va{eg putopisca.
S.S.

U SLICI I RE^I

Prizori zime
bez snega

Seoska ku}a u Takovu 

Kafana Zapis ili kod Bumba

Spomen ~esma i grm

Grob Mine Karaxi} 
u crkvi Sveti Sava

Takovski grm i spomenik
u pozadini

Takovo, pejza`



Spomenik: Evo mene a evo vam rata sa
Turcima: delo Petra Ubavki}a
podignuto aprila 1990. godine




